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روزنامه صبح ایران

سفیر پیشین ایران در مسکو: 

نباید همه تخم مرغ هایمان را
در سبد روسیه بگذاریم 

روسیه  کرد:  تاکید  مسکو  در  ایران  پیشین  سفیر 
عاشق چشم و ابروی ایران نیست و متناسب با منافع و 
مصلحت های خود با ایران همکاری دارد. همین مسئله 
موجب می شود تا ما همه تخم مرغ هایمان را در سبد 

روسیه نگذاریم و متناسب با ظرفیت هایی که داریم با 
روسیه همکاری داشته باشیم. نعمت الله ایزدی با اشاره 
به روابط نزدیک و همزمان روسیه با ایران و عربستان 

سعودی گفت: روس ها در اینکه بتوانند ...

مذاکرات اخیر کشورهای عضو اوپک و دیگر صادرکنندگان بزرگ این کالا با کسب نتیجه دلخواه برای ایران پایان یافت؛ 
اجلاسی که نمایندگان کشورمان حاضر نشدند به صورت نمادین نیز از حقوق خود عقب نشینی کنند. صد و هفتاد و 
پنجمین نشست اوپک در روزهای پایانی هفته گذشته در وین به محلی برای مذاکرات دیپلماتیک موفق و ثمربخش مدیران 

نفتی کشورمان با وزیران انرژی کشورهای عضو و غیرعضو اوپک تبدیل شد...

علی ربیعی: 

نان شب مبارزه با فساد ایجاد شفافیت است

محمدجواد ظریف:

آمریکا منطقه را انبار باروت کرده است

خبرخوش آقای وزیر برای کنکوری ها

اجلاسی که نمایندگان ایران حاضر به عقب نشینی نمادین هم ازحقوق مردم نشدند

ایران و دفاع جانانه 
از حقوق نفتی 
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افراطی گری 
از هر جناحی 

قابل توجیه نیست 

نماینده مردم قم در مجلس گردشگری و جذب توریست مذهبی را اولویت نخست اقتصاد و 
اشتغال استان دانست و گفت: روند سرمایه گذاری در استان قم سخت گیرانه است.  حجت الاسلام  
والمسلمین مجتبی ذوالنور با اشاره به ضرورت توسعه و رونق گردشگری در قم اظهار داشت: برای 
توسعه و رونق اشتغال و اقتصاد قم بهترین راهکار موجود حمایت از صنعت گردشگری و خدمات 
وابسته به آن است.وی با اشاره به ظرفیت های بزرگ و قابل توجه گردشگری موجود در استان 
قم افزود: برای سرمایه گذاری در ظرفیت های گردشگری و تاریخی قم سرمایه گذاران قدرتمندی 
متقاضی مشارکت و تعامل هستند اما متأسفانه روند کند و بوروکراسی های اداری اصل فعالیت 
گردشگری در قم را با رکود و آسیب همراه کرده است. نماینده قم در مجلس شورای اسلامی مناطق 

بکر و دست نخورده با امکان گردشگری در قم را مورد توجه قرار داد و گفت...

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: بارندگی های اخیر و بارش های نرمالی که دربخش 
های مختلف قم ثبت شد، خشکسالی 10 ساله استان را جبران نخواهد کرد. مهران حیدری نبی 
افزود: اطلاعات بدست آمده از تحلیل وضعیت جوی قم نشان می دهد استان با خشکسالی 
هیدرولوژیکی مواجه است و باید با کنترل مصرف و صرفه جویی، مدیریت صحیح مصرف بر منابع 
آبی اعمال شود.وی اضافه کرد: بر اساس آخرین اطلاعات دریافتی انتظار داریم بارش های فصل 
درزمستان امسال به ویژه در اسفندماه کاهش قابل ملاحظه ای داشته باشد و در عین حال با 
افزایش دما در زمستان امسال مواجه خواهیم بود.وی ادامه داد: سال زراعی جاری)از اول مهرماه 
تاکنون(، میانگین بارش ها در استان قم 55.6 میلی متر بوده است که نسبت به میانگین بلند 

مدت که 30.2 میلی متر می باشد، 84 درصد افزایش نشان می دهد...

رییـس جمهـوری اسـلامی ایـران گفـت: مـا از کسـی که به 
دیوارهـا تعظیـم می کنـد، انتظـار نداریم کـه به پل هـا احترام 
بگـذارد، آمریـکا به عنـوان متهم ردیـف اول شکسـتن پیوندها 
در هـر کجا که برای انهدام جوامع سـهمی داشـته باشـد، اجازه 
نخواهیـم داد از هزینـه خسـارت ها و ویرانی هـا بگریـزد. حجت 
الاسـلام و المسـلمین دکتـر »حسـن روحانـی« روز شـنبه در 

دومیـن کنفرانس روسـای مجالس 6 کشـور آسـیایی ...

نایـب رییـس مجلس شـورای اسـلامی که بـه مناسـبت روز 
دانشـجو در تـالار وحـدت دانشـگاه تبریز حاضر شـده بـود، در 
اعتـراض بـه رفتـار توهین آمیـز عده معـدودی، سـخنرانی خود 
را نیمـه تمام گذاشـت. مسـعود پزشـکیان کـه به دعـوت انجمن 
اسـلامی دانشـجویان دانشـگاه تبریز در تـالار وحـدت این مرکز 
دانشگاهی حاضر شـده بود، در حین سـخنرانی با اعتراض تعدادی 

از دانشـجویان کـه در وسـط سـالن تجمع کـرده بودند...

ذوالنور نماینده قم :

روند سرمایه گذاری در استان قم 
سخت گیرانه است 

مدیرکل هواشناسی استان قم: 

بارش های اخیرخشکسالی
 10 ساله قم را جبران نمی کند 

دکتر روحانی در کنفرانس روسای مجالس6 کشور آسیایی:

آمریکا متهم ردیف اول 
شکستن پیوندها است 

سخنرانی نایب رییس مجلس در دانشگاه تبریز نیمه تمام ماند

پزشکیان:با فحش دادن و فریاد 
کشیدن به جایی نمی رسیم
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حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا :

*  رییس جمهوری مدیری قوی و با سابقه است
*  تحریم ها ما را از پای در نخواهد آورد

*  مجبور به استعفا شدم 

عکس: احسان نادری پور

بدینوسیله به اطلاع  اعضای انجمن صنفی کارفرمایی شرکتهای ساختمانی ،تاسیساتی و 
راهسازی استان قم می رساند مجامع فوق العاده وعادی انجمن صنفی مذکور روز  یکشنبه  
مورخ 97/10/09  ساعت 10 صبح درمحل  قم 75متری عماریاسر بلوارتعاون مجتمع ادارات 

مدیریت تعاون،کار و رفاه اجتماعی شهرستان قم برگزارخواهد شد.
لذا حضورکلیه اعضاء یا نماینده قانونی در جلسه مجامع عادی وفوق العاده الزامی است.

 ضمنا علاقمندان به عضویت درهیات مدیره و بازرسین انجمن صنفی کارفرمایی شرکتهای 
ساختمانی ،تاسیساتی و راهسازی استان قم می توانند با رعایت شرایط مندرج در اساسنامه 
پیشنهادی هیات موسس مراتب داوطلبی خود را حداکثر تا تاریخ 97/09/25  به آدرس :  
قم ابتدای جاده قدیم قم تهران مقابل پمپ بنزین اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان 

)واحد تشکلهای کارگری و کارفرمایی( تحویل و رسید در یافت نمایند.
  دستورجلسه: 

 الف(مجمع عمومی فوق العاده :
 *مجمع عمومی فوق العاده بادستورکار: 

 *تصویب اساسنامه جدید
 ب(مجمع عمومی عادی : 

 *مجمع عمومی عادی با دستورکار: 
 * برگزاری تجدید انتخابات اعضای اصلی وعلی البدل هیات مدیره و بازرسین 

انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های 
ساختمانی ،تاسیساتی وراهسازی استان قم 

هیات مدیره انجمن صنفی كارفرمایی شركتهای ساختمانی ،تاسیساتی و راهسازی استان قم

آگهی مجامع عادی و فوق العاده  )مرحله دوم(

وزیر سابق ، تعاون ، کار و رفاه اجتماعی می گوید: نان 
شب مبارزه با فساد ایجاد شفافیت است ، در عین حال 
که افراد در جریان حامی پروری و در فضای غیر شفاف 
حامیان خود را در نهادهای مختلف نفوذ می دهند تا آن 

افراد حامی منافع آن ها باشند.
علی ربیعی روز شنبه در نشست مبارزه با فساد در 
ایران: نظامند یا موردی؟ گفت: یکی از رویکردهای فساد زا 
در زمینه سیاسی حامی پروری و ایجاد شبکه های حامی 
در نهادهای مختلف است تا منافع آن ها را تامین کنند. 

» ایجاد شفافیت در همه تصمیم گیری های سیاسی 
و انتصابات ضروری است .چه معنی دارد که بگوییم فردی 
که در ستاد انتخاباتی بوده است حتما باید مسئولیت 
بگیرد.«ربیعی در این نشست که در دانشکده مدیریت 
دانشگاه تهران برگزار شد ، گفت: بخشی از زیر ساخت 
های اصلی همه انقلاب ها فساد دربار بوده است. فساد 
آثار عمیق اجتماعی دارد، فساد هزینه توسعه را بالا می 
برد و زندگی مردم را سخت می کند.ربیعی تاکید کرد: 
طبق برآورد های صورت گرفته اگر رقم فساد ها را به 

جمعیت کشور تقسیم کنیم برای هر ایرانی ماهانه یکصد 
هزار تومان قابل پرداخت است.استاد دانشگاه تهران با بیان 
اینکه فساد امر جهانی است اظهار کرد: در فساد عوامل 
انسانی، ساختاری و.. دخیل هستند و در دنیا از هر 10 نفر 
6 نفر به دولت خود در امر مبارزه با فساد باور ندارند. ربیعی 
ادامه داد: فساد در ایران سیستماتیک است و دولت به 
معنای همه ساختارهای حاکمیت، جامعه مدنی، دانشگاه 
و رسانه دچار آن شده است .وزیر سابق تعاون ، کار و 
رفاه اجتماعی با ذکر این نکته که دو نوع فساد داریم ؛ 
گفت: فساد یقه سفید ها که حجم فسادشان بیشتر است 
اما فساد یقه آبی ها که تعداد فسادشان بیشتر است.وی 
سپس به سطوح مختلف عوامل فساد زا در کشور پرداخت 
و گفت : در رویکرد سیاسی بسیاری فساد را معلول عقب 
ماندگی نظام های سیاسی می دانند. فقدان دموکراسی و 
رواج دموکراسی صوری هم از عوامل دیگر گسترش فساد 
در حوزه سیاسی است.وی ادامه داد: دموکراسی های 
صوری فسادشان حتی بیشتر از نظام های استبدادی 
است چرا که در نظام استبدادی با زور یک نظمی حاکم 

شده است اما در دموکراسی صوری اینطور نیست.ربیعی 
احزاب ناکارآمد و ارادت سالاری و حامی پروری را از دیگر 
عوامل فساد دانست و گفت : در رویکرد اقتصادی دولت 
بزرگ، اقتصاد تک محصولی و امتیازات ویژه اقتصادی و 
اجتماعی عامل فساد هستند.ربیعی در بخش راهکارها 
هم گفت: اصلاحات ساختاری مثل ساختار سیاسی ، 
شفافیت نظام انتخاباتی، اصلاح دموکراسی و اصلاحات 
ساختار اداری مثل رفع تناقضات اداری - ما که در دنیا بی 

نظیر است - باید مورد توجه قرار بگیرد.
وی افزود: اصلاحات اقتصادی مثل اصلاحات مالی و 
ارزی، برنامه های انضباطی مانند نظارت، تشویق ، تنبیه و 
ارتقای آموزش، فرهنگی سازی و آشنایی مردم با حقوق 
خود خود و در نهایت مشارکت مردمی در شفافیت از 

دیگر راهکارهای مبارزه با فساد است. 
» من قبول دارم راه مبارزه با فساد آزاد سازی اقتصادی 
است اما با این شیوه خصوصی سازی مخالف هستم در 
یک ساعت خصوصی سازی کردند، باید خصوصی سازی 

با نظارت صورت بگیرد.«

علی ربیعی: 

نان شب مبارزه با فساد ایجاد شفافیت است
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تحقیر اروپایی ها 
طی سال های اخیر و بویژه از هنگام روی کار آمدن 
دونالد ترامپ، جهان با حوادث و رویدادهایی روبه رو بوده 
که بخشی مهم از آن حامل نشانه هایی از تحقیر از سوی 
آمریکایی ها علیه اتحادیه اروپا است. 1- سال 2016 ، بیش 
از 165 کشور جهان به پیشاهنگی اتحادیه اروپا معاهده آب 

و هوایی معروف به معاهده پاریس را امضاء کردند؛ حتی نام لئوناردو دیکاپریو هنرپیشه 
مشهور هالیوودی که از سال 2014 سفیر صلح سازمان ملل شده و فعالیت های گسترده 
ای در قالب ساخت یک مستند درباره اقیانوس ها و گرمای زمین داشت، با این معاهده 
گره خورد و در ماه آوریل 2016 یک سخنرانی احساسی در جمع رهبران جهان انجام داد. 
او در سخنرانی اش در سازمان ملل این سوال را مطرح کرد که 'وقت آن رسیده از خود 
بپرسید در کدام طرف از تاریخ ایستاده اید؟'، ولی همان هنگام ، تصورش هم سخت بود 
که تنها چند ماه بعد رئیس جمهوری پیدا شود که با تریلی از روی همه آمال و آرزوهای 
مردان اروپایی عبور و همه آنان را تحقیر کند. ترامپ با خروج از پیمان بین المللی آب و 
هوایی پاریس بیش از هر چیزی ، اروپایی ها را تحقیر کرد که حاصل تلاش های طولانی 
مدت آنان بود.2- در همین سال 2016 اما یک فیلم هالیوودی به روی پرده سینماهای 
آمریکا و اروپا رفت تا نشان دهد ، اروپایی چقدر ضعیف هستند. این فیلم با عنوان 'لندن 
سقوط کرده است' پخش شد؛ فیلمی که بابک نجفی یک کارگردانی ایرانی - سوئدی 
آن را برای هالیوود ساخت. اگرچه بخش مهمی از فیلم های تخیلی هالیوودی طی سال 
های اخیر با نگرش 'آمریکا ناجی جهان بی دفاع'، ساخته شده اند، اما این بار در سقوط 
لندن، آمریکایی ها بی پرده و عیان، تصویری از اروپا و در واقع قلب آن لندن خلق کردند 
که بدون آمریکایی ها هر لحظه فرو خواهد پاشید. فیلم که با بازی بازیگرانی چون جرارد 
باتلر، آرون اکهارت، آنجلا باست، مورگان فریمن، و رادا میشل بر روی پرده رفت، به لحاظ 
محتوا توجه چندان منتقدان را به خود جلب نکرد، اما لندن را به عنوان یکی از مهمترین 
ستون های اتحادیه اروپا چنان سست و آسیب پذیر به تصویر کشید که نمونه آن تاکنون 
دیده نشده است؛ آن هم توسط یک مشت تروریست از کشورهای خاورمیانه که تا مغز و 
استخوان ساختار امنیتی انگلیس نفوذ کرده اند! شاید اگر نام فیلم را 'بدون آمریکا هرگز' 
گذاشته بودند، بیشتر به ماهیت فیلم نزدیک بود، آن هم وقتی می بینی یک مامور مخفی 
آمریکایی محور مبارزه با تروریست ها است و ام آی 6 یک نهاد اطلاعاتی درمانده! 3- حالا 
به هفته های اخیر بپردازیم؛ جایی که جلیقه زردها به دنبال ماه ها چالش میان اروپا و 
آمریکا ، بویژه خروج آمریکا از پیمان های بین المللی از جمله برجام و معاهده تغییرات آب 
و هوایی پاریس، خیابان های پاریس و شهرهای فرانسه را به محل اعتراض هایی تبدیل 
کردند که یک سر آن بی واسطه به همان پیمان پاریس بر می گردد. پیش از شروع 
اعتراض های اخیر جلیقه زردها ، دونالد ترامپ و امانوئل مکرون روسای جمهور آمریکا و 
فرانسه وارد یک جنگ لفظی در ماه گذشته میلادی شدند که در جریان سفر ترامپ به 
پاریس به مناسبت یک صدمین سالگرد پایان جنگ جهانی اول رقم خورد. ترامپ ایده 
اروپایی ها مبنی بر ایجاد یک ارتش واحد اروپایی را چنان به سخره گرفت که از آن به 
عنوان بدترین توهین رئیس جمهور آمریکا به اروپا تعبیر شد. ترامپ به ایده مکرون مبنی 
بر تشکیل ارتش واحد اروپایی برای محافظت از خود در برابر قدرت هایی مانند آمریکا، 
روسیه و چین ، توئیت کرده بود که 'شاید بهتر باشد اروپا ابتدا سهم عادلانه ای را در ناتو 
پرداخت کند که آمریکا به آن کمک مالی بسیاری کرده است. این توئیت در میان اروپایی 
سر و صدای زیادی بپا کرد که سنگین ترین اعتراض ها را آنگلا مرکل صدر اعظم آلمان و 
امانوئل مکرون از خود بروز دادند و اندک زمانی بعد جلیقه زردها در خیابان های شهرهای 
فرانسه ظاهر شدند. اگرچه جلیقه زردها ، با مطالبات و خواسته های معیشتی به خیابان ها 
ریخته اند، اما یکی از مهمترین محورهای صف آرائی آنان در برابر مکرون، اجرای سیاست 
تغییر الگوی مصرف سوخت است که دولت فرانسه تلاش دارد در چارچوب معاهده آب 
و هوایی پاریس ، خودروهای برقی را جایگزین خودروهای گازوئیلی و بنزینی کند.اما نکته 
عجیب ماجرا اینجاست که هیچیک از احزاب و گروه های سیاسی، حتی مخالفان مکرون 
رهبری این جنبش را که برخی ها تصور می کنند، چیزی شبیه بهار عربی است به عهده 
نگرفته است و در عین حال جنبش زردها نیز سازماندهی شده نیست و گویا رهبری 
مشخصی ندارد. فارغ از اینکه قشر ضعیف و آسیب پذیر فرانسه با اجرای این سیاست، در 
موقعیتی دشوار قرار خواهندگرفت، اما شکی نیست که این تغییر الگوی مصرف سوخت 
در فرانسه چیزی نیست جز اجرای همان معاهده پاریس که ترامپ چند ماه پیشتر با 
افتخار از آن خارج شد. حال باید دید این حرکت اجتماعی فاقد رهبری که باب میل 
ترامپ است و تداوم آن می تواند به آشوب های گسترده تر و هرج و مرج غیر قابل کنترل 
هم تبدیل شود، به دیگر کشورهای اروپایی مانند هلند، آلمان ، بلژیک و حتی انگلیس 
هم سرایت خواهد کرد؟فرانسه قطعا می بایست هزینه های سیاست های اینچنینی را 
بپردازد و جهت اجرای کم هزینه تر این دست سیاست ها برای اقشار ضعیف جامعه چاره 
اندیشی کند، اما سوال مهم در این مقطع اینجاست که آیا می توان ربطی میان جنبش 
جلیقه زردها با تفکر ترامپیسم که اشاعه دهنده افراط گرایی و ناسیونالیسم تند است، 
قائل شد؟  به هرحال هرچه هست، اینکه در همه مواردی که میان اروپا و آمریکای دوران 
ترامپ حادث می شود، نوعی تحقیر و تلاشی نفس گیر برای به زیر کشیدن دوباره اروپا 
درون آن نهفته است، از جمله مهمترین آن خروج او از برجام بود و همچنان تلاش دارد 
با کارشکنی های مستمر و پیچیده، ابتکار عمل اروپایی ها را در گشایش کانال های فرعی 

جهت داد و ستد با ایران خنثی سازد.

با یک خداحافظی 
همه را خوشحال کنید!

یک روش قدیمی برای وقت تلف کردن، باز کردن و 
بستن بند کفش ها بود. افرادی که می خواستند وقت را 
تلف کنند، بند کفش خود را باز می کردند و دوباره می 

بستند تا زمان سپری شود. اما این روش دیگر خیلی قدیمی شده. نه در خیابان کسی به 
این نیت بند کفش خود را باز و بسته می کند، نه در مسابقات ورزشی. با این حال حرکاتی 
که بعضی از مدیران ورزشی این روزها انجام می دهند، یادآور همان کار نخ نما شده است.

وقت تلف کردن به این امید که شاید اتفاقی بیفتد و بتوانند در ورزش بمانند، بعضی از 
مدیران را هنوز از شغلی که در آن مشغول به کار هستند تکان نداده است.

روزهای ترسناکی را پشت سر می گذاریم. نه دولتی ها جرات دارند به صورت مستقیم 
و آمرانه به مدیران بازنشسته ورزش بگویند خداحافظ، نه مدیران بازنشسته جرات می 
کنند به طور علنی حرفی علیه این قانون بزنند. دولتی ها بخواهند حرفی بزنند، حرف آن 
ها می تواند سندی برای تعلیق باشد، نامه هم بدهند که بدتر. به همین دلیل هم هست 
که وزارت ورزش پاسخ نامه مدیران بازنشسته فدراسیون فوتبال را نداده. چنین نامه ای 
اگر منتشر شود، بهترین سند برای فیفا است تا به این نتیجه برسد که دولت در فوتبال 

دخالت می کند.
در طرف مقابل، مدیران بازنشسته هم جرات ندارند مستقیم علیه این قانون موضع 
بگیرند. همه می گویند تابع قانون هستند و اگر قانون حکم کند، می روند. اما مشکل 
اینجاست که بعضی از مدیران، همچنان دنبال تبصره ای می گردند که خودشان را 
مستثنی کنند. مثل دبیر فدراسیون تکواندو که در پاسخ به ایسنا گفته »چند روزی است 
که به دلیل مشکلات شخصی در جریان اخبار نیستم و نمی دانم که باید بروم یا خیر. 

بازنشسته ام اما در جریان رفتن یا ماندنم نیستم.«
این وقت کشی ها، دقیقا همان اتفاقی است که می تواند به ورزش ایران لطمه بزند. 
مدیرانی که خودشان را خادم این کشور می دانند، اگر به موقع و بدون سر و صدا رفته 
بودند، مراجع بین المللی این قدر نسبت به قانون عدم به کار گیری بازنشستگان حساس 
نمی شدند و تعلیق به این اندازه به ورزش ایران نزدیک نشده بود. لطفا با یک خداحافظی، 

جامعه ورزش کشور را خوشحال کنید بازنشسته های عزیز.

رئیس جدید سازمان حج و زیارت مطرح کرد

از سرگیری عمره و نحوه تامین ارز 
دغدغه اصلی

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: دغدغه اصلی ما برای از سرگیری عمره، نحوه تامین 
ارز است بدون آنکه فشاری روی تامین مایحتاج عمومی و نیازمندی های کشور بیاید.

 علیرضا رشیدیان در پایان جلسه معارفه خود در سازمان حج و زیارت در جمع 
خبرنگاران  افزود: یکی از مهمترین دغدغه هایی که امروزه در مسئله حج و زیارت 
داریم بحث برابری پول ملی ما با ارزهای خارجی است و به تبع اینکه قراردادهای ما با 
شرکت های سعودی و عراقی با ارز باید تامین و پرداخت شود تامین ارز مورد نیاز و رسیدن 
به قیمت مناسب بدون کاهش کیفیت خدمات به زائران از مهمترین دغدغه های است 

که امیدواریم با حمایت دولت و مجلس شورای اسلامی بتوانیم این مهم را دنبال کنیم.
رئیس سازمان حج و زیارت افزود: در هفته های آینده برای مذاکره با مسئولان حج 
سعودی به عربستان خواهیم رفت و یکی از مسائلی که در آنجا دنبال خواهیم کرد این 
است که زمینه و ظرفیت را برای برگزاری یک حج با کیفیت و با آرامش برای مردم دنبال 
کنیم.رشیدیان در خصوص برنامه هایش برای از سرگیری عمره مفرده نیز گفت: حج 
و زیارت ظرفیتی در حوزه دیپلماسی عمومی برای گسترش تعاملات میان کشورهای 
اسلامی محسوب می شود و حتی فراتر از مسائل جناحی و سیاسی و حتی جغرافیایی 
قرار دارد و ما امیدواریم که ان شاالله بتوانیم این ظرفیت تعاملی را در حج بیشتر کنیم اما 
در مسئله عمره با توجه به دغدغه های ارزی که در کشور داریم باید راهکارهای جدیدی 

را برای تامین ارز دنبال کنیم.

محمدرضا عارف:

حل مشکلات درگرو پرهیز از 
غوغاسالاری و ایجاد اعتماد است 

رئیس فراکسیون امید مجلس گفت: حل مشکلات کشور در گرو همدلی مردم و 
مسئولان و گروه های مختلف سیاسی و اجتماعی، عقلانیت، پرهیز از غوغا سالاری و 

حرکت های نمایشی است. 
»محمدرضا عارف« در دیدار با اعضای هیات مدیره سازمان مردم نهاد شمیم )مجمع 
یزدی تباران( اظهار داشت: به  رغم فشارهای زیاد با توجه به اشراف بر عمق و ریشه 
گرفتاری ها سعی در ادامه همین رویه و پرهیز از روشهای پوپولیستی و عوام فریبانه و 
ایجاد اعتماد و همگرایی در سطح نخبگان و دلسوزان از میان همه سلائق موجود و علاقه 
مند کشور و نظام هستم.رئیس فراکسیون امید تاکید کرد: تصمیم سازان باید در مدیریت 
و رفع مشکلات به مردم و نخبگان دلسوز اعتماد کنند و در تصمیمات به نظرات صاحب 
نظران مستقل و دلسوز رجوع کنند.وی با بیان اینکه یزد از مشکلاتی فراوانی از جمله 
بحران آب رنج می برد، خاطرنشان کرد: مشکل آب استان یزد تنها با تدبیر و همت و تلاش 
همه یزدی ها بخصوص نخبگان و خبرگان یزدی، تفاهم و تعامل با نهادهای ذی ربط و 
استان های همجوار می تواند حل شود.عارف با سپاسگزاری از اقدامات انجام شده در این 
نهاد مردمی گفت: به باور من تنها راه برون رفت از مسائل و معضلات کشور و استان یزد 
حضور جدی و موثر مردم و تشکلهای مردمی است.وی درباره سازمان مردم نهاد شمیم 
گفت: فعالیتهای این موسسه را رصد می کنم و در برخی جلسات در فرصت های موجود 
شرکت کرده ام، خدا را شکر در مدت کمی که از تاسیس این تشکل مردمی می گذرد 
شاهد تلاش های ارزشمند و هدفمند و تشکیلاتی آن هستم که لازم است برای بهره 
مندی موثرتر نمایندگان مرتبط شمیم در شوراهای کلان تصمیم سازی استان نمایندگان 
حضور داشته باشند. رییس بنیاد امید ایرانیان ضمن اعلام آمادگی همکاری این بنیاد با 
مجمع یزدی تباران )شمیم(، افزود: علاقه مندم در جلسات ماهانه این موسسه حاضر شده 

و از نقطه نظرات مشورتی فرزندان نخبه و دلسوز بهره مند گردم.

علی لاریجانی: 

آمریکا نمی خواهد آسیا پرشی داشته باشد
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: کشورهای دیگر تلاش می کنند تا 
کشورهای آسیایی را به مسئله تروریسم و جنگ درگیر کنند تا نتواند پرشی داشته باشد.

علی لاریجانی در مراسم اختتامیه دومین کنفرانس روسای مجالس افغانستان، ایران، 
پاکستان، ترکیه، چین و روسیه چالش های تروریسم و ارتباطات درون منطقه ای گفت: 
شاید این نکته به ذهن تان خطور کرده که چرا روسای پارلمان ها همه بر مسئله تروریسم 
حساس هستند و همه این موضوع حیاتی را دنبال می کنند.وی افزود: با جستجوی 
کوچک در سه دهه اخیر در دنیای پیرامون این نتیجه کسب می شود که جنگ ها و 
جریان های تروریستی در آسیا به وجود آمده که نمونه آن جنگ عراق، سوریه و افغانستان 
بوده است. تاریخ جنگ ها در سه دهه اخیر نشان می دهد که جریان های تروریستی از 
آسیا بوده است. سوال این است آیا واقعا آسیا خودش مستعد چنین جنگ ها و حملات 
تروریستی یا عامل بیرونی آن را هدایت می کند. چون در سه دهه قبل چنین اتفاقاتی را 
در آسیا شاهد نبودیم.رئیس مجلس یادآور شد: برخی از مقامات آمریکایی گفته اند که 
ما داعش را به وجود آوردیم. آنها در زمینه های ژئوپلتیک کار می کنند و متوجه شدند 
قرن آینده قرن آسیاست چون بیشترین ظرفیت و انرژی و نیروهای جوان در آسیا وجود 
دارد. همچنین دو عضو مهم را در شورای امنیت داراست. پس می خواهند که آسیا پرشی 
نداشته باشد.وی افزود: چین ظرفیت اقتصادی مهم داشته، روسیه در حوزه اقتصادی 

نقش آفرینی می کند و کشورها در مقیاس های دیگر به دنبال ثبات در منطقه هستند.

محمدجواد ظریف:

آمریکا منطقه را انبار باروت کرده است
وزیر امور خارجه گفت: آمریکایی ها منطقه را انبار باروت کرده اند که این نشاندهنده 

سیاست بسیار خطرناکی است که آنها در منطقه ما دنبال می کنند.
دکتر محمدجواد ظریف روز شنبه در حاشیه دومین کنفرانس روسای مجالس 
افغانستان، ایران، پاکستان، ترکیه، چین و روسیه در مورد چالش های تروریسم و ارتباطات 
درون منطقه ای در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوالی درباره اتهامات موشکی آمریکا 
علیه ایران گفت: آمریکایی ها هر تلاشی را کرده اند تا در روابط ایران و اروپا مزاحمت 
ایجاد کنند و حتی بیش از آنکه روابط ایران و اروپا را به خطر بیندازند تلاش آنها این است 
که مسائل منطقه ای را وارونه جلوه دهند.وی اظهار داشت: آمریکایی ها منطقه را انبار 
باروت کرده اند میزان سلاحی که به منطقه ما از طرف آمریکا فروخته می شود غیرقابل 
باور و بسیار فراتر از نیاز منطقه است که این نشاندهنده سیاست بسیار خطرناکی است 
که آمریکایی ها در منطقه ما دنبال می کنند.وزیر امور خارجه اضافه کرد: این سیاست 
باعث شده تا منطقه ما تبدیل به انباری از سلاح های بسیار پیشرفته مخرب شده که 
متاسفانه هیچ کمکی به صلح و امنیت به منطقه نکرده است.ظریف گفت: از این رو است 
که آمریکایی ها به اتهامات بی معنا متوسل می شوند.ما در روزنامه های آمریکایی خوانده 
ایم که سلاح آمریکایی ها در دست القاعده در یمن و داعش در سوریه است و این خطری 
است که همواره منطقه ما را تهدید می کند.وی تاکید کرد: اینکه آمریکایی ها در دنیا 
منزوی شده اند و نیاز پیدا کرده اند وارد این دعوا شوند و حتی رییس بخش مالی یک 
کمپانی بزرگ چینی را دستگیر کنند تا سیاست خود را پیش بگیرند بیش از آنکه نشان 
دهنده قدرت آمریکا باشد نشان دهنده استیصال آمریکا است.وزیر امور خارجه در مورد 
دومین کنفرانس روسای مجالس 6 کشور نیز گفت: مجالس 6 کشور نمایندگان مردم 
این کشورها هستند که می توانند در زمینه مقابله با ترویسم یک حرکت مردمی را علاوه 

بر حرکت سیاسی هماهنگ کنند.

علیرضا رحیمی :

نباید مدیران براساس سفارش عزل و نصب شوند 
یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که نظام سفارشی برای 
جذب مدیران باید برچیده شود، گفت: همواره نظام مدیریتی ما از خلاء وجود مدیران 
جوان و پرورش و تربیت مدیران جدید ضربه دیده است، لذا احتیاج داریم که راهکاری 

برای الزام مدیران به کادرسازی و استفاده از نیروهای جوان اندیشیده شود.
علیرضا رحیمی اظهار کرد: خلاء مدیران جوان و پرورش و تربیت مدیران جدید خلاء 
بزرگی است که همواره نظام مدیریتی ما از آن صدمه دیده است. از لحاظ قانونی الزامی 
برای استفاده از مدیران جدید وجود نداشته که اکنون شاهد چنین وضعیتی هستیم.وی 
افزود: در برهه حساس فعلی که همه نگاه ها معطوف به مساله ی مدیریت کشور است، 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور یا سازمان امور اداری و استخدامی باید طرحی جامع 
برای پرورش و جایگزینی مدیران جوان در دستور کار قرار دهد.این عضو فراکسیون امید 
خاطر نشان کرد: در این بین پرهیز از هرگونه تبعیض جنسیتی امری مهم است. باید 
برابری بین خانم ها و آقایان لحاظ شود. همچنین این طرح به گونه ای باشد که موضوع 
نفوذ سفارش های خارج از عرف مدیریتی و قانونی نتواند تاثیر بگذارد.رحیمی توضیح داد: 
نباید مدیران براساس سفارش از جاهای مختلف عزل و نصب شوند؛ لذا برچیده شدن 
نظام سفارشی مدیران و برقراری نظام عادلانه و حرفه ای برای مدیران ضروری است قطعا 
تقویت بخش مدیریتی به نفع مردم خواهد بود.وی در پایان گفت: دولت می تواند آیین نامه 
الزام آوری در هیات وزیران تدوین و تصویب کند. اگر خلاء قانونی که به مصوبه مجلس 
شورای اسلامی نیاز دارد هم وجود داشته باشد مجلس در این مسیر حرکت می کند. البته 

بهتر است که دولت بعضا لایحه دهد.

سبحانی نیا نماینده سابق مجلس:

مسئولان پاسخگوی مطالبات مردم باشند
یک نماینده سابق مجلس گفت: دولت اگر می خواهد به اقشار کم درآمد توجه داشته 

باشد و با بسته های حمایتی از آنان پشتیبانی کند، نباید دراین کار تاخیر داشته باشد.
حسن سبحانی نیا در پاسخ به این پرسش که اولویت های کشور در شرایط تحریم 
چه باید باشد؟ اظهار کرد: کشور ما در شرایطی قرار دارد که  نظام استکباری تحریم های 
فشرده ای را اعمال کرده و می خواهند فشارهای شان را بیشتر هم بکنند، براین اساس  
در مرحله اول اولویت ما باید این باشد که وحدت مان را حفظ کنیم.وی افزود:  در چنین 
شرایطی مسئولان کشوری هم باید پاسخگو باشند و با حضور در رسانه های عمومی به 
بیان ضعف ها و قوت ها بپردازند. به خصوص که در این شرایط باید به سمتی برویم که 
مسئولان بتوانند تلاش و کوشش بیشتری برای استفاده از ظرفیت های داخلی و اقتصاد 

مقاومتی داشته باشند.
وی با بیان این که »مردم برخلاف کمبودها سعی می کنند، شرایط فعلی را تحمل 
کنند«، اظهار کرد: این موضوع درست است اما باید توجه داشته باشیم که وقتی مردم 
تحت فشار مالی و گرانی ها قرار می گیرند،کمبودها سبب می شود که به جامعه فشار آید 

که در این شرایط مسئولان باید درک شان از مطالبات عمومی بالا باشد.
این نماینده سابق مجلس تاکید کرد: دولت هم اگر می خواهد به اقشار کم درآمد 
توجه داشته باشد و با بسته های حمایتی از آنان پشتیبانی کند، نباید دراین کار تاخیر 
داشته باشد؛ چراکه به هر حال در شرایط فعلی برخی از اقشار کم درآمد آسیب های 

جدی می بینند.
وی در پایان گفت: دهک های اول تا چهارم باید توسط مسئولان از حمایت های فراوان 
برخودار شوند تا بتوانیم از شرایط تحریم عبور کنیم مسئولان هم باید تلاش کنند اعتماد 

مردم به حرف هایشان جلب شود.

سرمقـاله

یادداشت

خبــر

نایب رییس مجلس شـورای اسلامی 
کـه بـه مناسـبت روز دانشـجو در تـالار 
وحـدت دانشـگاه تبریز حاضر شـده بود، 
در اعتـراض بـه رفتـار توهین آمیـز عده 
معـدودی، سـخنرانی خـود را نیمه تمام 

گذاشت. 
مسعود پزشکیان که به دعوت انجمن 
اسلامی دانشجویان دانشگاه تبریز در تالار 
وحـدت ایـن مرکـز دانشـگاهی حاضـر 
شـده بود، در حین سـخنرانی بـا اعتراض 
تعدادی از دانشـجویان که در وسـط سالن 
تجمع کرده بودند، روبرو شـد.نایب رییس 
مجلس شـورای اسـلامی پس از واگذاری 
تریبون سـخنرانی به دانشجویان معترض 
و کوتـاه نیامـدن آنـان از اقدامات جنجالی 
شـان، سـخنرانی خـود را ناتمـام رها کرد 
و بـا بیـان اینکـه »مـن بیکار نیسـتم«، از 
تـالار وحدت خارج شـد.وی در واکنش به 
اقدامات غیرمنطقی دانشـجویان معترض 
کـه تعدادشـان بـه کمتـر از 50 نفـر می 
رسـید، تریبون را بـه نماینده آنـان واگذار 
کـرد، امـا ایـن عـده از شـیوه رفتـار خود 
کوتـاه نیامدند.نائـب رییـس اول مجلـس 
شـورای اسلامی در واکنش به دانشجویان 
معترض، با بیان اینکه همه پیامبران برای 
عدالـت آمده اند، گفت: ما هنوز نتوانسـته 

ایـم عدالـت را پیـاده کنیـم و خیلی جاها 
ایـم.وی  رفتـار کـرده  برخـلاف عدالـت 
اظهـار داشـت: مـا اگـر عدالـت را اجرا می 
کردیـم، نمی شـد شـهری و منطقـه ای 
توسـعه پیـدا کند و قسـمت دیگر شـهر 
و همـان منطقـه عقـب بماند.وی بـا بیان 
اینکـه وقتـی بـه قـدرت مـی رسـیم بـه 
جـای اینکه بر اسـاس عدالت رفتار کنیم، 
جنـاح خودمان را بـالا می کشـیم، افزود: 
حتـی قومیت هـا و مذاهـب دیگر نیز جز 
عدالـت حرفی ندارند و باید عدالت را پیاده 
کنیم که هنـوز اجرا نکرده ایم.پزشـکیان 

خطاب به دانشـجویان معترض گفت: من 
نـگاه خودم را گفتم و شـما هـم اعتراضی 
دارید بیایید نقد کنید؛ متاسفانه جوی در 
دانشـگاه ایجـاد کـرده ایـد که نمی شـود 

حرف از کرسـی آزاداندیشـی زد. 
وی بـا بیـان اینکـه بـا فحـش دادن و 
فریـاد کشـیدن بـه جایـی نمـی رسـیم، 
افـزود: منطقی کـه فریاد مـی زند منطق 
نیسـت، من آماده شـنیدن نقدها هستم، 
بگوییـد تـا بشـنوم.نایب رییـس مجلس 
شـورای اسـلامی اظهار داشـت: اگر کسی 
ادعـای مردمـی بـودن دارد، بنده هسـتم؛ 

همه دوسـتانم آمریکا هستند و من اینجا 
مانده ام. پزشـکیان ادامـه داد: بعد از چهل 
سـال طبابـت نـه سـهامی دارم و نه پولی 
از کسـی گرفتـه ام، بنـده متهـم ام کـه با 
پزشـکان مشـکل دارم جـون هنـوز هـم 
معتقـدم نباید این همـه پول به آنهـا داد. 
وی خطاب به دانشـجویان معترض گفت: 
اگـر مرد هسـتید وقتی در جـای من قرار 
گرفتیـد، جـوری زندگـی کنیـد کـه من 
زندگی کـرده ام.پزشـکیان ادامـه داد: من 
بـه عنوان نایـب رییس مجلـس از پاویون 
فـرودگاه رفـت و آمد نمی کنـم و از همان 
جایـی مـی روم که مردم عـادی عبور می 
کنند.وی خطاب به دانشجویانی که فریاد 
کشـیده و نظم جلسـه را بر هم می زدند، 
گفـت: بنده به عنـوان نماینـده، مدعی ام 
که اگر از دسـتم بربیاید مشـکلات شما را 
پیگیری می کنم، با داد کشـیدن نه شـما 
بـه جایـی می رسـید و نـه ما مـی توانیم 

کنیم. کمک 
پزشـکیان با انتقاد از تهمـت زنندگان، 
اظهار داشـت: اگر منطـق دارید، با منطق 
صحبـت کنیـد؛ درحالـی تهمـت و افترا 
مـی زنیـد کـه زندگی من شـفاف اسـت 
و برخـلاف مدعیـان حامی شـما، از هیچ 

امتیازی اسـتفاده نکـرده ام.

امام جمعه سابق تبریز درباره درخواست یکی از ائمه جمعه از مقام معظم رهبری 
برای قرار دادن این سمت در شمول قانون منع به کارگیری بازنشستگان می گوید: هرچند 
این قانون خوبی است، اما اطلاق فراگیر آن درباره همه مناصب از جمله ائمه جمعه شاید 

درست نباشد.
حجت الاسلام سیدجواد رکنی، امام جمعه بندرلنگه از رهبری درخواست کرده است 
قانون منع بکارگیری بازنشستگان، شامل ائمه جمعه هم بشود. وی ضمن اعلام آمادگی برای 
کناره گیری از این سمت، بر این نکته تأکید کرده است : »امثال ما کار خودشان را کردند و الان 
هم بهتر از این نمی توانند کار کنند و این نیز طبیعی است و ما باید خودمان پیشقدم شویم 
تا جوانان بانشاط و پرتلاش در این جایگاه ها قرار بگیرند..« آیت الله محسن مجتهدشبستری، 
امام جمعه سابق تبریز و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره موضوع بازنشستگی ائمه 
جمعه و جایگزینی نیروهای جوان به ایرناپلاس می گوید: باید موارد را بررسی کرد، همان طور 
که مقام معظم رهبری درباره بازنشستگی کارمندان دولت فرمودند، قانون باید اصلاح شود. 
وی ادامه می دهد: اصل قانون خوب و درست است و قانون درباره کارمندان عادی که به سن 

بازنشستگی می رسند باید اجرا شود، چراکه موضوع اشتغال جوانان اهمیت دارد، اما درباره 
برخی از مناصب این گونه نیست. به طور مثال، ممکن است به دلیل بازنشستگی یک امام 
جمعه، برای مدتی آن شهر بدون امام جمعه باشد و این برنامه در آنجا تعطیل شود، چراکه 
ممکن است فرد مناسبی برای جایگزینی وجود نداشته باشد.امام جمعه سابق تبریز با بیان 
اینکه »مدت خدمت ائمه جمعه برای بازنشستگی آن ها، ملاک مناسبی نیست«، تأکید 
می کند: ممکن است فردی در سن پایین و جوانی برای چنین سمتی انتخاب شده باشد و 
با وجود گذر زمان، همچنان توان فعالیت داشته باشد. بنابراین همان طور که رهبری فرمودند 
اصل قانون صحیح است، اما اطلاق فراگیر آن، حتی در مواردی که نیروی جایگزینی وجود 
ندارد و نیروهای موجود توان ادامه کار را دارند باید اصلاح شود. با این حال مجموعاً، این قانون 
به دلیل توجه جوان گرایی، خوب و صحیح است.مجتهدشبستری در پاسخ به اینکه »آیا این 
نشانه قصور در تربیت نیروهای جوان و توانمند که بتوانند جایگزین ائمه جمعه کنونی شوند 
نیست«، می گوید: ممکن است قصوری شده باشد، اما در حال حاضر نیروهایی در حوزه 

مختلف در زمینه کلام و فقه و... در حال تربیت هستند. 

اخبــار

مجلس  پژوهش های  مرکز  رییس 
شورای اسلامی تاکید کرد که تحریم ها 
نباید مانع همکاری های منطقه ای بین 

کشورها شود.
کاظم جلالی در دومین کنفرانس 
روسای مجالس 6 کشور برای مقابله با 
تروریسم ضمن ارائه گزارشی از نشست 
تقویت  و  ارتباطات  گسترش  کمیته 
همکاری های بین منطقه ای، گفت: همه 
ما به نوعی با پدیده یکجانبه گرایی آمریکا 
و مداخلات فرامنطقه ای مواجه هستیم. 
منطقه  ظرفیت های  راستا  همین  در 
معدنی،  مواد  منابع طبیعی،  از جمله 
مبادلات علمی  توریسم،  انرژی،  نفت، 
آکادمیک، همکاری های  و  و فرهنگی 
پزشکی و درمانی و منابع عظیم انسانی 
از جمله جمعیت جوان منطقه، زنان، 
تحصیل کردگان، نیروی کار و جمعیت 
آن  از  کشور  شش  که  زیادی  بسیار 

برخوردارند باید مورد توجه قرار گیرد.
این نماینده مجلس در ادامه اظهار 
و  ارتباطات  گسترش  کمیته  داشت: 
منطقه ای  بین  همکاری های  تقویت 

تحقق صلح و توسعه همه جانبه و پایدار 
در منطقه گفت با حضور نمایندگانی از 
کشورهای جمهوری اسلامی افغانستان، 
جمهوری خلق چین، جمهوری اسلامی 
ایران، فدراسیون روسیه، جمهوری ترکیه 
و جمهوری اسلامی پاکستان تشکیل 

جلسه داد.
جلسه  این  در  کرد:  اضافه  وی 
در  عضو  کشورهای  همه  نمایندگان 
مباحث به صورت فعالانه شرکت کرده 
و نقطه نظرات خود را در موضوع تقویت 
همکاری های اقتصادی، منطقه ای بین 
6 کشور مطرح  کردند. در این نشست 
همچنین چالش های بین 6 کشور در 
بررسی  و  بحث  مورد  اقتصادی  حوزه 
قرار گرفت و بر این مسئله تأکید شد 
نباید مانع همکاری های  که تحریم ها 

منطقه ای شود.
و  تروریسم  همچنین  جلالی 
نیافتگی،  توسعه  و  فقر  افراطی گرایی، 
مداخلات فرامنطقه ای، تحریم، تهدید 
را جزو  و تحقیر و قاچاق مواد مخدر 
دانست  کشور  مشترک 6  تهدیدهای 

و گفت: همکاری های تجاری، تسهیل 
تعرفه های  کاهش  اقتصادی،  روابط 
گمرکی،  فرآیندهای  سهولت  تجاری، 
استفاده از ارزهای ملی، سیستم گسترش 
سیستم  ایجاد  بانکی،  بین  همکاری 
سوئیفت منطقه ای، ارائه نظام تهاتری 
کالا و خدمات، تسهیل سرمایه گذاری 
مشترک به ویژه در بخش های کار بر 
روی پروژه های مشترک، تشکیل کمیته 
مشترک سرمایه گذاری بین 6 کشور و 
تشکیل شهرک های صنعتی منطقه ای 
سرمایه  بازار  روابط  تقویت  مشترک، 
از طریق همکاری سازمان های بورس 
کشورهای شش گانه، استفاده از نقش 
پیشبرد  در  جوانان  و  زنان  ظرفیت  و 
اقتصاد منطقه ای و تلاش جهت رونق 
افزایش  و  کشور   6 بین  گردشگری 
آکادمیک  و  علمی  فرهنگی،  تبادلات 
از پیشنهادات و فرصت های مطروحه 
برای افزایش و تقویت همکاری ها بین 

کشورهای مذکور بود.
رییس مرکز پژوهش های مجلس در 
پایان تصریح کرد: در کمیته گسترش 

بین  تقویت همکاری های  و  ارتباطات 
بسترسازی  بر  همچنین  ای  منطقه 
جهت همکاری عملیاتی در چارچوب 
ابریشم،  جاده  و  راه  یک  پهنه،  یک 
مشترک  سرمایه گذار  کمیته  تشکیل 
اقتصادی میان 6 کشور، ضرورت توجه 
به مناطق مرزی و مرزنشینان و تقویت 
تجارت های مرزی، نقش مواد مخدر در 
کمک به تروریسم و ضرورت مبارزه با 
این هر دو عامل، ایجاد تسهیلات تجاری 
از طریق موافقتنامه های تجاری- منطقه 
تقویت  منطقه ای،  آزاد  تجارت  و  ای 
روابط بانکی و تسهیل ارتباطات مالی و 
انجام معاملات فی مابین با ارزهای ملی 
تقویت  دلار،  از  غیر  معتبر  ارزهای  یا 
همکاری در بخش ترانزیت و حمل و 
نقل جاده ای و ریلی، ایجاد شهرک های 
چند جانبه و منطقه ای و توسعه توریسم 
و گردشگری و افزایش تبادلات فرهنگی 
بین گروه های مختلف مردم 6 کشور 
و تبادلات علمی و آکادمیک از جمله 
و  بحث  مورد  دانشجو  و  استاد  تبادل 

بررسی قرار گرفت.

کاظم جلالی: 

تحریم ها نباید مانع همکاری های منطقه ای شود

سخنرانی نایب رییس مجلس در دانشگاه تبریز نیمه تمام ماند

پزشکیان:بافحشدادنوفریادکشیدنبهجایینمیرسیم

واکنش مجتهدشبستری به یک درخواست:

ممکن است بازنشستگی امام جمعه ای باعث تعطیلی نماز جمعه شود

رییس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر لزوم توازن منطقی بین استقلال، آزادی و عدالت 
گفت: ما نمی توانیم بخاطر امنیت کشور نسبت به آزادی 

بی تفاوت باشیم.
جمع  در  شنبه  روز  مازنی  احمد  الاسلام  حجت 
دانشجویان دانشگاه تبریز اظهار داشت: از سال 1285 
شمسی دغدغه ایران استقلال، آزادی و برابری بود و در 
سال 1907 بر اساس قراردادی که در سن پترزبورگ امضا 
شد ایران به سه منطقه تحت تسلط انگلیس، روس و بی 
طرف تقسیم شد و در چنین فضایی آزادی به مسلخ و 
استقلال نیز به محاق رفت.وی ادامه داد: البته ما همواره 
با عوامل داخلی و خارجی استبداد مواجه بودیم که با به 
توپ بستن مجلس و کودتای 28 مرداد آزادی، استقلال 
و عدالت هر سه به محاق رفتند.حجت الاسلام مازنی 

ادامه داد: سال ها بعد معمار کبیر انقلاب این سه اصل 
را شعار خود قرار دادند که البته هدف استقلال محقق 
شد و به سلطه ربع قرن استعمار پایان دادند و زمینه 
آزادی هم با همه پرسی قانون اساسی فراهم شد.رییس 
کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه در اول انقلاب 
زمینه آزادی بیان بهتر بود ،گفت: در صدا و سیمای آن 
زمان شهید بهشتی در کنار نورالدین کیانوری در فضایی 
مسالمت آمیز با همدیگر بحث می کردند که بعدها با 
شروع جنگ تحمیلی اولویت اول کشور جنگ بود.حجت 
الاسلام مازنی ادامه داد: در دوم خرداد 1376 نیز فضایی 
فراهم شد که رهبر معظم انقلاب از آن به عنوان حماسه 
یاد کردند و ملت ایران منادی گفت و گوی تمدن ها 
در سطح بین الملل شد و در داخل کشور نیز احزاب 
و روزنامه ها وارد عمل شدند.وی با بیان اینکه با نادیده 

گرفتن توسعه سیاسی، آنارشیسم افراطی و پوپولیسم به 
وجود می آید، گفت: ما هشت سال دوره سیاه پوپولیسم 
را دیدیم.حجت الاسللام مازنی با تاکید بر اینکه همه باید 
پاسخگوی کارهای کرده و نکرده مان باشیم، افزود: ما باید 
از دستاوردهای 40 سال انقلاب اسلامی عبرت بگیریم 
و ببینیم اکنون در کجا قرار داریم.وی با اشاره به طرح 
محدودیت پیام رسان ها و فضای مجازی گفت: نمی 
توان به بهانه امنیت ملی آزادی را از بین برد و باید بین 
آنها توازن منطقی ایجاد کنیم.رییس کمیسیون فرهنگی 
مجلس با اشاره به فصل اول قانون اساسی مبنی بر اینکه 
هیچ گاه آزادی را نمی توان فدای استقلال و استقلال 
را فدای عدالت کرد، اظهار داشت: ما یا نباید تشکیل 
حکومت می دادیم و اگر داده ایم باید در داخل همین 

سازمان ملل و شورای امنیت آن کارمان را پیش ببریم.

روسیه  کرد:  تاکید  مسکو  در  ایران  پیشین  سفیر 
عاشق چشم و ابروی ایران نیست و متناسب با منافع و 
مصلحت های خود با ایران همکاری دارد. همین مسئله 
موجب می شود تا ما همه تخم مرغ هایمان را در سبد 
روسیه نگذاریم و متناسب با ظرفیت هایی که داریم با 

روسیه همکاری داشته باشیم. 
نعمت الله ایزدی با اشاره به روابط نزدیک و همزمان 
روسیه با ایران و عربستان سعودی گفت: روس ها در اینکه 
بتوانند به صورت همزمان با دو کشور متخاصم با یکدیگر 
روابط نزدیک و دوستانه ای داشته باشند، سابقه تاریخی و 
طولانی دارند. اوج این مسئله را ما در زمان دفاع مقدس و 
جنگ ایران و عراق شاهد بودیم. وی ادامه داد: در آن زمان 
روس ها روابط خود با ایران و عراق را مدیریت می کردند 
و در پایان جنگ نیز نه تنها روابط مسکو با تهران و بغداد 
تغییر نکرد بلکه بهتر هم شد و گسترش یافت فارغ از 
اینکه شوروی بالاترین نقش را در جنگ داشت و بیشترین 
کمک را به عراق می کرد.این تحلیلگر مسائل سیاست 
خارجی با بیان اینکه روس ها دیپلماسی چند وجهی 
دارند و از دیپلمات های ورزیده ای نیز برخوردار هستند، 
اظهار داشت: برای روسیه کار سختی نیست که بتوانند 
همزمان با آنکه با ایران روابط نزدیکی دارند، مناسباتش 
را با عربستان سعودی هم گسترش دهد و بتواند با هر 
دو کشور در عرصه های مختلف دوجانبه، منطقه ای و 

بین المللی همکاری داشته باشد.
* روسیه عاشق چشم و ابروی ایران نیست

ایزدی با بیان اینکه سیاست خارجی روسیه مبتنی 
بر منافع خود است و همین مسئله موجب می شود تا 
کشورهایی که با مسکو همکاری می کنند، فریب رفتارها 
و گفتارهای روس ها باشند، تصریح کرد: مهمترین نکته ای 

که باید کشوری مانند ایران متوجه آن باشد، این است 
که روسیه عاشق چشم و ابروی ایران نیست و متناسب با 
منافع و مصلحت های خود با ایران همکاری دارد. همین 
مسئله موجب می شود تا ما همه تخم مرغ هایمان را در 
سبد روسیه نگذاریم و متناسب با ظرفیت هایی که داریم با 
روسیه همکاری داشته باشیم.وی افزود: روس ها هر چند 
در مسائلی مانند سوریه و یمن با عربستان در کوتاه مدت 
همکاری می کنند اما در مسائلی همچون فروش، میزان 
تولید و قیمت نفت همکاری های تنگاتنگ و گسترده ای 
دارند و در مجامع بین المللی هم در برخی از رای گیری ها 

با یکدیگر هماهنگ عمل می کنند.
* نمی توان به صورت صد در صدی متکی به 

روسیه بود
سفیر پیشین ایران در مسکو با بیان اینکه اگر روابط 
گسترده ایران و روسیه آگاهانه و با توجه به ظرفیت ها 
به خاطر  اگر  اما  و معقول است  امری منطقی  باشد 
صرف دشمنی با آمریکا و زاویه داشتن با اروپا باشد، 
از  گاهی  البته  کرد:  خاطرنشان  است،  اشتباه  کاری 
مواقع نزدیکی روابط از سر ناچاری انجام می شود اما 
نباید همه تخم مرغ هایمان در سبد روسیه باشد چرا که 
مسکو در به وجود آمدن بسیاری از گرفتاری های امروز 
ایران از جمله مسائل قبل از برجام و شش قطعنامه 
تحریمی علیه کشورمان نقش داشته است و حتی به 
آن قطعنامه ها نیز رای ممتنع نداد.ایزدی افزود: نمی توان 
به صورت صد در صدی متکی به روسیه بود بلکه باید 
متناسب با شرایط خود و روسیه، برای روابط با مسکو 
درباره  سوالی  به  پاسخ  در  کرد.وی  تعریف  استراتژی 
میانجی گری روسیه میان ایران و عربستان سعودی هم 
ابراز داشت: اینکه روس ها چندین بار پیشنهاد میانجیگری 

میان تهران و ریاض را داده اند از سر تعارف نیست بلکه 
این مساله، علاقه و خواست آ نهاست در جنگ ایران و 
عراق هم، روس ها بیشترین تلاش را داشتند که ارتباط 
مستقیمی میان تهران و بغداد برقرار شود و به همین 
خاطر رفت وآمدهای زیادی به هر دو کشور داشتند.این 
مدیرکل اسبق وزارت امور خارجه اضافه کرد: علاقمندی 
روس ها به میانجی گری مختص به ایران و عربستان هم 
نیست بلکه در منازعات مختلفی چون کره، هند و چین 
و پاکستان و هند هم تلاش هایی را از قبل انجام داده اند 
اما نکته ای که هست این است که میانجی نباید در 
میانجی گری خود منفعتی را داشته باشد روس ها در هیچ 
موضوعی نمی توانند برای ایران و عربستان میانجی گری 

کنند.
* مسکو نمی تواند رابط و پیام رسان خوبی برای 

ما باشد
ایزدی با بیان اینکه افزایش تنش یا بهبود مناسبات 
ایران با آمریکا، اروپا، ژاپن و عربستان بر مناسبات تهران 
با مسکو اثرگذار است، عنوان کرد: در چنین شرایطی چرا 
روس ها بخواهند میانجی مشکلات ما باشند البته این کار 
غیرممکن نیست ولی خیلی سخت است اگر آنها بخواهند 
میان ایران و عربستان میانجی بشوند، حتما منافعی دارند 
ولی این مساله به طرف مقابل هم بستگی دارد.وی با 
بیان اینکه اگر ایران برای کشورهایی پیام هم دارد روسیه 
نمی تواند رابط و پیام رسان خوبی برای ما باشد، یادآور شد: 
رابطه ایران و روسیه باید مبتنی بر حسن همجواری باشد 
دو کشور در مسائل منطقه ای می توانند متناسب با منافع 
خود و طرف مقابل همکاری هایی داشته باشند ولی این 
مساله نباید به تبادل و مشارکت یا حتی نادیده گرفتن 

منافع مان منجر شود.

رییس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی:

بی تفاوتی به آزادی به بهانه امنیت غیرقابل قبول است

سفیر پیشین ایران در مسکو: 

نباید همه تخم مرغ هایمان را در سبد روسیه بگذاریم 

محمد علی حیدرهایی

میثم  بهرامی
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اقتصادی

 مهرنوش حیدری

در ماه های گذشته خودرو سازان و قطعه سازان بارها از افزایش هزینه های تولید 
سخن گفته اند و در چند روز گذشته مدعی ضرر ۵هزار و ۵۰۰ میلیاردی در این 

صنعت شده اند. 
با توجه به افزایش نرخ ارز و نوسانات آن، قطعه سازان مدعی افزایش چند برابری 
هزینه تامین مواد اولیه و ساخت قطعات و در نهایت ناتوانی خودروسازان در پرداخت 
هزینه ها و بدهی به واحدهای تولیدی شده اند و نسبت به احتمال ورشکستگی 
این صنعت بزرگ کشور در صورت حل نشدن مشکلات مالی و عدم تزریق نقدینگی 

هشدار داده اند. 
نادرست خودروسازان در سال های  باورند سیاست های  این  بر  هرچند برخی 
گذشته و همچنین افزایش قیمت ها در بازار سبب شده تا خودروسازان به سیاست 
توزیع و عرضه قطره چکانی خودرو روی آورده و در نهایت بر افزایش قیمت ها در 

حاشیه بازار تاثیر غیر مستقیم اما بسیار مهم بگذارند. 
مشاور کمیسیون صنایع و معادن درباره وضعیت صنعت خودروسازی کشور گفت: 
در حوزه تولید خودرو سالهاست که خودروسازان به عنوان بنگاه های اقتصادی بسیار 
بزرگ با همه معضلات آشنا بوده اند بنابراین مساله تحریم ها و افزایش نرخ ارز و تاثیر 

آن بر تولید در این صنعت تا حدودی قابل قبول است. 
سید محمد بیاتیان تاکید کرد: اما بخش بزرگ چنین اظهارنظرهایی غیرقابل 
قبول است زیرا سال هاست عنوان شده خودروهایی که در داخل تولید می شود، 
۱۰۰درصد داخلی است و همه قطعات و مواد اولیه در داخل تولید می شود بنابراین 
ادعاهای جدید خودروسازان صحیح نیست و در اصل صحبت های پیشین خود را 

نقض می کنند.
وی افزود: خودروهایی که در گرو ه های خودروسازی سایپا و ایران خودرو تولید می 

شود در این سال ها با عنوان خودروی ملی به مصرف کننده عرضه شده است. 
وی خاطر نشان کرد: مطرح کردن چنین مواردی در این مقطع در اصل جفا در حق 
مصرف کنندگان است؛مردم در زمینه تهیه خودرو به عنوان کالایی مورد نیاز، دچار 

مشکلات فراوان شده اند زیرا  هم از سمت خارجی ها تحریم شده اند و از سمت تولید 
کنندگان داخلی نیز با موضع گیری ها و تحریم هایی مواجه می شوند. 

وی گفت: بنده فکر می کنم با طرح این موارد، درصدد پاک کردن صورت مساله 
هستند و خودروسازان به نوعی می خواهند از زیر بار تعهدات خود به مردم شانه خالی 

کنند. 
بیاتیان توضیح داد: در ماه های گذشته چند هزار خودرو پیش فروش شده که تا به 
امروز به مردم تحویل نشده است و خودروسازان به دنبال این هستند که خودروها را 
با قیمت های جدید تحویل دهند. این مساله خلاف قانون بوده و بر خلاف موازین 
اخلاقی است زیرا در شرایط فعلی خودروسازان باید تعهدات خود را اجرا کنند و بعد 
از آن در مورد بحث افزایش قیمت خودرو با دستگاه های ذی ربط و بخش های 
مختلف دولت نشست برگزار کنند.  وی تاکید کرد: در این زمینه می توان قصور دولت 
و مجلس را مشاهده کرد زیرا با خودروسازان با نوعی اهمال رفتار شده که به خاطر 

رعایت حال مصرف کنندگان باید اهمال کاری ها جبران شود. 
این نماینده سابق مجلس درباره نقش خودروسازان در افزایش قیمت ها در حاشیه 
به دلیل عرضه قطره چکانی خودرو به بازار گفت: عرضه قطره چکانی خودرو به بازار 
اصلا قابل قبول نیست زیرا قرارداد بسته شده و باید بر اساس آن قیمت، خودرو به 
مصرف کننده تحویل شود متاسفانه اکنون خودروسازان تعهدات خود را انجام نمی 
دهند و قراردادها یک سویه است و خودروسازان نیز به دولت وابسته هستند و در نتیجه 

دولت برخوردی با آنها نمی کند. 
وی تصریح کرد: این شائبه وجود دارد که خودروسازان با عرضه قطره چکانی می 
خواهند قیمت حاشیه بازار بالا نگه دارند تا روزی که دولت و دستگاه های اجرایی 

تصمیم گرفته و در نتیجه قیمت خودرو را افزایش دهند. 
عضو سابق کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: سلسله تصمیماتی که از جانب 
دولتی ها و دستگاه های تصمیم گیرنده در این مدت و در حوزه خودرو گرفته شده 
متاسفانه این شائبه را به ذهن متبادر می کند که مافیایی پشت این قضیه وجود دارد. 
این کارشناس حوزه خودرو بیان کرد: اکنون ثبت سفارش خودروهای خارجی را 
نداریم و چینی ها هم بازار خودرو را ترک کرده اند و داخلی ها هم به دلیل افزایش 

قیمت ارز و مواد اولیه ، خودرو را تحویل مردم نمی دهند و تولید نمی کنند. 
وی تاکید کرد: در این مورد مجلس به عنوان دستگاه نظارتی باید محکم تر برخورد 
کند و اگر واقعا افزایش قیمتی وجود دارد منطبق بر واقعیت ها باشد؛ زمانی نرخ دلار 
به ۱۷ تا ۱۸ هزار تومان رسید و دوباره به ۱۰ تا ۱۱هزار تومان کاهش یافته اما بر قیمت 

خودرو هیچ تاثیری نگذاشته و قیمت ها کاهش نیافته است. 
بیاتیان گفت:  این مساله نشان دهنده آن است که مافیایی صحنه را کارگردانی می 
کند و مجلس به عنوان دستگاه ناظر حتما باید به میدان وارد شود و نقش تاریخی و 

قانونی خود را در این حوزه ایفا کند. 
مشاور کمیسیون صنایع و معادن مجلسo درباره اظهارات مسوولان قطعه سازان 
مبنی بر بدهی خودروسازان و افزایش هزینه های تولید و … و احتمال ورشکستگی و 
تعطیلی این صنعت اظهار کرد: بخشی از سخنان و گلایه ها در مورد صنعت خودرو و 
قطعه سازی درست است اما بخشی از این اظهارات را قبول ندارم؛ برای مثال قطعاتی 
که برای خودروهای داخلی نیاز بود، قطعه سازان با کیفیت و قیمت پایین به چین 
سفارش می دادند بنابراین با افزایش قیمت دلار این کار صرفه ندارد زیرا سود قبلی را 

در سفارش های جدید نمی برند. 
وی ادامه داد: با توجه به این موارد نسبت به از بین رفتن صنعت قطعه سازی 
هشدار می دهند در حالی که باید گفت خیر؛ صنعت قطعه سازی از بین نمی رود 
بلکه سودهای فعلی از سفارش قطعات بی کیفیت چینی دچار لطمه شده است. این 
موارد دو بحث جداست یعنی دولت به دلیل اینکه شریک صنعت خودروسازی است و 
سهام داری می کند و در کنار آن قطعه سازان نیز وابسته به این صنعت هستند آنچنان 

که باید مسایل را کالبدشکافی و بررسی نمی کند. 
وی عنوان کرد: اکنون برای خرید خودرو از نمایندگی های رسمی خودروسازان با 
نرخ بازار، قیمت محاسبه می شود و هیچ دستگاه نظارتی وجود ندارد که با این موارد 

برخورد کند. 
وی تصریح کرد: نابسامانی وجود دارد که دستگاه و یا مسوولی که حرف آخر را می 
تواند بزند در این شرایط وجود ندارد در حالی به راحتی می توان این اوضاع را سر و 

سامان داد و از ادامه نابسامانی در بازار و اقتصاد جلوگیری کرد. 
بیاتیان درباره راه های تحول صنعت خودرو و سپردن کار طراحی خودروهای جدید 
به جوانان گفت: گام نخست برای تحول در صنعت خودرو این است که این صنعت 
به بخش خصوصی واگذار شود و دولت دست از بنگاه داری در خودروسازی و سهام 

داری بردارد و این صنعت را به بخش خصوصی واگذار کند. 
وی ادامه داد:  وقتی در صنایع دفاعی محصولات و ابزارهایی طراحی و تولید می 
شود که قابل رقابت با بهترین مصحولات دنیاست طبیعتا این توان در کشور وجود 
دارد که در صنعت خودرو نیز استفاده شود. می توانیم خودروهایی بسیار ایمن ، با 

کیفیت و پیشرفته را تولید و به بازار عرضه کنیم. 
 مشاور کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: از چینی ها که خودروهای بی 
کیفیت خود را روانه خیابان ها و جاده های ما کرده اند، واقعا چیزی کم نداریم و 
جوانان ما این استعداد و توان را دارند البته به شرطی که دولت از این حوزه خارج شود.  
وی تاکید کرد: سال هاست می گوییم خودروسازی را به بخش خصوصی واگذار کنید 
و همچنین راه را باز کنید تا خودروهایی در حد استاندارد و کیفیت خودروهای ما )نه 

کیفیت خودروهای چینی( وارد کشور شده و فضای رقابتی واقعی ایجاد شود. 
بیاتیان گفت: نه اینکه خودروی بی کیفیتی که دهها سال از شروع خط تولیدش 
گذشته و در اروپا و … مطلقا تولید نمی شود به اصطلاح به موزه سپرده شده را به 

عنوان یک خودرو تحویل مردم دهیم که ایمنی و استاندارد روز را ندارد. 
وی در پایان خاطر نشان کرد: تنها را نجات صنعت خودرو، خصوصی سازی است 
و اینکه دولت و دستگاه های حکومتی فقط نظارت کرده و با نابسامانی ها برخورد 

کنند. 

مجلس باید به رسالت تاریخی خود در قبال خودروسازی عمل کند

چراییکاهشبهایارزدرراه نجات صنعت خودروسازی چیست؟ 
روزهایاخیر

با وجود جوسازی های صورت گرفته برای شروع دور دوم 
تحریم ها از ۱3 آبان، اکنون شاهد آن هستیم که از هفته 
انتهایی آبان ماه قیمت دو متغیر طلا و ارز در جاده سراشیبی 

افتاده است و انتظارات، مطابق برآوردها محقق نشد.
علت این است که بخش عمده این انتظارات در نیمه اول 
سال جذب بازارهای ارز، طلا و مسکن شد و در ۱3 آبان اتفاق جدیدی رخ نداد و نرخ ها 
در دامنه قیمت های قبل از تحریم های آبان ماه باقی ماند؛ قیمت کالاهایی که به صورت 
مستقیم یا غیرمستقیم با قیمت ارز در ارتباط بودند با افزایش نرخ دلار افزایش یافتند که 

البته بخش زیادی از آن متناسب با گران شدن ارز نبود. 
حال که قیمت ارز در حال کاهش با شیب ملایم است، تولیدکننده یا عرضه کننده بر 
اساس قانون چسبندگی در برابر کاهش قیمت مقاومت می کنند. بنابراین نمی توان انتظار 

داشت که قیمت تمامی کالاها نیز کاهش یابد.
البته به بانک مرکزی هم اختیاراتی داده شد تا بازار ارز را جدی تر مدیریت کند؛ بانک 
مرکزی به تازگی بخشنامه ای را صادر کرده که در آن »معافیت سالانه یک میلیون یورویی 
برای تزریق ارز حاصل از صادرات به سامانه نیما )نظام معاملات یکپارچه ارزی(« تعیین 
کرده است. همچنین رییس بانک مرکزی اعلام کرده بازار معاملات آزاد نقدی و حواله ارزی 

راه اندازی خواهد شد که اصطلاحاً بازار حراج نامیده می شود.
قطع سامانه سوئیفت و در نتیجه کاهش نیاز ارزی برای واردات تقاضای ارز و قیمت آن 
را کاهش داده است. جمع آوری دستگاه های پوز در خارج از کشور برای کنترل خروج 
سرمایه و محدودسازی خرید روزانه از طریق کارتخوان های فروشگاهی به هر شماره ملی، 
سبب شد تا قیمت ارز شروع به کاهش کند. در این میان سفته بازان و افرادی که طلا یا ارز را 
با هدف کسب سود بیشتر در خانه هایشان ذخیره کرده بودند به دلیل نگرانی از ضرر ناشی 

از کاهش قیمت به بازار سرایز کردند و بر میزان عرضه افزودند. 
این نوع دخالت ها در بازار ارز شاید در مقطعی آرامش را در بازار حاکم کند اما هزینه 
معاملات بخش خصوصی را افزایش و فشار بیشتری به تولید کننده و روند تولید وارد می 
کند. آن چه مسلم است نرخ موجود ارز نرخ واقعی نیست و با توجه به اینکه شکاف بین 
نرخ آزاد و سامانه نیما کاهش یافته، به جای سیستم چند نرخی، مسئولان باید به دنبال 
نرخ ارز تعادلی باشند. تغییرات نرخ ارز بیش از آن که تحت تاثیر مسائل اقتصادی باشد 

سیاسی است.
نگرانی از فروش یک میلیون بشکه نفت در روز و بازگشت درآمد حاصل از آن با توجه به 
قطع روابط بانکی از یک طرف و احتمال خلق شبه پول در بانک ها و ایجاد نقدینگی جدید 

و افزایش تورم از طرفی دیگر شرایط دشواری را پیش روی دولت قرار داده است.
با توجه به نقدینگی و تورم موجود احتمال شوک های جدید در بازار و افزایش مجدد 
قیمت ها وجود دارد و پیش بینی می شود تا پایان سال به تعادل پایدار به معنای واقعی 
دست نیابیم و نرخ ها در همین دامنه نوسان داشته باشند. تا زمانی که شرایط بازار عادی 
نباشد، دولت روبروی بخش خصوصی باشد و سهم بخش خصوصی را در تصمیم های 
کلان کاهش دهد و همچنان متکی بر درآمدهای نفتی باشد نمی توان امید داشت که 

ثبات در بازار ارز پایدار بماند.
اگر بانک مرکزی تنها در جهت تامین مالی دولت و خواسته های آن عمل کند و با ابلاغ 
دستورالعمل ها و بخشنامه های متعدد تعادل بازار پول و ارز را بهم زند و قیمت ها را کنترل 

نماید، نمی توان متناسب با رویکرد اقتصاد و شاخص های کلان اقتصادی گام بردارد.
در مقابل همگرایی دولت و بخش خصوصی و کاهش کنترل روی قیمت ها در بازار ارز در 
شرایط تحریمی از صدمات ناشی از بحران موجود تا اندازه زیادی می کاهد. مهمتر از همه 
در نظر گرفتن لوایح مربوط به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( است که پذیرش آنها سیگنال 

مثبتی در فضای بین المللی منعکس می کند.
اگر در تصمیم های اقتصادی، جناحی و سیاسی عمل نکنیم و هدف را رشد اقتصادی 
و بهبود معیشت مردم قرار بدهیم هم نتیجه بهتری می گیریم و هم بازار ارز می تواند به 

آرامش بیشتری برسد.
*رئیس کمیسیون بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی ایران

وزیر صنعت: 

واحدهایصنعتینبایدبهدلیلبدهی
تعطیلشوند

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: 
نیروی  که  تولیدی  و  صنعتی  واحدهای 
انسانی، امکانات و بازار فروش دارند، تحت 
حمایت دولت هستند و بانک ها نباید به 

دلیل بدهی این واحدها را تعطیل کنند.
رضا رحمانی روز شنبه در دیدار با نماینده 
ولی فقیه در آذربایجان شرقی و امام جمعه 
تبریز اظهار داشت: به بانک ها تکلیف شده 
تا منابع لازم را در اختیار صنعت قرار دهند 
و به واحدهای صنعتی بدهکار که شرایط 
تولید و فروش را دارند، فرصت داده شود تا 
با بهبود شرایط خود بدهی آنان را پرداخت 

کنند.
رحمانی تاکید کرد: واحدهای صنعتی 

به هر قیمتی نباید تعطیل شوند و مدیران کل صنعت، معدن و تجارت استان ها در این 
خصوص باید پاسخگو باشند و مسئولان استانی نیز ارتباط موثر با بانک ها برای رفع 

مشکلات داشته باشند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:حفظ تولید، راهبردی ترین هدف ماست و بازار نیز 

باید بر اساس آن تنظیم شود.
رحمانی با بیان اینکه ایران با ۱۵ کشور همسایه است، گفت: کشورهای همسایه آماده 

هرگونه همکاری با بخش صنعت و تجارت ایران هستند.
وزیر صمت همچنین با بیان اینکه بعد از کالاهای اساسی، تامین مواد اولیه واحدهای 
صنعتی اولویت اول این وزارتخانه است، افزود: به مناطق آزاد نیز اجازه داده شده بدون 

ثبت سفارش مواد اولیه وارد کنند.
وی اظهار داشت: استکبار با تحریم های ظالمانه به دنبال این است که چرخه تولید را 
در کشور از کار بیاندازد؛ بر این اساس با جدیت و سرعت عمل در کار و تلاش برای تولید 
این اقدام را خنثی خواهیم کرد. رحمانی با بیان اینکه مواد اولیه اصلی مورد نیاز کشور در 
بخش های مختلف وجود دارد، یادآوری کرد: به طور مثال مواد پتروشیمی به اندازه کافی 
در کشور تولید می شود؛ مثلا فولاد 2 برابر نیاز کشور تولید می شود و در خصوص مس 

و آلومینوم نیز دو و نیم برابر نیاز کشور تولید می کنیم، اما باید نحوه توزیع اصلاح شود.
وی افزود: صنعت کشور ظرفیت بسیار بالایی دارد که البته هنوز بخشی از آن بدون 

استفاده مانده است و در این خصوص نیز برنامه ریزی مناسبی انجام می دهیم.
رحمانی با اشاره به وجود بسترها و ظرفیت های غنی صنعتی، معدنی و بخش تجارت در 
آذربایجان شرقی گفت: تبریز از نخستین شهرهای صنعتی کشور است که با توسعه بخش 
صادرات آذربایجان شرقی به صادرات کشور نیز تاثیر می گذارد. استاندار آذربایجان شرقی 
نیز در این دیدار گفت: تبریز جزو چهار شهر اول صنعتی ایران است و بر این اساس باید 
جایگاه این شهر راهبردی در صنعت ارتقا یابد. محمدرضا پورمحمدی، تامین مواد اولیه و 
مشکل نقدینگی را از عمده مشکلات واحدهای صنعتی آذربایجان شرقی برشمرد و بر رفع 
مشکلات تولیدکنندگان و واحدهای صنعتی تاکید کرد. نماینده ولی فقیه در آذربایجان 
شرقی و امام جمعه تبریز نیز گفت: رفع مشکلات واحدهای صنعتی خواست اصلی 
ماست.  حجت الاسلام سیدمحمدعلی آل هاشم افزود: باید راهکاری را بری کنترل قیمت 

خودرو، تثبیت قیمت ارز و راه اندازی واحدهای صنعتی راکد اندیشید.

وزیر راه:

مشکلدریافتارزشرکتهایهواپیمایی
برطرفشد

وزیر راه وشهرسازی با توجه به مشکلات 
ارز  تامین  برای  هواپیمایی  های  شرکت 
گفت:  مرکزی  بانک  از  خود  نیاز  مورد 
مشکل این شرکت ها برای دریافت ارز از 

سامانه نیما برطرف شده است.
چندی پیش یک مقام مسئول در صنعت 
از  ارز  تخصیص  بود:  گفته  هواپیمایی 
هواپیمایی  های  شرکت  به  نیما  سامانه 
بسیار به سختی و مشقت انجام می شود 
این  در  پرونده  هر ۱۰  از  که  ای  گونه  به 
زمینه، فقط یک پرونده موفق به دریافت 

ارز از سامانه نیما می شود.
»محمد اسلامی« در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: مشکلات اختصاص ارز برای تامین 
هزینه شرکت های هواپیمایی حل و فصل شده و شرکت ها می توانند ارز مورد نیاز خود از 

سامانه نیما دریافت کنند.
شرکت های هواپیمایی معتقدند در صورتی که درآمدهای ارزی یکی از شرکت های 
پتروشیمی به نیاز آنها اختصاص یابد، می توانند با ارائه مدارک کافی، ارز مورد نیاز خود 
را در اسرع وقت تامین و مطالبات خود را پرداخت کنند؛ زیرا حدود 6۰ درصد هزینه های 

شرکت های هواپیمایی ارزی است.

اگر خانواری وام مسکن یکم ویژه زوجین را دریافت کرده باشد،در 
آبان ماه موفق شده حداکثر یک واحد 39 متری در منطقه ۱9 

یعنی ارزان ترین منطقه تهران خریداری کند.
در  مسکن  بخش  تحولات  از  مرکزی  بانک  گزارش  آخرین 
تهران،علاوه بر تغییرات قیمتی، جزئیاتی را درباره کیفیت زندگی 

این شهر نیز نشان می دهد.
بازار  »تحولات  گزارش های  سلسله  ماهانه  داده های  بررسی 
منتشر  مرکزی  بانک  توسط  که  تهران«  شهر  مسکن  معاملات 
در  تهران  مسکن  بازار  رونق  دوره  تنها  می دهد  نشان  می شود، 
اردیبهشت ماه سال جاری بوده که با حدود ۱9 هزار مورد معامله، 
۱6.۷ درصد تغییر نسبت به ماه مشابه سال قبل داشته است. این 
تنها بازه زمانی است که در آن، شاهد رشد تعداد معاملات هستیم و 

در سایر ماه ها، تعداد معاملات رو به کاهش بوده است.
آمارهای آبان نیز این مورد را تأیید می کند، به طوری که حجم 
معاملات آبان ماه سال جاری و سال گذشته به ترتیب 6 هزار و ۸۵۵ 
و ۱4 هزار و ۷64 مورد بوده که بنا بر گزارش بانک مرکزی ۵6.۷ 

درصد کاهش یافته است.
نوسازها در صدر لیست

هر چند حجم معاملات کاهش یافته، اما برخی شاخص ها بدون 
تغییر بوده اند. به عنوان مثال، در طول یک  سال گذشته، بیشترین 
تعداد معاملات، در واحدهای تا پنج سال ساخت انجام شده که 
به طور میانگین، حدود 4۵ درصد معاملات این سال را به خود 
اختصاص داده اند و در آبان ماه نیز با سهم 44 درصدی جایگاه 
خود را حفظ کرده اند. بناهای 2۰ سال به بالا نیز مانند یک سال 
گذشته همچنان کم طرفدارترین واحدهای مورد معامله هستند و 

در آبان ماه حدود ۱۱.6 درصد معاملات را تشکیل داده اند.
منطقه گران و محبوب

منطقه پنج در یک سال گذشته و آبان سال جاری بیشترین حجم 
معاملات را به خود اختصاص داده و به طور میانگین ۱4 درصد 

معاملات ۱2 ماه اخیر در این منطقه انجام شده  که این میزان در 
آبان ماه بیش از ۱۵ درصد کل معاملات شهر تهران بوده است. 
متوسط قیمت ملک در این منطقه از متوسط قیمت شهر تهران، 

بالاتر است.
با اینکه منطقه پنج در سال گذشته رکورددار افزایش قیمت در 
بین مناطق مختلف تهران بوده، اما در آبان ماه سال جاری، منطقه 
9 با حدود ۱۱۱ درصد افزایش قیمت متوسط نسبت به آبان سال 
گذشته، بیشترین افزایش قیمت در مناطق را به نام خود ثبت 
کرده است. با این حال، کم ترین رشد قیمت نیز چیزی در حدود 

4۸ درصد و در منطقه ۱9 بوده است. با این وجود، ثبت چنین 
رشد هایی نتوانسته عنوان گران ترین منطقه را از منطقه یک بگیرد. 
متوسط قیمت مسکن در این منطقه در آبان سال جاری بیش از 
۱9 میلیون و 6۰۰ هزار تومان برای هر متر مربع بوده که حدوداً پنج 

برابر قیمت ارزان ترین منطقه یعنی منطقه ۱9 است.
منطقه ۱9 در حالی در آبان ماه سال جاری به عنوان ارزان ترین 
منطقه شناخته شده که منطقه ۱۸ با متوسط قیمت 2 میلیون و 
۸۵۰ هزار تومان در ۱۱ ماه گذشته ارزان ترین خانه های تهران را 

داشته است.

سقفی برای چند نفر؟
واحدهای  پرطرفدارترین  از  همچنان  متراژ،  کوچک  واحدهای 
نیز سهم  آبان ماه  به طوری که در  مسکونی شهر تهران هستند، 
واحدهای ۵۰ تا 6۰ متری در معاملات بیشتر از سایرین بوده است. 
بر اساس نتایج سرشماری نفوس و مسکن سال ۱39۵، از هر ۱۰۰ 
واحد مسکونی شهر تهران، 36 واحد متراژی بین ۵۱ تا ۷۰ متر دارند 
و درواقع با توجه به فراوانی بیشتر، انتظار می رود سهم بیشتری از 
معاملات را نیز به خود اختصاص داده باشند. اما سؤال اینجاست که 
آیا واحدهای ۵۰ تا 6۰ متری، با متوسط جمعیت خانوارهای تهرانی 
تناسبی دارد؟ نتایج سرشماری نفوس و مسکن سال ۱39۵ نشان 
می دهد 3۰ درصد خانوارهای شهر تهران، 3 نفره و 2۸ درصد 4 
نفره هستند. حال باید دید کیفیت زندگی، رفاه و سطح رضایت این 

خانوارها با سکونت در واحدهای کوچک متراژ تا چه اندازه است.
اجاره نشینی بر فراز تورم

آبان ماه سال  در  اجاره بها  نرخ  بانک مرکزی  بر اساس گزارش 
جاری نسبت به سال گذشته ۱۷ درصد افزایش داشته که این 
مقدار از متوسط کشوری نیز بیشتر است. به طور کلی بررسی 
آمارهای ۱2 ماه منتهی به آبان ۱39۷ نشان می دهد نرخ اجاره  در 
تهران همواره از متوسط کشوری رشد اجاره بها بیشتر بوده است. 
همچنین به طور متوسط رشد اجاره بها چه در تهران و چه در کل 
کشور، تا خردادماه سال جاری بیش از نرخ تورم بوده که با شروع 

تابستان و ثبت نرخ های بالای تورم، این روند تغییر کرده است.
با تسهیلات مسکن چه می توان کرد؟

فرض کنید تمام شرایط دریافت وام مسکن را دارید و مدت انتظار 
را هم پشت سرگذاشته اید و در آبان سال جاری وام خود را دریافت 
کرده اید. یک بررسی سرانگشتی نشان می دهد دریافت این وام، 
حداکثر چند متر از خانه جدیدتان را تأمین می کند. بیشترین متراژ 
قابل خریداری با حداکثر سقف وام دریافتی، 39 متر و در منطقه 

۱9 یعنی ارزان ترین منطقه تهران است.

سرپناه خانوارهای تهرانی زیر ذره بین

منزلبسخطرناکاستو»مسکن«بسبعید

حسین فروغان*

گزارش از لیلا جودی 

تهیه پول خُرد بویژه در سال های اخیر که بسیاری از اسکناس ها و مسکوکات خرد از 
چرخه تبادلات مالی اشخاص کنار گذاشته شده اند، یکی از دردسرهای بانک مرکزی و 
مردم بوده که هر ساله هزینه های زیادی را برای تهیه به شبکه پولی کشور تحمیل می 

کند.
با توسعه نظام های پرداخت بویژه از اویل دهه 9۰ خورشیدی، نقش اسکناس نقد در 
زندگی مردم کمرنگ تر شد اما با این حال مردم برای برخی امور روزمره همچون پرداخت 
بهای تاکسی، خرید بلیت مترو و خریدهای روزانه نیازمند پول خُرد هستند که البته تهیه 

آن به راحتی امکانپذیر نیست.
تقریبا همه شهروندان نزاع بین راننده تاکسی و مسافر را بر سر نبود پول خرد به یاد دارند؛ 
راننده پول خُرد طلب می کند اما مسافر که از دستگاه خودپرداز وجه نقد تهیه کرده، پول 
خرد ندارد و با اینکه نرم افزارهای متنوعی برای پرداخت های اینچنینی طراحی شده اما 

هنوز عامه مردم پول نقد را ترجیح می دهند.
آمارهای شاپرک نشان می دهد که ۸۰ درصد از تراکنش های شاپرک از طریق پایانه 
های فروشگاهی انجام می شود و البته اغلب این نوع تراکنش ها ارزش ریالی کمی دارند 
و زیر 3۰ هزار تومان برآورد می شوند که نشان می دهد بیشتر مردم برای خریدهای خرد 
از ابزارهای نظام پرداخت استفاده می کنند و نیاز است که این روش پرداخت نسبت به 

گذشته سهل تر شود.

از آنجا که ضریب نفوذ تلفن همراه در کشور به میزان بیش از ۱۱۱ درصد رسیده، زمینه 
برای حل این مشکل از طریق فناوری های سیار از این طریق نیز فراهم شده است.

با همین رویکرد دولت در نیمه آبان ماه امسال در مصوبه ای از بانک مرکزی خواست تا 
نسبت به تدوین چارچوب های ضوابط پرداخت های ریزمقدار )خُرد( اقدام کند؛ از آنجا 
که این بانک پیشتر یعنی در اوایل دهه 9۰ گام هایی را برای راه اندازی »کیپا« برداشته 
بود، به سرعت پیش نویس مستند »پرداخت بان« را تهیه و به تازگی نسخه ای از آن را 
برای کسب نظر فعالان حوزه بانکی و نظام های پرداخت منتشر کرد و به آنها مهلت داد 
تا پایان آذرماه امسال نظرات خود را به این بانک ارسال کنند. کیف پول الکترونیکی به 
یک دستگاه الکترونیکی یا یک سرویس آنلاین گفته می شود که به شخص این امکان را 
می دهد تا تراکنش الکترونیکی انجام دهد؛ که می تواند شامل خرید اقلام از یک فروشگاه 
به صورت آنلاین با استفاده از یک کامپیوتر یا یک گوشی هوشمند باشد که به حساب 
بانکی فرد متصل است.در این شیوه، اعتبار مورد نیاز افراد به صورت بی سیم از طریق 
فناوری ان.اف.سی )NFC( به ترمینال تجارتی منتقل شوند و چون در اغلب موارد به 
تلفن همراه اشخاص متصل می شود، به عنوان »کیف پول های موبایلی« نیز شناخته 

می شوند.
* کیپا چه شد؟

اردیبهشت ماه سال ۱392 بود که دبیرکل وقت بانک مرکزی از طراحی »کیف پول 
الکترونیک« خبرداد و اعلام کرد که با اجرایی شدن آن، این روش جایگزین وجه نقد در 

تعاملات شده و از استهلاک اسکناس و مسکوک به میزان بسیار بالایی می کاهد.
به گفته سیدمحمود احمدی، قرار بود کیف پول الکترونیک )کیپا( ابزار پرداختی با 
قابلیت ذخیره پول الکترونیک باشد که به صورت »با نام و مبتنی بر فناوری های نوین 
ارتباطی« در دو نوع پول مجازی و پول مبتنی بر تراشه صادر می شود؛ در این روش 
مبادلات با مبالغ ریز بوده در نظر بوده و به طور مستقیم به حساب بانکی و نیاز به ثبت 
در سامانه های حسابداری بانکی ندارد. پیگیری های ایرنا نشان می دهد که سامانه کیپا 
با وجود تهیه دستورالعمل ها و ضوابط آن به مرحله اجرا نرسید و بانک مرکزی اکنون 
قصد دارد با تسهیل فرآیندها برای کسب و کارهای نو، زمینه را برای اجرای کیف پول 
الکترونیکی فراهم کند. »ناصر حکیمی« معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در این 
باره معتقد است: در مواجهه با کسب و کارهای جدید در حوزه پرداخت باید به گونه 
ای عمل شود که قواعد دست و پاگیر در این حوزه تعریف نشود بلکه چارچوب فعالیت 
آنها مشخص شده و بر آنها نظارت شود. با همین رویکرد، حوزه فناوری های نوین بانک 
مرکزی، کسب و کارهای نو در نظام های پرداخت را در دو گروه »پرداخت یار« و »پرداخت 

بان« تقسیم بندی کرده است.
مهر ماه پارسال بود که سیاست های بانک مرکزی در خصوص »فناوری مالی و ضوابط 
پرداخت یاران« تهیه شد و اکنون پیش نویس مستند »پرداخت بان« تهیه شده و برای 

اعلام نظر در اختیار فعالان نظام های پرداخت و بانک ها قرار گرفته است.

در تعریف بانک مرکزی پرداخت یار به معنای »شخص حقوقی است که در چارچوب 
سند تدوینی و براساس قرارداد منعقده با شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت و 
تفاهم نامه منعقده با شرکت شاپرک فعالیت می کند. پرداخت یار پرداخت های بدون 
حضور کارت از جمله پرداخت های درون برنامه ای مبتنی بر زیرساخت های همراه را 
دریافت کرده و به شبکه شاپرک ارسال می کند.«همچنین پرداخت بان »شخص حقوقی 
است که در چارچوب این مستند و براساس قرارداد منعقده با بانک از طریق ارائه خدمات 
مبتنی بر ذخیره ارزش الکترونیکی فعالیت می کند.«نگاهی به مستند پرداخت بان که 
در ۱4 بند تهیه شده و الزامات، اختیارات، فرآیندهای پرداخت و تسویه، اعتبار کیف پول و 
مقررات انضباطی و مدیریت ریسک را برای پرداخت بانان ترسیم می کند، نشان می دهد 
که بخش عمده ای از این فرآیندها در بانک عامل طرف قرارداد با پرداخت بان انجام می 
شود و در عمل این نهادهای جدید فقظ »خدمات مبتنی بر ذخیره ارزش الکترونیکی به 
روی کیف پول ذخیره و در تراکنش های درون شبکه پرداخت بان میان دارنده کیف پول 
و پذیرنده کیف پول تبادل می شود« ارایه می کنند و بقیه فرآیندها در اختیار بانک است.

به این ترتیب مهمترین وظیفه پرداخت بان تهیه ابزار نرم افزاری یا سخت افزاری است 
که ارزش الکترونیکی روی آن ذخیره می شود.

* سقف تراکنش ها در پرداخت بان
بانک مرکزی سقف مبلغی هر کیف پول و حداکثر مبلغ هر تراکنش را معادل 2۰۰ هزار 
تومان تعیین کرده است و پرداخت بانان ملزم به رعایت همه مقررات و ضوابط اعلامی 
بانک مرکزی، مدیریت ریسک و مقررات مربوط به مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 

هستند و باید همه اطلاعات هویتی دارندگان کیف پول و پذیرندگان را اخذ کنند.
شرایطی که برای تاسیس پرداخت بان در نظر گرفته شده شامل »ثبت شرکت تجاری 
در ایران«، »تامین حداقل سرمایه مورد نیاز« که البته هنوز رقم آن اعلام نشده و »نداشتن 
سوء سابقه در نظام قضایی« و »بدهی معوق به نظام بانکی« و »سابقه موثر چک برگشتی« 

برای مدیرعامل و اعضای هیات مدیره است.
در حقیقت پرداخت بان یک حلقه واسط میان دارنده حساب بانکی، بانک و شرکت 

هایی هستند که خدمات مبتنی بر کیف پول از مشتریان می پذیرند.
* آیا نهاد جدید در بانک ها ایجاد می شود؟

مروری بر عملکرد بانک ها در دهه های اخیر نشان می دهد که هرگاه ضوابطی در حوزه 
پرداخت ها و امور پولی و بانکی از سوی بانک مرکزی ابلاغ شده، بانک ها به جای تعامل با 

بخش خصوصی ترجیح داده اند که خود اقدام به ایجاد نهادهای جدید کنند.
برای نمونه در حوزه شرکت های پرداخت )پی اس پی( اغلب بانک های پیشرو در حوزه 
خدمات پرداخت دارای یک پی اس پی هستند یا شرکت های تجارت الکترونیک خلق 
کرده اند. در مستند »پرداخت یار« و »پرداخت بان« دست بانک ها برای ایجاد نهادها و 
شرکت های واسطه باز است و می توانند با تاسیس این شرکت ها، با آنها قرارداد امضا 

کرده و پرداخت های الکترونیک صاحبان حساب را در انحصار خود داشته باشند.

»کیف پول های موبایلی«  جایگزین پول خرد می شوند

نظامپرداختازدردسرپولخردرهامیشود؟
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سپاهان - پرسپولیس؛ دربی ایرانی با داور جهانی

جنگ قهرمانی در نصف جهان
در یک دیدار معوقه از هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال ، تیم سپاهان روز یکشنبه میزبان 

تیم پرسپولیس قهرمان فصل گذشته است.
 در جهان فوتبال دیدار تیم های قدرتمند فوتبال را دربی می نامند و بر اساس همین 
تعریف، برانکو مسابقه پرسپولیس و سپاهان را  دربی می نامد. مسابقه ای که بین دو قطب 
فوتبال ایرانی برگزار می شود. سپاهان قطب زردی که این فصل دوباره به روزهای اوجش 
بازگشته و پرسپولیس نایب قهرمان آسیا و قهرمان دو دوره متوالی لیگ برتر. مسابقه این 
دو تیم همیشه جذاب و دیدنی است و شرایط جدول در لیگ هجدهم این حساسیت 
را چندبرابر کرده است. دربی ایرانی که این مرتبه می توان آن را به فینال نیم فصل هم 

تعبیرش کرد. برنده این مسابقه  شانس زیادی برای قهرمان نیم فصل خواهد داشت. 
برانکو هفته گذشته بعد از پیروزی مقابل تیم دیگر اصفهان به شدت علیه داوران موضع 
گرفت و حتی مدعی شد که برخی کارهایی می کنند تا پرسپولیس به سومین قهرمانی 
متوالی اش در لیگ نرسد! برخی این رفتار عجیب و دور از انتظار سرمربی پرسپولیس را 
جنگ روانی علیه سپاهان دانسته اند. امیر قلعه نویی فعلا واکنشی به این حرف ها نشان 
نداده اما مدیران سپاهان می گویند که آنها نیز از اشتباه های داوری متضرر شده اند. به 
همین دلیل بهترین داور آسیا علیرضا فغانی که مسابقه رده بندی جام جهانی ۲۰۱۸ را 

هم قضاوت کرد این دربی حساس را سوت خواهد زد. 
پرسپولیس و سپاهان دو تیم بدون باخت نیم فصل هستند. هر تیمی بازی را ببازد 
شکست نوبرانه پائیزی را تجربه می کند! پرسپولیس اگر برنده مسابقه شود ۲۹ امتیازی 
خواهد شد اما سپاهان به لطف تفاضل گل بهتر در صدر جدول باقی می ماند اما اگر 
شاگردان قلعه نویی در صورت پیروزی ۳۲امتیازی خواهند شد و به این ترتیب زردپوشان 

اصفهانی با تفاضل گل  به احتمال فراوان قهرمان نیم فصل خواهد شد.
قلعه نویی و برانکو روابط خوبی باهم دارند و هر دو نیز منتقد کی روش محسوب می 
شوند. علیرضا فغانی داور، رضا سخندان ، محمدرضا منصوری و رضا عادل دیگر اعضای 
تیم داوری این بازی خواهند بود و حسین عسگری به عنوان ناظر داوری این مسابقه 

انتخاب شده است.

در هفته دوم رقم خورد

شكست تلخ انقلاب قم در سوپر لیگ كاراته ایران
تیم کاراته شهدای باشگاه انقلاب قم با قبول شکست در هفته دوم سوپر لیگ کاراته 

مردان ایران برای صعود از مرحله مقدماتی نا امید کننده ظاهر شد.
امسال در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی کاراته ایران تیم شهدای انقلاب نماینده 
قم است که متشکل از استعدادها و نخبه های بومی کاراته قم در این مسابقات به مصاف 

حریفان رفته ولی در جدول رده بندی این پیکارها وضعیت چندان خوبی ندارد.
در هفته دوم سوپر مسابقات فصل ۱۳۹7 لیگ کاراته مردان باشگاه های کشور که با 
صدرنشینی تیم های مدعی پاس و آذر پینار تبریز همراه بود، کاراته کاهای باشگاه شهدای 
انقلاب قم در جدال با تیم رعد پدافند هوایی ارتش یک شکست دور از انتظار را تجربه کرد 

تا موقعیت چندان خوبی در جدول نداشته باشد.
طبق برنامه ریزی فدراسیون کاراته، دیدارهای هفته دوم سوپر لیگ کاراته ایران در سالن 
غدیر نیروی انتظامی به انجام رسید و در گروه نخست تیم پاس با کسب 5۰ امتیاز انفرادی 
در صدر قرار گرفت و تیم های دانشگاه آزاد اسلامی با 4۹ امتیاز، گوجوریو سیواکای با 
۲۸ امتیاز، آوای رزم با ۱5 امتیاز و مناطق نفت خیز جنوب بدون امتیاز در رده های دوم تا 
پنجم جای گرفتند. نماینده کاراته استان قم که در گروه دوم مرحله مقدماتی قرار دارد هم 
اکنون با ۱6 امتیاز در رتبه پنجم و آخر این گروه است، در شرایطی که تیم آذرپینار تبریز 
با 67 امتیاز انفرادی صدرنشین این گروه به شمار می رود و تیم های رعد پدافند هوایی 
ارتش با 54 امتیاز، هیات کاراته گیلان با 47 امتیاز و عقاب بروجرد با ۲۳ امتیاز دوم تا 
چهارم هستند. در این رقابت ها تیم کاراته شهدای انقلاب قم این هفته یک دیدار بسیار 
مهم در جدال با تیم دوم گروه دوم یعنی رعد پدافند هوایی برگزار کرد و با نتیجه عجیب 
و دور از انتظار ۲۳ بر 6 شکست خورد تا در قعر جدول رده بندی قرار گرفته و کار سختی 

برای صعود از مرحله مقدماتی داشته باشد.

با پایان رقابت 10 تیم

شاهین قم قهرمان لیگ فوتبال جوانان شد
به   ۱۳۹7 سال  در  جوانان  سنی  رده  باشگاهی  لیگ  بازی های  قهرمانی  عنوان 

فوتبالیست های جوان و آینده دار تیم باشگاهی شاهین قم اختصاص پیدا کرد.
هر ساله رقابت های لیگ رده های سنی پایه با هدف شناسایی استعدادها و نخبه های 
فوتبال به منظور پشتوانه سازی برای آینده این رشته ورزشی پرمخاطب در قالب لیگ های 
نونهالان، نوجوانان و جوانان برگزار می شود و تیم قهرمان در لیگ باشگاه های کشور 
به میدان می رود. امسال نیز با برنامه ریزی هیأت فوتبال استان قم مسابقات لیگ های 
پایه در قم به انجام رسید، در حالی که یکی از لیگ های جذاب در رده سنی جوانان 
برگزار شد، لیگی که در آن ۱۰ تیم حضور داشتند و طبق برنامه ریزی کمیته مسابقات 
برای کسب عنوان قهرمانی به شکل دوره ای با یکدیگر رقابت کردند. در این مسابقات 
تیم های هما، شاهین، اکباتان، وحدت شریف، سرخ پوشان، سوهان محمد، عقاب 
پردیسان، سیاه جامگان، پیام و مهام پلیمر حضور داشتند و سرانجام این تیم شاهین بود 
که بالاتر از دیگر رقبای خود بر سکوی نخست فصل ۱۳۹7 مسابقات لیگ فوتبال جوانان 
باشگاه های استان قم جای گرفت. تمام بازی های این لیگ در زمین چمن مصنوعی 
مجموعه ورزشی تختی قم به انجام رسید و در نهایت فوتبالیست های نخبه و مستعد تیم 
شاهین که استارت قهرمانی را با کسب برتری در هفته آغازین مسابقات برابر تیم مدعی 
سیاه جامگان زده بودند، با پیروزی در هفته پایانی برابر مهام  پلیمر روی سکوی قهرمانی 
ایستادند. شاهین در یکی از حساس ترین بازی های خود در این فصل برای رسیدن به 
مقام قهرمانی به مصاف تیم مهام پلیمر رفت و در پایان دیداری نزدیک و نفس گیر که در آن 
پنج بار توپ از خط دروازه ها گذشت، با حساب سه بر دو حریف را مغلوب کرد تا قهرمانی 
این رقابت ها را جشن بگیرد. این در حالی است که فوتبالیست های جوان و آینده دار تیم 
هما یکی از تیم های قدیمی و ریشه دار فوتبال قم با کسب برتری دو بر صفر در هفته پایانی 

برابر حریف خود به مقام نایب قهرمانی بسنده کردند.

با درخشش ورزشکاران باشگاه مسعود؛

برترین های مسابقات پرورش اندام قم در بخش 
لیفت مشخص شدند

 برترین های مسابقات پرورش اندام قم در بخش لیفت با درخشش ورزشکاران باشگاه 
مسعود مشخص شدند.

مسابقات رشته لیفت استان قم به عنوان بخشی از رشته پروش اندام شامگاه جمعه به 
پایان رسید و علاقه مندان به این رشته توان جسمانی خود را زیر وزنه های سنگین رشته 
لیفت محک زدند. در این مسابقات که در رده های سنی مختلف و به صورت تیمی برگزار 
شد در رده سنی نوجوانان باشگاه مسعود به مقام نخست رسید و باشگاه شب قهرمانان 
در رده دوم قرار گرفت و باشگاه ذبیح سوم شد ضمن این که علیرضا زنگی آبادی به عنوان 
قهرمان قهرمانان نوجوانان برگزیده شد. در رده سنی جوانان، باشگاه مسعود این بار نیز 
به مقام قهرمانی رسید و باشگاه زرین در جای دوم ایستاد و باشگاه یاران سوم شد و عنوان 
قهرمان قهرمانان لیفت رده سنی جوانان به محمد جواد روانگر رسید. در مسابقات رده 
سنی بزرگسالان، باشگاه مسعود سومین قهرمانی تیمی را نیز کسب کرد و موفق شد باز 
هم بالاتر از سایر باشگاه های پرورش اندام قم قرار گیرد و باشگاه افضل دوم شد و مقام 
سوم نیز به باشگاه ایران فیزیک رسید و حسین عباسی در این رده سنی قهرمان قهرمانان 
معرفی شد. سرانجام در رده سنی پیشکسوتان، ورزشکاران باسابقه پرورش اندام، در 
لیفت با هم رقابت کردند که این بار باشگاه افضل مقام اول را کسب کرد و باشگاه های 
ایران فیزیک و سپهدار در رده های دوم و سوم قرار گرفتند و اکبر بخشی نیز عنوان قهرمان 

قهرمانان پیشکسوتان را به دست آورد.

در دور رفت لیگ دسته دوم بسکتبال؛

تیم بسكتبال مهتاب قم صاحب یک پیروزی و ۲ 
شكست شد

 دبیر هیئت بسکتبال استان قم گفت: تیم بسکتبال مهتاب قم در دور رفت لیگ دسته 
دوم بسکتبال در مرحله گروهی صاحب یک پیروزی و ۲ شکست شد.

علی خبری اظهار داشت: دور رفت از مرحله گروهی لیگ دسته دوم بسکتبال مردان 
کشور شامگاه جمعه به پایان رسید و تیم مهتاب قم که یکی از ۲ نماینده استان قم در لیگ 

دسته دوم است مسابقات خود را در شهر اسد آباد استان همدان به پایان برد.
وی افزود: تیم مهتاب قم در این مسابقات که حکم دور رفت مرحله گروهی را داشت 
صاحب یک پیروزی و دو شکست شد اما با توجه به نتایج سایر بازی ها در رده دوم گروه 

قرار گرفت و به کسب نتایج مطلوب در دور برگشت امیدوار است.
دبیر هیئت بسکتبال استان قم گفت: سومین و آخرین مسابقه تیم مهتاب قم شامگاه 
جمعه در اسد آباد برابر تیم خانه بسکتبال اسد آباد، میزبان مسابقات برگزار شد که مهتاب 

این مسابقه نزدیک را در نهایت 54 بر 5۹ به حریف خود واگذار کرد.
خبری بیان داشت: تیم مهتاب قم تنها برد خود در دور رفت را از مسابقه برابر تیم خانه 
بسکتبال مهاباد، نماینده آذربایجان غربی به دست آورد و این تیم را 7۳ بر 55 شکست داد 

و در مسابقه نخست خود نیز در وقت اضافه 77 بر 74 به تیم افلاک لرستان واگذار کرد.
وی عنوان کرد: تیم بسکتبال خلیج فارس دیگر تیم قمی حاضر در لیگ دسته دوم 
است ضمن این که برگزاری لیگ های پایه و نیز حضور تیم بسکتبال قم در لیگ نوجوانان 

کشور در دستور کار هیئت بسکتبال قم قرار دارد.

 خیرخواهان ورزش به دنبال حل اختلافات

وزارت ورزش می خواهد تاج بماند

فوتبال ایران در حساس ترین روزهای فصل درگیر قانون جنجالی منع به کارگیری 
بازنشستگان در مشاغل دولتی شده است.

به گزارش ورزش سه، در شرایطی که باتوجه به اساسنامه فدراسیون فوتبال و قید 
شدن مساله غیردولتی بودن این نهاد تصور می شد که فدراسیون از کنار این موضوع 
عبور خواهد کرد اما باتوجه به شرایط خاص ایران و وابستگی فدراسیون به منابع دولتی 
در نهایت اجرای این قانون تبدیل به کابوسی برای بازنشسته های فدراسیون فوتبال 

شده است.
نگاه ابتدایی به این قانون این بود که فدراسیون های تحت پوشش وزارتخانه ورزش 
که بودجه خود را از این وزارتخانه تامین می کنند به این قانون تمکین خواهند کرد اما 
در مورد فوتبال اوضاع متفاوت بود و باتوجه به حساسیت های فیفا اجرای این قانون از 

سوی وزارتخانه ورزش نیز بسیار جدی پیگیری شده تا بهانه ای دست فیفا داده نشود.
اگر به جهت گیری های وزارت ورزش دقت کرده باشید، مقامات درجه اولی مثل وزیر 
هرگز درباره موضوع بازنشستگی اظهارنظر خاصی نداشته اند و همچنین تلاش آنها 
به حفظ مهدی تاج به عنوان رئیس فدراسیون بوده تا فوتبال دچار عدم ثبات یا مشکل 
نشود. البته شکی نیست که اجرا این قانون برای افراد بازنشسته دشوار است. تصور 
کنید فردی مثل فریدون اصفهانیان به ناگاه از تمام مشاغل خود منفصل می شود یا 
افراد دیگری که در هیات رئیسه فدراسیون حضور دارند و شغلی جز ورزش ندارند و 
البته توانایی کار را در خود می بینند؛ برای این افراد تن دادن به این قانون دشوار است.
اما از روز پنجشنبه شرایط کمی جدی تر شده؛ مهدی تاج در دو روز گذشته به محل 
کار خود در فدراسیون فوتبال مراجعه نکرده و دبیرکل فدراسیون جای خود را به فرد تازه 

ای داده است .اتفاقی که از یکسو نشانگر تمکین تاج به این قانون دولتی است و از 
سوی دیگر بحث استقلال فدراسیون را زیرسوال می برد. دو اتفاقی که در کنار هم رخ 

داده و نشانگر برخی عدم تفاهم ها در پی قول و قرارهای قبلی است.
آنچه که مدنظر تاج بوده و براساس آن قبول کرده که محمدرضا ساکت یار قدیمی 
اش از سمت دبیرکل کنار برود این بود که اعضای هیات رئیسه از سمت های خود 
)رئیس کمیته فوتسال، رئیس کمیته داوران و رئیس سازمان لیگ( منفصل شوند اما 
در هیات مدیره باقی بمانند تا پس از اعلام رای دیوان عدالت اداری تکلیفشان روشن 
بشود. اما ظاهرا با توجه به فشارهای وارده بر وزارت ورزش این مساله فعلا مورد پذیرش 
قرار نگرفته تا تاج برای نشان دادن دلخوری در محل کار خود حاضر نشود و این ترس 
در دل فوتبالی ها بیفتد که فوتبال ایران در معرض تعلیق از سوی فیفا قرار گرفته است.
یک منبع آگاه در وزارت ورزش به خبرنگار ما می گوید: ما، شخص وزیر و معاونینش 
در ماه های گذشته تلاش بسیاری برای آگاه کردن مسئولان درباره حساسیت های 
موضوع فوتبال نشان داده اند و تا به حال نیز مبنا بر حفظ مهدی تاج و پیش بردن 
مواد قانونی بر این اساس بود که به فوتبال لطمه ای نخورد. بنابراین این انتظار وجود 
داشت که مجمع فوق العاده ای تشکیل شود و در مجمع درباره افراد بازنشسته هیات 
رئیسه صحبت شود که این اتفاق رخ نداده است و باتوجه به عبور از ضعف زمانی مدنظر 
مجلس حالا موضوع بحرانی به نظر می رسد اما وزارت ورزش همچنان بر آن موضع 
است، این که آقای تاج به عنوان رئیس همچنان در سمت خود باقی بماند و مجمع 
درباره افراد بازنشسته تصمیم بگیرد. وزارت ورزش تحت هیچ شرایطی در امور فوتبال 

دخالتی نمی کند واین مساله نیز باید با تدبیر فدراسیون فوتبال حل بشود.
آنچه مسلم است وزارتخانه از حساسیت فیفا بر موضوع فوتبال ایران آگاه است و تمام 
تلاش خود را می کند تا از این گردنه جان سالم به در ببرد و در عین حال این مساله 
را نیز نباید فراموش کنیم که وزارتخانه در قانونگذاری دخالتی نداشته و تنها ملزم به 
اجرای قانون شده و البته ترکش هایی نیز متوجه وزارتخانه شده است از جمله اینکه 

فریبا محمدیان معاون وزیر از روز پنجشنبه در پست خود حاضر نمی شود.
در این باره باید باز هم از طرفین ماجرا تنها یک درخواست کرد اینکه با در نظر 
گرفتن شرایط و درک متقابل مساله را به سمت حل و فصل پیش ببرند و مانع از رخ 
دادن اتفاق تلخی به نام تعلیق بشوند. حتی اگر قانونی که به تصویب مجلس رسیده 
از نظر محتوایی نباید شامل فوتبال ایران شود اما باتوجه به اجرای آن در همه کشور 
خوب است که فدراسیون فوتبال نیز نسبت به اجرای آن دست به کار بشود و خود گره 
ایجاد شده را باز کند که این به صلاح کلیات فوتبال ایران خواهد بود که امیدوار است 
با آرامش در رقابت های جام ملت ها حاضر شود و رویای 4۰ ساله فتح جام ملت ها را 

محقق کند.

سرمربی تیم شطرنج زیر ۱6 سال ایران با اشاره به نتایج این 
تیم در المپیاد جهانی گفت: برخلاف جایگاه نهایی ایران در 
جدول رقابت ها، ما با نفرات کم تجربه، نتایجی فراتر از حد 
انتظار کسب کردیم و افزایش درجه بین المللی آنان مصداق 

این نتایج است.
»مرتضی محجوب« با ابراز رضایت از نتایج تیم شطرنج زیر 
۱6 سال ایران اظهار داشت: در المپیاد جهانی این رده سنی 
ورزشکاران ایرانی فراتر از حد انتظار ظاهر شدند؛ اینکه نتایج 
نسبت به چهار دوره گذشته افت داشته به خاطر دلایل فنی 
نیست بلکه تیم ایران پوست اندازی کرده و برخی از شطرنج 
بازان نخستین بازی بین المللی خود را در این تورنمنت تجربه 

کردند. 
عضو پیشین تیم ملی شطرنج ایران در پاسخ به پرسشی در 
زمینه افت محسوس نتایج نسبت به دوره های قبلی افزود: 
از روز اول اعزام به مسابقات، از تیم زیر ۱6سال شطرنج ایران 
انتظار قهرمانی نداشتیم اما بر خلاف تمام گمانه زنی ها تیم 
ایران در میز یک مسابقات مدال طلا را کسب و این مدال توسط 
»علیرضا فیروزجاه« به دست آمد. همچنین در میز ۲ »امیررضا 
پورآقا« شطرنج باز ۱4 ساله ایرانی با وجود تجربه نخست بین 
المللی عملکرد خوبی داشت. از دیگر دلایل موفق بودن تیم 
باز  المللی چهار شطرنج  بین  افزایش درجه  ترکیه،  ایران در 
کشورمان است که نشان داد عملکرد آنان فراتر از پیش بینی 

کمیته برگزار کننده مسابقات بود. 
سرمربی تیم زیر۱6 سال شطرنج ایران با بیان اینکه نخبگان 
کنونی شطرنج ایران برای رسیدن به پختگی نیاز به این تورنمنت 
داشتند، تصریح کرد: با وجود تغییر ۸۰ درصد نفرات تیمی، تیم 
ایران تا دور پایانی در کورس قهرمانی قرار داشت و توانست تیم 
های صاحب نامی مانند بلاروس، چین و ایالات متحده آمریکا 
را شکست دهد اما بی تجربگی برخی از بازیکنان در بازی برابر 

ازبکستان موجب شد جایگاه ایران در این رقابت ها افت کند. 
البته این بی تجربگی ناشی از انتخاب اشتباه کادر فنی در 
انتخاب نفرات نبود بلکه تجربه نخست شطرنج بازان باعث شده 

بود که آنان در میز مسابقه عملکرد واقعی خود را نشان ندهند. 
او با بیان اینکه شطرج ایران در مسیر موفقیت قرار گرفته 
است بیان کرد: در مسابقات جهانی دیگر از ایران به عنوان 
پدیده یاد نمی کنند بلکه تیم ما در تورنمنت های مختلف در 
قامت یک مدعی در رده های مختلف ظاهر می شود. شطرنج 
ایران در چهار دوره گذشته المپیاد زیر ۱6 سال جهان به یکی از 
سکوهای سه گانه رسیده و در مسابقات انفرادی جوانان جهان 

قهرمان شدیم. این موفیت ها با صعود »مبینا علی نسب« به یک 
هشتم نهایی رقابت زنان جهان بعدی تازه تر پیدا کرد و »سارا 
سادات خادم الشریعه« هم اکنون در بین ۲۰ شطرنج باز مطرح 
دنیا قرار گرفته است.  او با اشاره به جابجایی شطرنج بازان در 
رده های سنی مختلف گفت: از تیم طلایی ما تنها فیروزجاه 
باقی مانده که یک سال دیگر می تواند در این رده سنی بازی 
کند و شطرنج بازان جدید به تیم ملی زیر ۱6 سال دعوت شده 
و در حال کسب تجربه می باشند؛ این شرایط تنها مختص ما 
نبود بلکه تیم روسیه که در سال ۲۰۱7 عنوان قهرمانی المپیاد 
را کسب کرد در این دوره از رقابت ها در جایگاه دوازدهم قرار 

گرفت. 
ظهور  احتمال  زمینه  در  گذشته  ادوار  در  ایران  قهرمان 
نخبه های شطرنج در ایران گفت: نسل طلایی با مقصودلو، 
طباطبایی، فیروزجاه و ایدنی به رده های سنی بالاتر رفته و هم 
اکنون عضو تیم ملی اصلی شطرنج می باشند لذا برای جایگزین 
کردن لازم است در تیم های پایه به شطرنج بازان نوجوان فرصت 
داده شود تا بتوانند جا پای نسل طلایی بگذارند و من یقین دارم 
در آینده از نفرات تیمی که عنوان پنجمی المپیاد زیر ۱6 سال 

شطرنج جهان کسب کردند، بیشتر خواهیم شنید. 
به گزارش ایرنا، المپیاد جهانی شطرنج زیر ۱6 سال جهان 
در ترکیه برگزار شد و تیم ایران با علیرضا فیروزجاه، امیررضا 
با  و  اسدی  مطهره  و  داغلی  آرش  غلامی،  مهدی  پورآقابالا، 
مربیگری مرتضی محجوب به این رقابت ها اعزام شد و با کسب 

6 پیروزی و پذیرش سه شکست در جایگاه پنجم قرار گرفت.
تیم های ازبکستان، هند، چین و بلاروس عنوان اول تا چهارم 
این مسابقات را کسب کردند.   تیم ایران در حالی تا مسابقه 
پایانی یکی از شانس های کسب عنوان قهرمانی به شمار می 
رفت که در جدول نخست این رقابت ها بخت پنجم قهرمانی 
به شمار می رفت. پذیرش ۲ شکست پیاپی در دور هشتم و نهم 
موجب شد ایران نتواند عنوانی در این رقابت ها کسب کند. در 
پایان این رقابت ها »علیرضا فیروزجاه« با تجربه ترین عضو تیم 
ملی با 7 برد و ۲ تساوی عنوان بهترین شطرنج باز را کسب و 

توانست مدال طلای میز یک رقابت ها را از آن خود کند. 
زیر ۱6  شطرنج  جهانی  المپیاد  از  کارشناسان  از  بسیاری 
سال جهان به عنوان آغاز درخشش نسل طلایی ایران در سال 
۲۰۱4 یاد می کنند؛ پیش از این تیم شطرنج زیر ۱6 سال ایران 
توانسته بود در سال های ۲۰۱5 و ۲۰۱6 عنوان قهرمانی، سال 
۲۰۱4 عنوان نایب قهرمانی و در سال ۲۰۱7 عنوان سوم این 

رقابت ها را از آن خود کند. 

مرتضی محجوب: 

عملكرد تیم شطرنج زیر 16 سال فراتر از انتظار بود

عضو کمیته فنی باشگاه استقلال گفت: تیمی که پنج گل به حریف در خانه اش می زند 
قطعا تیم خوبی است و می تواند هر حریفی را تحت تاثیر قرار بدهد.

 بهتاش فریبا در خصوص برد آبی پوشان در رشت مقابل سپیدرود گفت: تیمی که پنج 
گل به حریف در خانه می زند قطعا تیم خوبی است  و می تواند هر حریفی را تحت تاثیر قرار 
بدهد. به غیر از گلهایی که زده شده، هجوم همه جانبه استقلال از راست و چپ بیشتر به 

چشم آمد.
وی افزود: تیم شفر در این بازی هم از جناحین و هم از عمق خوب کار کرد و از راه های 
مختلف به گل رسید. استقلال در همین بازی نشان داد می تواند به رقبایش از زوایای 
مختلف ضربه بزند، معتقدم اگر میلاد زکی پور بعد از عبور از بازیکنان حریف برنامه بهتری 
برای ارسال پاس ها داشت، این تیم گلهای بیشتری می زد. مربیان استقلال هم باید 
برای این بازیکن تمرینات ویژه بگذارند که بعد از عبور از بازیکن مستقیمش چگونه به 

هم تیمی هایش پاس بدهد. 
عضو کمیته فنی استقلال با اشاره به سومین برد پیاپی آبی پوشان گفت: اگر یادتان باشد 
پیش از این در مصاحبه با خبرگزاری فارس اعلام کردم اگر استقلال از چهار بازی آینده 
۱۲ امتیاز بگیرد مدعی خواهد شد، حالا از سه بازی ۹ امتیاز گرفته و ان شاءالله از بازی 
با پدیده هم سه امتیاز لازم را کسب خواهد کرد و شرایط بهتر خواهد شد ضمن آنکه لیگ 

5۰ روز تعطیل است و با اضافه مصدومان و شجاعیان، کریمی و آقاخان قطعا شرایط تیم 
بهتر خواهد شد. 

عضو کمیته فنی باشگاه استقلال در ادامه در خصوص اعتراض این باشگاه به اقدام 
صدا و سیما و اینکه شفر در نشست خبری به این موضوع اعتراض کرده است، گفت: 
فکر می کنم تکرار اشتباه صدا و سیما باعث چنین واکنشی از سوی مسئولان باشگاه شده 
است، اگر یادتان باشد پانزده روز پیش در یکسری از مسابقات سرود جمهوری اسلامی 
را به اشتباه پخش کردند، ولی اگر این اتفاق دوباره رخ بدهد مطمئنا باعث ایجاد شک 
و شبهه خواهد شد، حالا دوباره این اشتباه را صدا و سیما مرتکب شده و اگر دقت کنید 
تمام پیشکسوتان و مسئولان باشگاه به این موضوع عکس العمل نشان دادند، به نظر من 

تصمیم باشگاه استقلال درست بود و آنها باید به این موضوع واکنش نشان می دادند. 
عضو کمیته فنی باشگاه استقلال در خصوص اینکه امید روانخواه در برنامه فوتبال 
روانخواه  گفت:  نمی خورد،  استقلال  درد  به  سن  سال  با ۳7  جبارف  شد  مدعی  برتر 
نظر شخصی اش را گفته و سخن او سخن کمیته فنی نیست، هر کسی می تواند نظر 
شخصی اش را بگوید، من نظر شخصی ام را می گویم. جبارف به درد استقلال می خورد 
و می تواند به این تیم کمک کند به خصوص در آسیا. معتقدم دیدگاه ما نباید به بازی با 
سپیدرود و استقلال خوزستان برگردد، بلکه ما باید به فکر بازی های بزرگی مثل الهلال 

بزرگ  بازیکن  بزرگ  بازی  گفته اند  قدیم  از  باشیم.  دیگر  تیم های  و  العین  عربستان، 
می خواهد.ما جوانان خوبی داریم که نمونه اش را با سپیدرود دیدیم، مثل رضا آذری که 
حتی گل هم زد، یا الهیار صیادمنش که با حضورش روند بازی را تغییر داد، ولی مسابقاتی 

مثل الهلال والعین کاملا متفاوت است و نیاز به بازیکنان بزرگ دارد.

اعتراض باشگاه استقلال به صدا و سیما به موقع و درست بود

فریبا:تیمی كه 5 گل می زند قطعا تیم خوبی است

به  اگر  شفر  شاگردان  که  است  معتقد  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
هماهنگی کامل برسند، می توانند تیمی بهتر از فصل گذشته باشند.

مجید رضایی، پیشکسوت باشگاه استقلال در گفت وگو با ایسنا، درباره 
پیروزی پرگل 5 بر صفر این تیم مقابل سپیدرود در هفته پانزدهم لیگ 
برتر اظهار کرد: استقلال سه بازی اخیرش را با ۹ امتیاز و گل های زده و 
تفاضل خیلی خوب پشت سر گذاشته و این موضوعی است که هواداران 
از استقلال توقع دارند. امروز یکی از بهترین روزهای دنیا برای استقلالی ها 
بود. استقلال مقابل سپیدرود باوجود بارش باران، به ندرت مشاهده کردید 
که بازیکنان حرکت اضافی بکنند. آن ها تک ضرب و دو ضرب بازی کردند. 
آنالیز بازی می تواند نشان دهد که ۸۰ درصد پاس های استقلال تک 
ضرب و دوضرب رد و بدل شده و انتقال از حالت دفاع به حمله و از حمله 

به دفاع خیلی انجام گرفته است.
او افزود: نکته ای که در این بازی دیدم،  این بود که استقلال از همان 
دقیقه اول به قدری تهاجمی و تاکتیکی بازی کردند که اگر لیگ داخلی 
ما نبود،  می شد استقلال را  با تیم هایی فراتر از آسیا مقایسه کرد. شاگردان 
شفر کارهای ترکیبی و حملات پرتعدادی مقابل سپیدرود داشتند. برای 
مثال در یک صحنه به جز دو دفاع مرکزی ما که تا میانه زمین آمده بودند، 
 7-۸ بازیکن استقلال در حمله حضور داشتند. همچنین در این بازی 
وریا در پست تخصصی خودش بازی کرد و به همراه میلاد زکی پور در 
جناح چپ به عنوان فول بک فوتبال مدرن بازی کردند و 7۰ درصد بازی 
در حمله حضور داشتند. این موضوع نوید روزهای خوبی را به استقلال 
می دهد که با اضافه شدن مدافعان کناری ما، عملکرد تهاجمی خوبی 
داشتند. پیشکسوت باشگاه استقلال در ادامه تحلیل فنی اش از بازی 
این تیم مقابل سپیدرود گفت: روح الله باقری هم عملکرد خوبی در حمله 
داشت و پاس ها، شوت ها و جایگیری های خوبی داشت. فرشید باقری 
هم جزو سوپراستارها بود و در دو بازی اخیر نشان داده که هواداران می 
توانند به او توجه بیشتری کنند. استقلال با وجود فرشید باقری و علی 
کریمی یک برتری عددی در مرکز زمین دارد. آن ها هم از لحاظ فیزیکی 

قوی هستند و همچنین با وجود علی کریمی، فرشید باقری به خوبی به 
حمله اضافه می شود و به مهاجمان کمک می کند.

رضایی در پاسخ به این سوال که چرا باوجود این که استقلال پنج گل 
مقابل سپیدرود به ثمر رساند اما مهاجمان این تیم سهمی از این گل ها 
نداشته، توضیح داد: این موضوع بستگی به فلسفه مربیان ما دارد. هر 
مربی در دنیا فلسفه و اعتقاد خودش را دارد. اگر به یک دوره از بارسا را نگاه 
کنید. در زمانی که با سیستم ۳-۳-4 بازی می کردند در این تیم فروارد 
ثابت نمی دیدید و سه بازیکن تهاجمی این تیم در هنگام دفاع لایه های 
نیست.  ضعف  یک  این  می دادند.  تشکیل  را  بارسلونا  جلوی  دفاعی 
هافبک های ما توانستند گل بزند که ناشی کار گروهی خوب بود. خطوط 
مختلف استقلال در بازی امروز نزدیک هم بازی می کردند و با پاس های 
تک ضرب و دو ضرب به هم می رسیدند که این مسئله باعث می شد 
وینگرها آزاد شوند. او افزود: البته وجود  مهاجم تمام عیار مانند تیام به تیم 
کمک می کند. درست است که روح الله باقری مقابل سپیدرود گل نزد اما 
عملکرد خوبی داشت و با توجه به تحرک بالا، قدرت سرزنی و تکنیکی که 

داشت فضا برای بازیکنان دیگر باز شد و توانستند گل زنی کنند.
الحاجی گرو  این عضو کمیته فنی استقلال درباره آخرین وضعیت 
که در بازی قبلی نیمکت نشین بود و بازی مقابل سپیدرود را به خاطر 
سرماخوردگی از دست داد، بیان کرد: این که گرو می تواند در استقلال 
موفق شود یا نه، بستگی به نظر مربی دارد. من به عنوان عضو کمیته 
فنی استقلال تمام تمرینات استقلال را مشاهده نمی کنیم به همین 
دلیل بستگی دارد که شفر چه نظری راجع به بازیکنانش دارد. آن چه 
که مشخص است، شفر در سه بازی اخیر تصمیم مناسب گرفته و از تمام 
داشته هایش استفاده کرده است. او از سیستم چرخشی سود برده و 
باهوش عملکرد کرده است. نمایش و پیشرفت استقلال در سه بازی اخیر 
این نوید را می دهد که شاید بهتر از گذشته شویم. قطعا اگر شفر احساس 
نیاز کند به کمیته فنی اعلام می کند. فعلا هیچ لیست رسمی ای به کمیته 

فنی اعلام نشده است.

عضو کمیته فنی استقلال: فراتر از آسیا بازی می کنیم
شفر با سیستم چرخشی شوک می دهد

سرمربی پیشین پرسپولیس ضمن دشوار دانستن دیدار پرسپولیس با سپاهان اصفهان گفت: قطعا برانکو راه های 
شکست دادن سپاهان با مربی موفقی مثل آقای قلعه نویی را یاد گرفته است.

حمید درخشان در خصوص شرایط پرسپولیس در آستانه بازی با سپاهان اصفهان گفت: پرسپولیس شرایط خیلی 
خوبی دارد. آنها با توجه به داشته های خود توانسته اند تاکنون نتایج بسیار خوبی را کسب کنند که نشان از تمرکز 

بالای بازیکنان این تیم برای ادامه روند موفقیت و پیشرفت است.
سرمربی پیشین پرسپولیس افزود: شاید یکی از عواملی که بتوان به وضوح در تیم فعلی پرسپولیس دید، اتحاد 
تیمی است. بازیکنان تمام قد در اختیار تیم هستند و دستورات کادرفنی را در زمین اجرا می کنند. حلقه های 
موفقیت تیمی در پرسپولیس کاملا شکل گرفته و هر کدام از بازیکنان جایگاه واقعی خود را پیدا کرده اند. اعتماد 
بنفس بازیکنان جوان پرسپولیس بیهوده کسب نشده است و  بازیکنان نشان داده اند هروقت وارد زمین می شوند، 

این حرف کاملا نمود پیدا کرده است. این تیم با وجود تمام سختی ها توانسته است در بالای جدول باشد.
وی در خصوص دیدار با سپاهان اصفهان تصریح کرد: پرسپولیس توان بازی با سپاهان را دارد و می تواند مقتدرانه 
پیروز میدان شود. البته باید به جرات گفت در طول ادوار گذشته لیگ برتر و همچنین فصل جاری، سپاهان همیشه 
یکی از بهترین های لیگ بوده است و می تواند برای پرسپولیس دردسرساز شود. درخشان در پاسخ به این سئوال 
که آیا مدافعان پرسپولیس می توانند مقابل تاکتیک فنی تیم های تحت هدایت امیر قلعه نویی دفاع کنند؟ اظهار 
داشت: برانکو ایوانکوویچ بهتر از هر شخص دیگری می تواند در حال حاضر سپاهان را آنالیز کند. قطعا این مربی راه 

های شکست دادن سپاهان با مربی موفقی مثل آقای قلعه نویی را یاد گرفته است.

حمید درخشان :
برانكو راه بردن قلعه نویی را بلد است

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تكلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
اصلاحیه

خصوص  در  تشکیل  زیر  کنندگان  امضاء   حضور  با  تکلیف   تعیین  قانون  موضوع  دوم  هیات  جلسه  ۱-در    
شماره  رای  موضوع  هاشمی  بیات  رضا  موسی  آقای  به  مربوط   ۱۳۹6۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۱۹75 کلاسه  پرونده 
۱۳۹76۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲4۰۳اعلام می گردد پلاک بصورت شماره ۳۰ فرعی از ۲۳5۰ چاپ شده که  پلاک شماره 
۳۰ فرعی از ۲۳۰5 اصلی واقع در بخش ۲ثبت قم صحیح می باشدو بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی 

می باشد .)م الف ۲۹6۳(
 ـرئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم  مرتضی نورانی آرانی 
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علمی و سلامت 

سبزهای پر خاصیت!
سبزی های از سالم ترین و بهترین گزینه هایی غذایی هستند که می توانید برای 
حفظ سلامت خود و دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم میزان مصرف آنها را هرچه 
بیشتر افزایش دهید. به طور خاص، سبزی های برگدار سبز از بهترین محصولاتی 

هستند که می توانید به رژیم غذایی روزانه خود اضافه کنید.
سبزی های برگدار منابع خوبی برای فیبر، آهن، ویتامین ها و مواد معدنی مختلف 
محسوب می شوند. مصرف آنها می تواند به تقویت استخوان ها، مغز قلب، و سیستم 
ایمنی کمک کند. سبزی های برگدار گزینه های غذایی خوبی برای پیشگیری از 
سرطان، حملات قلبی، چاقی و پوکی استخوان هستند. در ادامه با برخی از بهترین 

نمونه ها در این زمینه بیشتر آشنا می شویم.
آراگولا: آراگولا از نظر تراکم مواد مغذی غنی تر از محصولاتی مانند هویج، گوجه 
فرنگی، و حتی سیب زمینی شیرین است. اگرچه ممکن است به نظر نرسد، اما آراگولا 
به خانواده سبزی های چلیپایی که شامل محصولاتی مانند بروکلی و کلم می شود، 
تعلق دارد. ترکیبی به نام سولفورفان در این گروه از سبزی ها وجود دارد که از توانایی 
توقف رشد سرطان برخوردار است. آراگولا حاوی مقدار قابل توجهی لوتئین و زیزانتین 
نیز است که این آنتی اکسیدان های کاروتنوئیدی در شبکیه چشم جمع می شوند. 
این دو کاروتنوئید به محافظت در برابر انحطاط ماکولا، یک بیماری چشم که بیشتر 
از آب مروارید و آب سیاه موجب نابینایی افراد می شود، کمک می کنند. طعم تند و 

فلفلی آراگولا آن را به گزینه ای خوب برای افزودن به سالادهای سبز تبدیل می کند.
برگ چغندر: برگ چغندر یکی از سبزی های برگدار است که به واقع نادیده گرفته 
شده است. این محصول که به نام برگ چغندر سوئیسی شناخته می شود، دارای برگ 
هایی شبیه به اسفناج یا کیل با ساقه هایی بلند است. ساقه های برگ چغندر می تواند 
قرمز، سبز یا زرد باشد. همچنین، نمونه چند رنگ از آن نیز وجود دارد که به نام برگ 
چغندر رنگین کمانی شناخته می شود. برگ چغندر در خانواده ای مشابه با چغندرها 
قرار می گیرد. این محصول می تواند 636 درصد از نیاز روزانه به ویتامین K را تامین 
کند. بیشتر افراد توجهی به این ویتامین ندارند، اما ماده مغذی بسیار مهمی محسوب 
می شود. ویتامین K نه تنها به لخته شدن خون کمک می کند، بلکه با فعال کردن 
پروتئینی که به پیشگیری از رسوب کلسیم در سرخرگ ها کمک می کند در محافظت 

در برابر بیماری قلبی نیز نقش دارد.
کیل: کیل یک سبزی با بافت ترد و برگ های پیچ خورده است که طی سالیان اخیر 
از محبوبیت بیشتری برخوردار شده است. کیل می تواند 206 درصد از ارزش روزانه 
ویتامین A، 684 درصد از ارزش روزانه ویتامین K، و 26 درصد از ارزش روزانه منگنز، 
یکی دیگر از مواد مغذی که کمتر مورد توجه قرار می گیرد، همراه با گلوکوزامین، یک 

عامل درمانی برای تسکین التهاب ناشی از استئوآرتریت )آرتروز( را تامین کند.
برگ خردل: برگ خردل دارای عطر و طعمی تند و تیز است. این محصول ترد و 
سرشار از مواد مغذی حاوی کلروفیل بسیار زیاد است که این رنگدانه طبیعی می تواند 
فوایدی فراتر از رنگ سبز گیاهان را ارائه کند. کلروفیل تولید آنزیم هایی که به سمزدایی 
کبد کمک می کنند را افزایش می دهد. همچنین، این ماده به بهبود زخم ها کمک 
می کند. از دهه 1940، نوع پزشکی کلروفیل در پمادهایی که برای درمان زخم های 

پوست تولید می شوند، استفاده شده است.
بوک چوی: بوک چوی که به نام کلم چینی نیز شناخته می شود، گزینه ای خوب 

برای استفاده در سوپ ها و سرخ کردنی ها است.
 این گیاه از ساقه های سفید و ترد و برگ های سبز و ظریف برخوردار است. بوک 
چوی نیز به خانواده سبزی های چلیپایی تعلق دارد و فواید سلامت مشابه با بروکلی 
و کلم بروکسل ارائه می کند. این محصول حاوی ترکیبات طبیعی است که به کاهش 

خطر سرطان کمک می کنند.
اسفناج: بدون تردید، هر فهرست سبزی های برگدار بدون اسفناج ناقص خواهد 
به  لوتئین است که  و  زیزانتین  از دو کاروتنوئید خاص یعنی  بود. اسفناج سرشار 
پیشگیری از انحطاط ماکولا، دلیل اصلی نابینایی در افراد بالای 50 سال، کمک می 
کنند. اسفناج یکی از غنی ترین منابع غذایی برای کوئرستین نیز است که این آنتی 

اکسیدان به مهار التهاب ناشی از فعالیت پروتئین های سیتوکین کمک می کند.

متخصص تغذیه  مطرح کرد

بخور و نخورهای روزهای آلوده
متخصص تغذیه راهکارهایی جهت مقابله با تأثیر آلودگی هوا در بدن ارائه دا د و 

گفت: توجه به این موضوع در تقویت سیستم ایمنی بسیار مؤثر است.
سیدضیاء الدین مظهری متخصص تغذیه ، در ارتباط با بایدها و نبایدهای تغذیه ای 
در زمان آلودگی هوا اظهار داشت:  باید در چنین شرایطی برای دفع سموم از بدن از 

امکانات فصل تغذیه ای که حاوی آنتی اکسیدان فراوان بوده استفاده کنیم.
وی افزود: افرادی که دچار کم خونی هستند بیشتر در معرض خطرهای آلودگی هوا 
بوده و این مسئله عوارض بیشتری برای آنها دارد که رعایت نکات تغذیه ای می تواند در 

بهبود آنها مؤثر واقع شود.
این متخصص تغذیه ادامه داد: استفاده از انار، آب انار و مرکبات به دلیل داشتن 
ویتامین C و آنتی اکسیدان فراوان سیستم ایمنی را تقویت کرده و در جهت مقابله 
با آلودگی در بدن مؤثر است. همچنین مصرف شیر کم چرب در این زمینه توصیه 

می شود.
مظهری گفت: داشتن خواب راحت و عمیق، پرهیز از شب بیداری و صبح هاخوابی 
در کمک به دفع سموم از بدن مؤثر بوده همچنین افراد باید در روزهایی که هوا آلوده 
است از ورزش صبحگاهی بپرهیزند و در زمان پاک بودن هوا ورزش های لازم را انجام 
دهند.استفاده از مراکز ورزشی سرپوشیده یا ورزش در منزل نیز در این شرایط بیشتر 

توصیه می شود.
وی وجود استرس و انتقال آن به دیگران را از عوامل مؤثر در کاهش سیستم دفاعی 
بدن برشمرد و گفت: این مسئله سبب ترشح هورمون کورتیزون شده و توان دفاعی 
بدن را تحت تأثیر قرار می دهد بنابر این توصیه می کنیم افراد از اضطراب و استرس 

دوری کنند.
این متخصص تغذیه گفت:  استفاده از مغز دانه ها هر چند به میزان بسیار اندک در 
تقویت سیستم ایمنی مؤثر بوده و افراد بهتر است به جای استفاده از انواع فست فود 

مواد غذایی مفید را مصرف کنند.
وی بیان داشت: نوشیدن آب در این شرایط مفید است البته نباید چند لیوان آب 
پشت سر هم مصرف شود بلکه آب را باید جرعه جرعه و به مرور در طول روز استفاده 
کرد. بدن ما 60 درصد از آب ساخته شده و تمام مواد مغذی بدن به صورت محلول در 
آب جذب می شوند. همچنین دفع سموم از بدن با مصرف بیشتر آب بهتر امکانپذیر 

است.
مظهری گفت: استفاده از آب میوه های رقیق و یا طبیعی و مصرف تفاله میوه توصیه 
می شود و این مسئله به ویژه در تفاله میوه ها جهت مقابله با سرطان های دستگاه  

گوارش مؤثر است.

خواص شگفت انگیز انار برای پوست و مو
انار میوه ای بهشتی است که خواص بسیار زیادی دارد. از مهم ترین خواص انار 
پاکسازی و تصفیه خون است. مصرف انار فوق العاده برای سلامتی مؤثر است و فواید 
بسیاری برای سلامت پوست و مو، جلوگیری از کم خونی، بهبود سلامت قلب و درمان 

بیماری ها دارد.
پوست انار را دور نریزید

اکثر ما دانه های قرمز انار را مصرف نموده و پوست آن را بدون توجه به فواید 
انار خشک شده مانند خود  زیادی که دارد، دور می ریزیم در حالی که پوست 
میوه انار دارای خواص زیادی است و این روزها، در بسیاری از کرم های پوستی 
انار  پوست  استفاده می شود.  انار  از عصاره  مو  تقویت کننده های  و  یا شامپوها 
آنتی اکسیدان فراوان دارد و با جوش و آکنه صورت مبارزه می کند پوست انار را 
در ماهیتابه تفت دهید تا کاملًا خشک شود و بعد از خنک شدن آسیاب کنید و 
پودر به دست آمده را با آبلیمو و گلاب ترکیب کنید و روی جوش و آکنه قرار دهید.
همچنین پوست انار کلاژن پوست را تحریک و از پیری و چین و چروک پوست 

جلوگیری می کند.
شفافیت پوست با ماسک عصاره انار

شما می توانید عصاره انار را به عنوان یکی از مواد تشکیل دهنده ماسک صورت، 
جمع آوری کنید. اسیدهای موجود در عصاره  انار به تجدید سلول ها سرعت می بخشد، 
بافت پوست را ترمیم می کند و به پوست کدر جانی دوباره می دهد. اگر از عصاره  انار 
به عنوان ماسک استفاده می کنید، آن را با روغن زیتون یا روغن نارگیل مخلوط کنید. 
مقدار کافی از این مخلوط را روی صورت تان پخش کنید و بگذارید 15 دقیقه بماند. 

سپس، با آب گرم بشویید و به آرامی با حوله خشک کنید.
تأثیر انار بر بازسازی سلول ها

معمولًا با بالارفتن سن، پوست با مشکلاتی از قبیل رنگدانه  سازی بیش از حد و ایجاد 
لکه های پیری مواجه می شود به همین دلیل است که توصیه می شود حتماً از انار 
و مشتقات آن استفاده کنید تا این میوه بهشتی، از شما در مقابل انواع آسیب های 
پوستی محافظت کند. انار با کمک به تولید آنتی اکسیدان های طبیعی که توسط بدن 

تولید می شوند، به جوان سازی سلول های پوست کمک می کند.
پاکسازی پوست با انار

از دیگر خواص انار برای پوست می توان به فواید روغن هسته انار اشاره نمود که 
می تواند عمیقاً داخل پوست نفوذ کرده و پوست را از درون مرطوب سازد. انار حاوی 
پانتونیتیک اسید است که این ماده، باعث دور نگه داشتن باکتری ها از پوست و 
مرطوب نگه داشتن آن در طول روز می شود. کافی است صورت را شسته، سپس 
مقداری پنبه را به آب انار آغشته کنید و آن را به پوست خود بمالید. این کار علاوه 
بر تأثیر بر کاهش آکنه و جوش ، می تواند پوست شما را سفت کرده و مانند یک تونر 

عمل کند.

زمانی که درباره بیماری آلزایمر فکر می کنیم، بیشتر 
مواردی مانند فراموش کردن این که کلیدهای خود 
را کجا گذاشته ایم، این که قرار بوده چه چیزهایی را 
خریداری کنیم، یا روشن گذاشتن گاز زمانی که خانه 

را ترک کرده ایم به نظرمان می رسد.
با پیشرفت بیماری آلزایمر شرایط به گونه ای رقم می 
خورد که حافظه خود را از دست داده و رویدادهای 
گذشته و حتی نام نزدیک ترین افراد به خود، مانند 
دوستان و اعضای خانواده را فراموش می کنیم. اما 
از دست دادن حافظه و فراموشی نخستین نشانه از 
زمانی  واقع  در  این شرایط  و  نیست  آلزایمر  بیماری 
شکل می گیرد که پیش از آن آسیب به مغز وارد شده 
است. پژوهشگران در دانشگاه کالیفرنیا در سن دیگو، 
طی همکاری با بانک زیستی برزیل برای مطالعات 
پیری در دانشگاه سائو پائولو پنج نشانه هشداردهنده 
اولیه را کشف کرده اند که می توانند به بیماری آلزایمر 
اشاره داشته باشند و البته هیچ ارتباطی نیز با از دست 

دادن حافظه ندارند.
هشدار اولیه، نتایج بهتر

برای  هایی  روش  یافتن  برای  که  سالهاست  علم 
تشخیص زودهنگام و دقیق تر بیماری آلزایمر در تلاش 
است. این زوال عقل هرچه زودتر تشخیص داده شود، 
دسترسی سریع تر به درمان می تواند کمک به بهبود 
عملکرد شناختی و کیفیت زندگی بیمار را در پی داشته 
باشد. تشخیص زودهنگام بیماری آلزایمر همچنان به 
صورت یک چالش بزرگ باقی مانده است زیرا آزمایشی 
قطعی برای این بیماری و به طور کلی تشخیص زمان 

آغاز آن با حذف احتمالات دیگر وجود ندارد.
بر همین اساس، دکتر لی گرینبرگ و تیم پژوهشی 
وی در دانشگاه کالیفرنیا در سن دیگو یافتن نشانه ها و 

علائمی که می توان از آنها برای تشخیص اولیه بیماری 
پیش از این که زوال حافظه حالتی جدی به خود بگیرد 

را مد نظر قرار داده اند.
پژوهشگران بافت مغز 1,092 فرد بزرگسال که طی 
یک دهه گذشته در سائو پائولو فوت کرده بودند را مورد 

بررسی قرار دادند.
سپس، پژوهشگران عوامل دخیل در انحطاط مغز 
و  تائو  مانند گوریده های  آلزایمر،  بیماری  با  مرتبط 
پلاک های بتا آمیلوئید و سوابق پزشکی بیماران را 

ارزیابی کردند.
علائم اولیه مرتبط با بیماری آلزایمر که آنها کشف 

کردند شامل موارد زیر می شود:
- اضطراب - بی قراری - افسردگی - اختلال خواب 

- تغییرات اشتها
با پیشرفت بیماری آلزایمر، احتمال تداوم بی قراری 
و تحریک پذیری افزایش داشت. در نهایت، تغییراتی 

در توانایی شناختی و مشکلات حافظه وجود داشت.
به گفته دگتر گرینبرگ، این نشان می دهد که افراد 
مبتلا به این علائم روانی و عصبی در معرض خطر ابتلا 
به بیماری آلزایمر قرار ندارند، بلکه به آن مبتلا هستند.

اقدام در راستای نجات مغز
اگر با این علائم روانی و عصبی مواجه هستید که 
به عنوان منادیانی برای بیماری آلزایمر شناخته می 
شوند، مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق تر شرایط 
پیش از آغاز روند زوال حافظه در آینده بهترین گزینه 
است. همچنین باید اقداماتی را در راستای محافظت 
و حفظ سلامت مغز خود مد نظر قرار دهید که از آن 

جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
ورزش

را  آلزایمر  بیماری  خطر  تنها  نه  جسمانی  فعالیت 

کاهش می دهد، بلکه روند زوال شناختی را نیز کند 
می سازد، حتی اگر به بیماری مبتلا باشید. حداقل 
30 دقیقه فعالیت جسمانی روزانه را فراموش نکنید، 

حتی اگر در حد پیاده روی باشد.
رژیم غذایی سالم

قندها و چربی های ترانس می توانند با ایجاد التهاب 
آسیب  مغز  به  بدن  در  آزاد  های  رادیکال  افزایش  و 
برنامه غذایی  توانید یک  آنها می  برسانند. به جای 
سالم مانند رژیم غذایی مدیترانه ای را دنبال کرده و 
بر مصرف میوه ها و سبزی های تازه، ماهی و روغن 

زیتون متمرکز شوید.
D مصرف روغن ماهی و ویتامین

 Journal of Alzheimer’s مطالعه ای که در نشریه
disease منتشر شد، نشان داد که مکمل های امگا-
3 به همراه ویتامین D ممکن است به پاکسازی پلاک 
با  التهاب مغزی مرتبط  و کاهش  آمیلوئید  بتا  های 
های  مکمل  مورد  در  کنند.  کمک  آلزایمر  بیماری 
از  )نوعی   MK7 با  همراه  های  نمونه   ،D ویتامین 

ویتامین K2( را برای افزایش جذب انتخاب کنید.
استراحت کافی

مطالعات ارتباطی بین کمبود خواب یا کیفیت پایین 
خواب و سطوح بالاتر پلاک بتا آمیلوئید را نشان داده 
اند، از این رو، استراحت کافی برای پیشگیری از این 
با روند  نه  آلزایمر  بیماری  را فراموش نکنید.  شرایط 
زوال حافظه بلکه به نظر می رسد با نشانه ها و علائمی 
با  یا  نادیده گرفته می شوند  به راحتی  ظریف تر که 
بیماری ها و شرایط دیگر اشتباه گرفته می شوند، آغاز 
می شود. در صورت مواجهه با پنج علامتی که پیش تر 
بررسی  برای  پزشک  به  مراجعه  شد،  اشاره  آنها  به 

دقیق تر شرایط را فراموش نکنید.

از نشانه های هشداردهنده اولیه آلزایمر

 

پژوهشگران کشور در یک طرح آزمایشگاهی ضایعات شیشه را به نانوذرات پرکاربرد 
کلوئیدی سیلیکا تبدیل کردند. نانوسیلیکا در صنعت لاستیک، نساجی، عایق های 

حرارتی و کاغذ کاربرد دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد توسعه فناوری نانو، امروزه استفاده از انواع 
نانوذرات در صنایع مختلف در حال تبدیل شدن به امری رایج است. یکی از چالش های 
تولید نانوذرات، بحث هزینه بالای تولید آن هاست. ازاین رو پژوهشگران بسیاری به دنبال 
راهکارهایی برای کاهش هزینه های تولید نانوذرات هستند. استفاده از پیش ماده ارزان، 

یکی از رویکردها برای کاهش هزینه تولید نانومواد به شمار می رود.

در این راستا، محققان دانشگاه علم و صنعت از ضایعات شیشه به عنوان یک پیش 
ماده ارزان قیمت برای تولید نانوسیلیکای کلوئیدی بهره برده اند.

دکتر رضا نوروزبیگی ضمن اشاره به کاربردهای متعدد نانوسیلیکای کلوئیدی، در 
خصوص هدف از انجام این طرح گفت: در تحقیقات اخیر کارایی نانوسیلیکا در افزایش 
خواص مکانیکی بتن و همچنین کاربرد آن در تولید پوشش های فوق آب گریز در صنعت 
نساجی به اثبات رسیده است. ازاین رو در این طرح تلاش شد تا با استفاده از یک پیش 

ماده ارزان، یک ماده مورد نیاز صنعت را تولید کنیم.
وی خاطرنشان کرد: ضایعات شیشه یکی از زباله هایی است که دیر تجزیه شده و 
انباشت آن مشکلاتی را برای محیط  زیست ایجاد می کند. ما در این طرح با بهره گیری 
از ضایعات شیشه، نانوذراتی مفید تولید کرده ایم که می تواند کاربرد وسیعی در صنایع 

مختلف داشته باشد.
نوروزبیگی در خصوص مراحل سنتز و مشخصه یابی نانوذرات سنتز شده گفت: فرایند 
سنتز نانوسیلیکای کلوئیدی شامل دو مرحله کلی بود. در مرحله اول سیلیکا ژل خیس 
تولید شد و در گام بعد ژل تولیدشده لخته زدایی شد. بدین منظور در ابتدا پودر شیشه 
به منظور خالص سازی تحت عملیات اسید شویی قرار گرفت و سپس پودر تصفیه شده 
با سدیم هیدروکسید وارد واکنش و ژل سیلیس تولید شد. نوع اسید مورد استفاده و 

همچنین دمای فرایند تولید ژل به عنوان پارامترهای مؤثر بهینه سازی شدند.
به گفته وی، پس از اتمام فرایند تولید نانوسیلیکا، مشخصه های مورفولوژیکی و 
ساختاری توسط آزمون های XRF، DLS، FESEM ،FTIR و جذب نیتروژن مورد 
بررسی قرار گرفتند. وی خاطر نشان کرد: میانگین اندازه نانوذرات نانوسیلیکای کلوئیدی 
تولیدشده 15 تا 27 نانومتر و پتانسیل زتای نانوذرات 43.6 میلی ولت اندازه گیری شده 
که بیانگر پایداری بالای کلوئید است. همچنین یک گرم از نانوذرات پس از خشک شدن 

83.63 مترمربع سطح ویژه دارند.
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر رضا نوروزبیگی عضو هیأت علمی و زهرا اسدی 

دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد دانشگاه علم و صنعت ایران است.

اپل دستگاه رصد خواب ساختوقتی ضایعات شیشه هم مفید می شوند

 به تازگی یک دستگاه رصد خواب ساخته شده که شامل یک پد است که زیر تشک قرار 
می گیرد و خواب کاربر رار صد می کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، اپل پس از خرید اپلیکیشن ها و شرکت 
سازنده حسگر Beddit از  نخستین دستگاه ردیابی خواب رونمایی کرده است.

حسگر Beddit جدید با قیمت 149 دلار عرضه می شود و دارای یک پد با ضخامت 2 
میلیمتر است که زیر تشک قرار می گیرد و خواب کاربر را رصد می کند.

این دستگاه الگوهای خواب کاربر را رصد می کند و حتی می تواند بهترین زمان برای 
رختخواب رفتن و بیدار شدن را به آنها بگوید.

اتوماتیک خواب کاربر را رصد می کند.  دستگاه Beddit Sleep Monitor به طور 
همچنین به وسیله یک اپلیکیشن روی آیفون خواب را اندازه گیری و مدیریت می کند. 

این دستگاه همچنین ضربان قلب، مدت خواب، تنفس، خرخر کردن، دمای اتاق و 
 Beddit ،رطوبت را می سنجد.  هنگامیکه کاربر زمانبندی خواب خود را مشخص می کند
کاربر را تشویق می کند تا برنامه ریزی انجام شده را حتما انجام دهد. برای این منظور  زمان 

خواب را به کاربر یادآوری می کند و به طور هفتگی گزارش هایی برای او ارسال می کند.
تخمین زده می شود ارزش صنعت خواب 32 میلیارد دلار باشد و گجت های پوشیدنی 

زیادی عرضه شده که خواب کاربر را رصد می کنند.

خودروی کاروانی که به خانه بالکن دار 
تبدیل می شود

 یک شرکت نیوزلندی برای اولین بار خودروی کاروانی را برای مسافرت های طولانی 
تفریحی تولید کرده که به راحتی بعد از توقف، به یک خانه نسبتا بزرگ بالکن دار با همه 

امکانات تبدیل می شود.
شرکت دبلیو 2 فروش این کاروان ها را از سال آینده میلادی آغاز می کند. این خودرو که 
روموتو نام دارد، 9.2 متر طول دارد و تریلر متصل شونده به آن بر روی یک محور لولایی می 
چرخد تا در زمان پارک خودرو، قاب یوشکل دربرگیرنده کاروان به صورت 90 درجه در برابر 

آن قرار بگیرد و یک فضای بالکن مانند را در دسترس سرنشینان قرار دهد.
چرخیدن این قاب تنها با فشردن یک دکمه صورت می گیرد و به همین شیوه می توان 
آن را به حالت اول بازگرداند. درب این کاروان کشویی است و در آن آشپزخانه، اتاق نشیمن، 

غذاخوری، حمام، سرویس بهداشتی و دو اتاق خواب در نظر گرفته شده است.
در این کاروان امکانات آشپزی، تلویزیون، باتری 400 آمپری، صفحه خورشیدی ذخیره 
1000 وات ساعت انرژی و برخی امکانات دیگر به انتخاب مشتری در نظر گرفته شده 

است. وزن این مجموعه به 3200 کیلوگرم وقیمت آن به 350 هزار دلار بالغ می شود.

مشکلات بزرگ ترین جمعیت گیاهخوار در جهان

گیاهخواری همیشه خوب نیست
پژوهشگران در آخرین تحقیقات پزشکی – تغذیه ای خود دریافتند که کمبود پروتئین 
و کاهش حجم عضلات به هم مرتبط بوده و داشتن یک بدن سالم با عضلات قوی 
به انجام فعالیت های بدنی کافی و دائمی به همراه یک رژیم غذایی با پروتئین کافی 

بستگی دارد.
و  مقالات  در  و  بوده  گیاهخواری  غذایی  رژیم  پیرو  جهان  مردم  از  بسیاری  امروزه 
یادداشت های مختلفی نیز بر مضرات مصرف زیاد گوشت قرمز تاکید می شود. در 
این میان کشور هندوستان بیشترین میزان جمعیت گیاهخواران جهان را در خود 
جای داده است و جدیدترین پژوهش های محققان هندی نشان می دهد که 68 درصد 
جمعیت هند از کمبود پروتئین و 71 درصد نیز از داشتن عضلات ضعیف رنج می برند. 
بر اساس اظهارات کارشناسان، رژیم غذایی 84 درصد از گیاهخواران و 65 درصد غیر 
گیاه خوران از کمبود پروتئین برخوردار است. لازم به توضیح است که در این کشور افراد 
غیر گیاهخوار نیز به ندرت و معمولًا تنها روزهای یکشنبه گوشت مصرف می کنند. در 
ضمن در این گروه نیز مصرف گوشت سفید همچون مرغ و ماهی بیشتر از گوشت قرمز 

معمول است.
آموزش در مورد پروتئین و میزان نیاز بدن به این ماده بسیار مهم است. تصورات 
اشتباهی وجود دارد که برخی فکر می کنند این ماده مغذی فقط برای بدن سازان مفید 
است و یا برخی فکر می کنند رژیم غذایی روزمره و عادی به تنهایی می تواند تأمین کننده 
پروتئین لازم بدن باشد. بر اساس گزارش شورای تحقیقات پزشکی هندوستان هر فرد 
به طور طبیعی و بدون بیماری روزانه 0/8 تا 1 گرم پروتئین در ازای هر کیلوگرم وزن بدن 

نیاز دارد.
دکتر آنکیتا گهاگ )Ankita Ghag( مدیر کلینیک InBody Clinical در این رابطه 
گفت: »بر اساس آخرین بررسی های ما با همکاری شرکت تحقیقاتی جهانی و متخصص 
درزمینهٔ نظرسنجی IPSOS، 68 درصد مردم هند از کمبود پروتئین و 71 درصد آن ها 
نیز از سلامت عضلانی ضعیف برخوردار هستند. به نظر می رسد که ایجاد آگاهی در 
مورد اهمیت بهداشت عضلات و پیدا کردن راه حل های مناسب برای آن ها می تواند 

نتیجه بخش باشد.«
به اعتقاد دکتر گهاگ ارتباط مستقیمی بین کمبود عضلات و کمبود پروتئین در میان 

مردم کشور هند وجود دارد که نیازمند توجه فوری است.
بر  را  تحقیقاتی  همکارانش  و  تغذیه  متخصص   )Kavita Devgan( دیوگان  کاویتا 
اساس اطلاعات مرکز تحقیقات هند 2017 انجام و ارائه داده اند که طبق آن 84 درصد 
گیاهخواران و 65 درصد غیر گیاهخواران هندی از رژیم غذایی کم پروتئین استفاده 
می کنند. بر اساس نتیجه این تحقیقات، مردم این کشور پروتئین کمی را در رژیم غذایی 
روزانه خود دریافت می کنند که برای بدنشان کافی نیست و باعث می شود تا سلامتی 
عضلاتشان تحت تأثیر قرار گیرد. دیوگان تأکید کرد که بدن انسان بین 10 تا 14 گرم 

پروتئین اضافی در روز نیاز دارد.
او در ادامه توضیحاتش گفت: »در این شرایط استفاده از مکمل های پروتئینی که با 
پروتئین هیدرولیز شده به وجود می آیند، می توانند منبع خوبی برای برطرف ساختن 

کمبود پروتئین بدن محسوب شود.«
ناندان جوشی )Nandan Joshi( متخصص علوم تغذیه و امور پزشکی و مدیر شرکت 
فرآورده های غذایی چندملیتی در فرانسه در رابطه با آگاهی مردم از میزان دریافت 
پروتئین کافی به بدنشان گفت: »آموزش در مورد پروتئین و میزان نیاز بدن به این ماده 
بسیار مهم است. تصورات اشتباهی وجود دارد که برخی فکر می کنند این ماده مغذی 
فقط برای بدن سازان مفید است و یا برخی فکر می کنند رژیم غذایی روزمره و عادی 

به تنهایی می تواند تأمین کننده پروتئین لازم بدن باشد.«
او در ادامه توضیحاتش گفت: »بسیاری از مردم از نیاز روزانه بدنشان به پروتئین اطلاع 
کافی ندارند و با این ضعف آگاهی، سلامت عضلانی بدنشان نادیده گرفته می شود. 
درواقع بسیاری از مردم وجود عضلات کافی را با ورزش کردن و بدن سازی مرتبط 
می دانند درحالی که نقش پروتئین در این مسئله بسیار مهم است. بسیاری از مردم 
هند از تأثیر کلی پروتئین بر سلامت و یا به خطر افتادن سلامت عضلاتشان بی خبر 

هستند.«
به اعتقاد ناندان جوشی سلامت عضلات نه تنها به یک سبک زندگی فعال و انجام 
فعالیت های بدنی مداوم بستگی دارد بلکه به داشتن یک رژیم غذایی درست با پروتئین 

کافی نیز مرتبط است.
بر اساس گزارش شورای تحقیقات پزشکی هند هر فرد به طور طبیعی و بدون بیماری 

روزانه 0/8 تا 1 گرم پروتئین در ازای هر کیلوگرم وزن بدن نیاز دارد.

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 
139704030011002476/1

 : پدر  نام   ، آزاد  دارابی  عادل  آقای  به  بدینوسیله 
ملی:  شماره   1374/09/11 تولد:  تاریخ  حسن 
3241512886  شماره شناسنامه : 3241512886  
مورخ   839 شماره  ازدواج  سند  بدهکار  قم  از 
گردد  می  ابلاغ  قم  ازدواج 48  دفتر   1392/10/17
عباس  پدر:  نام   ، بزچلوئی  چهرقانی  رقیه  خانم  که 
میزان  به  مهریه  وصول  جهت  مذکور  سند  باستناد   ،
مبادرت  آزادی  بهار  تمام  تعداد 14 عدد سکه طلای 
کلاسه   تحت  پرونده  و  نموده  اجرائیه  صدور  به 
بایگانی  شماره  )با   139704030011002476/1
9702605( در شعبه اجرای ثبت قم  در جریان است 
چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده 
است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا 
نامه  آئین  تقاضای بستانکار و طبق ماده 18  حسب 
اجرای مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق در روزنامه منتشر 
میگردد  لذا لازم است ظرف 10 روز از انتشار این آگهی 
) که به  منزله ابلاغ  اجرائیه است (  نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام نمایید و در غیر اینصورت عملیات 
اجرایی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین 
نوبت منتشر و آگهی دیگری  جز مزایده ) در صورت 

بازداشت اموال ( منتشر نخواهد شد . )16982( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

-------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 

139704030011002240/1
بدینوسیله به آقای محسن محمودآبادی بزچلوئی نام 
ملی 0370020650 شماره  پدر: هاشمعلی شماره 
کلاسه  پرونده  بدهکار   0370020650 شناسنامه 
شناخته  پست  مامور  گزارش  برابر  که    9702358
نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 

269489902 مورخ 1394/8/24 بین شما و بانک 
سپه شعبه امام خمینی مبلغ 63/582/365 ریال که 
روزانه از تاریخ 1397/07/10 مبلغ 36/039 ریال )که 
طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به 
آن اضافه می گردد( بدهکار می باشید که بر اثر عدم 
پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده 
است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره 
کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 
بشما  اسناد رسمی  مفاد  اجرائی  نامه  آئین   18/ 19
ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ 
اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در 
روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز 
نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت 
طبق  اجرایی  عملیات  دیگری  آگهی  انتشار  بدون 
مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 16983(

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  
-------------------------------------

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 
139704030011002239/1

علی  پدر:  نام  پهلوانی  محمد  آقای  به  بدینوسیله 
شماره ملی 0386331537 شماره شناسنامه 8938  
گزارش  برابر  که   پرونده کلاسه 9702357   بدهکار 
گردد  می  ابلاغ  اید  نگردیده  شناخته  پست  مامور 
مورخ   269490298 شماره  بانکی  قرارداد  برابر  که 
1394/9/14 بین شما و بانک سپه شعبه امام خمینی 
از  مبلغ 70/497/345 بدهکار می باشید که روزانه 
طبق  )که  348/490ریال  مبلغ   1397/7/9 تاریخ 
آن  به  الاداء  یوم  تا  و  قرارداد محاسبه شده  مندرجات 
اضافه می گردد( که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار 
درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات 
این  به شماره کلاسه فوق در  و  قانونی اجرائیه صادر 
آئین  ماده 19 /18  لذا طبق  باشد  اجراء مطرح می 

نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از 
تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب 
می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و 
منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی 
دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد. )م الف 16983(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

-------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 

139704030011002218/1
بدینوسیله به آقای حبیب اله غلامی نام پدر: صفوه 
شناسنامه  شماره   0600966313 ملی  شماره  اله 
برابر  که    9702336 کلاسه  پرونده  بدهکار    263
می  ابلاغ  اید  نگردیده  شناخته  پست  مامور  گزارش 
 269597946 شماره  بانکی  قرارداد  برابر  که  گردد 
مورخ 1395/10/29  بین شما و بانک سپه شعبه امام 
خمینی مبلغ 355/425/117 ریال بدهکار می باشید 
 220/132 مبلغ   1397/07/14 تاریخ  از  روزانه  که 
ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم 
الاداء به آن اضافه می گردد( که بر اثر عدم پرداخت وجه 
بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از 
تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در 
این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 19 /18 آئین 
نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از 
تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب 
می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و 
منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی 
دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد. )م الف 16983(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  
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اجتماعی

یک حقوقدان و عضو هیات مدیره کانون وکلای 
دادگستری مرکز با اشاره به 12 ویژگی قانون جدید 
صدور چک که به تازگی ابلاغ شده است، گفت: طبق 
قانون جدید در صورتی که موجودی صادر کننده 
چک نزد بانک کمتر از مبلغ چک باشد، بانک مکلف 

است مبلغ موجودی را به آورنده چک بدهد. 
محسن بزرگی ر در گفت وگو ایرنا درباره ویژگی های 
قانون جدید صدور چک توضیح داد: نخستین ویژگی 
این قانون، شناسایی چک های الکترونیکی است 
که طبق تبصره الحاقی ماده یک، قوانین و مقررات 
مرتبط با چک، حسب مورد راجع به چک هایی که به 
شکل الکترونیکی )داده پیام( صادر می شوند نیز لازم 

الرعایه است.
این وکیل دادگستری افزود: بر این اساس، بانک 
های  دستورالعمل  و  اقدامات  است  مکلف  مرکزی 
لازم در خصوص چک های الکترونیکی )داده پیام( 
را ظرف یک سال پس از لازم الاجرا شدن این قانون 

انجام دهد.
* ثبت فوری غیرقابل پرداخت بودن چک در سامانه 

بانک مرکزی
را  قانون جدید صدور چک  ویژگی  دومین  بزرگی 
»ثبت غیرقابل پرداخت بودن چک در سامانه یکپارچه 
بانک مرکزی و درج کد رهگیری در گواهینامه های 
بر اساس ماده  عدم پرداخت« عنوان کرد و گفت: 
چهار اصلاحی، هرگاه وجه چک به علتی از قبیل 
فقدان یا عدم کفایت موجودی، عدم مطابقت امضا، 
اختلاف در مندرجات، خط خوردگی در متن چک 
و دستور عدم پرداخت توسط صادرکننده، پرداخت 
نشود، بانک مکلف است بنا بر درخواست دارنده چک 
فورا، غیرقابل پرداخت بودن آن را در سامانه یکپارچه 
بانک مرکزی وارد کند و با دریافت کد رهگیری و درج 
و  گواهینامه ای که مشخصات چک، هویت  در  آن 
نشانی کامل صادرکننده در آن ذکر شده باشد، علت 
یا علل عدم پرداخت را صریحا قید و آن را امضا و مهر و 

به متقاضی تسلیم کند.
عضو هیات مدیره کانون وکلای دادگستری مرکز با 
بیان اینکه به گواهینامه فاقد کد رهگیری در مراجع 
ادامه  شود،  نمی  داده  اثر  ترتیب  ثبتی  و  قضایی 
داد: در برگ مزبور باید مطابقت امضای صادرکننده 
عرف  )حدود  بانک  در  موجود  امضای  نمونه  با 
بانکداری( یا عدم مطابقت آن از طرف بانک تصدیق 
شود. همچنین بانک مکلف است به منظور اطلاع 
صادرکننده چک، فورا نسخه دوم این برگ را به آخرین 
بانک موجود است،  در  که  نشانی صاحب حساب 
ارسال کند و در برگ مزبور باید نام و نام خانوادگی و 

نشانی کامل دارنده چک نیز قید شود. 
بزرگی افزود: همچنین مطابق ماده پنج اصلاحی، 
در صورتی که موجودی حساب صادرکننده چک نزد 
بانک کمتر از مبلغ چک باشد، به تقاضای دارنده 
چک بانک مکلف است مبلغ موجودی در حساب را به 
دارنده چک بپردازد و دارنده چک با قید مبلغ دریافت 

شده پشت چک، آن را به بانک تسلیم کند.
این حقوقدان اضافه کرد: بانک مکلف است بنابر 
درخواست دارنده چک، فوراً کسری مبلغ چک را در 
سامانه یکپارچه بانک مرکزی وارد کند و با دریافت کد 
رهگیری و درج آن در گواهینامه ای مشابه ماده قبل، 
آن را به متقاضی تحویل دهد. به گواهینامه فاقد کد 
رهگیری در مراجع قضایی و ثبتی ترتیب اثر داده نمی 
شود و چک مزبور نسبت به مبلغی که پرداخت نشده، 
بی محل محسوب و گواهینامه بانک در این مورد برای 
دارنده چک، جانشین اصل چک می شود. در مورد 
این ماده نیز بانک مکلف است اعلامیه مذکور در ماده 

قبل را برای صاحب حساب ارسال کند.
* تاثیر غیرقابل پرداخت بودن چک بر تمام حساب 

های صاحب آن
دادگستری  وکلای  کانون  مدیره  هیات  عضو 
مرکز ویژگی دیگر قانون جدید صدور چک را »تاثیر 
حساب  تمام  بر  چک  یک  بودن  پرداخت  غیرقابل 
های صادرکننده آن« خواند و گفت: مطابق ماده پنج 
مکرر، بعد از ثبت غیرقابل پرداخت بودن یا کسر مبلغ 
چک در سامانه یکپارچه بانک مرکزی، این سامانه 
مراتب را به صورت برخط به تمام بانک ها و مؤسسات 

اعتباری اطلاع می دهد. 
بانک  تمام  از گذشت 24 ساعت  افزود: پس  وی 
ها و مؤسسات اعتباری حسب مورد مکلفند تا پیش 
از رفع سوءاثر از چک، اقداماتی شامل »عدم افتتاح 
هرگونه حساب و صدور کارت بانکی جدید«، »مسدود 
کردن تمام حساب ها و کارت های بانکی و هر مبلغی 
که صادرکننده تحت هر عنوان نزد بانک یا مؤسسه 
اعتباری دارد )فقط( به میزان کسری مبلغ چک به 
ترتیب اعلامی از سوی بانک مرکزی«، »عدم پرداخت 
هرگونه تسهیلات بانکی یا صدور ضمانت نامه های 
ارزی یا ریالی« و »عدم گشایش اعتبار اسنادی ارزی 

یا ریالی« را انجام دهند. 
بزرگی تاکید کرد: بر اساس تبصره یک ماده پنج 
در  مذکور  های  محرومیت  اِعمال  چنانچه  مکرر، 
در خصوص  ماده  این  »د«  و  »الف«، »ج«  بندهای 
و  اوضاع  شرایط،  به  توجه  با  اقتصادی  های  بنگاه 
احوال اقتصادی موجب اخلال در امنیت اقتصادی 
استان مربوطه شود، به تشخیص شورای تأمین استان 
موارد مذکور به مدت یک سال به حالت تعلیق در می 

آید. 
* مسدود کردن حساب های اصیل و نماینده

این وکیل پایه یک دادگستری با اشاره به »امکان 
به  نماینده  و  اصیل  های  حساب  کردن  مسدود 
صورت همزمان به دلیل مسئولیت تضامنی« گفت: 
در صورتی که چک به وکالت یا نمایندگی از طرف 
یا حقوقی  از شخص حقیقی  اعم  صاحب حساب 
صادر شود، اقدامات مذکور علاوه بر صاحب حساب، 
در مورد وکیل یا نماینده نیز اعمال می شود مگر اینکه 
پرداخت  عدم  کند  اثبات  صالح  قضایی  مرجع  در 
مستند به عمل صاحب حساب یا وکیل یا نماینده 

بعدی او است.
بزرگی افزود: طبق تبصره دوم ماده پنج مکرر قانون 
جدید، بانک ها مکلفند به هنگام صدور گواهینامه 
عدم پرداخت، در صورتی که چک به نمایندگی صادر 
شده باشد، مشخصات نماینده را نیز در گواهینامه 

مذکور درج کنند.
* موارد رفع سوءاثر از چک برگشتی

این حقوقدان با استناد به تبصره های سه، چهار و 
پنج ماده پنج مکرر قانون جدید و با اشاره به موارد رفع 
سوءاثر از چک برگشتی گفت: در صورت واریز کسری 
مبلغ چک به حساب جاری نزد بانک محال علیه و 
ارائه درخواست مسدودی، بانک مکلف است ضمن 
مسدود کردن مبلغ مذکور تا زمان مراجعه دارنده چک 
و حداکثر به مدت یک سال، ظرف مدت سه روز واریز 
مبلغ را به شیوه ای اطمینان بخش و قابل استناد به 

اطلاع دارنده چک برساند.
لاشه  »ارائه  صورت  در  همچنین  بزرگی  گفته  به 
چک به بانک محال علیه«، »ارائه رضایت نامه رسمی 
)تنظیم شده در دفاتر اسناد رسمی( از دارنده چک 
یا نامه رسمی از شخص حقوقی دولتی یا عمومی 
غیردولتی دارنده چک«، »ارائه نامه رسمی از مرجع 
قضایی یا ثبتی ذی صلاح مبنی بر اتمام عملیات 
اجرایی در خصوص چک«، »ارائه حکم قضایی مبنی 
و  چک  خصوص  در  حساب  صاحب  ذمه  برائت  بر 
سپری شدن مدت سه سال از تاریخ صدور گواهینامه 
عدم پرداخت مشروط به عدم طرح دعوای حقوقی یا 
کیفری در خصوص چک توسط دارنده«، بانک مکلف 
است مراتب را در سامانه یکپارچه بانک مرکزی اعلام 
کند تا فورا و به صورت برخط از چک رفع سوءاثر شود.
او تاکید کرد: طبق قانون، چنانچه صدور گواهینامه 
عدم پرداخت به دلیل دستور عدم پرداخت )به ادعای 
محسوب  سوءاثر  باشد،  چک(  مجرمانه  تحصیل 
نخواهد شد و بانک یا موسسه اعتباری حسب مورد 
مسئول جبران خساراتی خواهند بود که از عدم انجام 

این تکالیف به اشخاص ثالث وارد شده است. 
* حداکثر اعتبار دسته چک، 3 سال است

عضو هیات مدیره کانون وکلای دادگستری مرکز 
ادامه داد: بر اساس این قانون، حداکثر مدت اعتبار 
دسته چک سه سال است و هر برگ دسته چک باید 
دارای شناسه یکتا باشد و برای متقاضی دسته چک، 

سقف مجاز اعتبار در نظر گرفته می شود. 
وی افزود: بانک ها مکلفند برای ارائه دسته چک به 
مشتریان خود، صرفا از طریق سامانه صدور یکپارچه 

چک )صیاد( نزد بانک مرکزی اقدام کنند. 
بزرگی بیان داشت: این سامانه پس از اطمینان از 
صحت مشخصات متقاضی با استعلام از سامانه نظام 
هویت سنجی الکترونیکی بانکی و نبود ممنوعیت 
گزارش  دریافت  به  نسبت  مورد  حسب  قانونی، 
اعتباری از سامانه ملی اعتبارسنجی موضوع ماده 
پنج »قانون تسهیل اعطای تسهیلات و کاهش هزینه 
های طرح و تسریع در اجرای طرح های تولیدی و 
افزایش منابع مالی و کارایی بانک ها« مصوب پنجم 
مؤسسات  از  اعتباری  بندی  رتبه  یا   86 سال  تیر 
بازار اوراق بهادار  موضوع بند 21 ماده یک »قانون 
جمهوری اسلامی ایران مصوب اول آذر سال 84« 
اقدام کرده و متناسب با نتایج دریافتی، سقف اعتبار 
مجاز متقاضی را محاسبه و به هر برگه چک شناسه 

یکتا و مدت اعتبار اختصاص می دهد. 
این وکیل دادگستری یادآور شد: طبق ماه 6 قانون 
از زمان دریافت  اعتبار چک  جدید، حداکثر مدت 
دسته چک، سه سال است و چک هایی که تاریخ 
مندرج در آنها پس از مدت اعتبار باشد، مشمول این 
قانون نمی شوند؛ یعنی از مزایای سند تجاری چک 
)مانند مسئولیت تضامنی( نمی توان استفاده کرد. 
با توجه به اینکه بر اساس ماده چهار قانون مدنی اثر 
قانون نسبت به آینده است، مدت اعتبار دسته چک 
های صادر شده قبل از لازم الاجرا شدن این قانون 
شامل محدودیت سه سال و لزوم درج شناسه یکتا 

نمی شود.
* اضافه شدن چک موردی به انواع چک

بزرگی افزود: مطابق تبصره دوم ماده 6 اصلاحی، 
به منظور کاهش تقاضا برای دسته چک و رفع نیاز 
مرکزی  بانک  دار،  وعده  پرداخت  ابزار  به  اشخاص 
مکلف است ظرف مدت یک سال پس از لازم الاجراء 
خدمات  زیرساخت  و  ضوابط  قانون،  این  شدن 
برای  موردی  چک  صورت  به  را  مستقیم  برداشت 
اشخاصی که دسته چک ندارند، به صورت یکپارچه 
در نظام بانکی تدوین و راه اندازی کند تا بدون نیاز به 
اعتبارسنجی، رتبه بندی اعتباری و استفاده از دسته 
چک، امکان برداشت از حساب این اشخاص برای 

ذی نفعان معین فراهم شود. 
به گفته وی، در صورت عدم موجودی کافی برای 
زمان  تا  حساب  صاحب  موردی،  چک  پرداخت 
پرداخت دین، مشمول موارد مندرج در بندهای ماده 
پنج مکرر این قانون و نیز محرومیت از دریافت دسته 
چک، صدور چک جدید و استفاده از چک موردی 

می شود. 
با  مغایر  چک  دسته  دریافت  انگاری  جرم   *

وضعیت مالی صادرکننده 
تبرصه  اساس  بر  افزود:  ادامه  در  حقوقدان  این 
سوم ماده 6 اصلاحی، هر شخصی که با توسل به 
شیوه های متقلبانه مبادرت به دریافت دسته چک 
غیر متناسب با اوضاع مالی و اعتباری خود کرده یا 
دریافت آن توسط دیگری را تسهیل کند، به مدت 
سه سال از دریافت دسته چک، صدور چک جدید 
و استفاده از چک موردی محروم و به جزای نقدی 
درجه پنج محکوم می شود و در صورتی که عمل 
ارتکابی منطبق با عنوان مجرمانه دیگری با مجازات 
شدیدتر باشد، مرتکب به مجازات آن جرم محکوم می 

شود. 
از  برگشتی  چک  دارای  افراد  محرومیت   *

خدمات بانکی مرتبط با چک

قانون  ماده 21 مکرر  داد: مطابق  توضیح  بزرگی 
جدید، بانک مرکزی مکلف است ظرف مدت دو سال 
پس از لازم الاجراءشدن این قانون در مورد اشخاص 
ورشکسته، معسر از پرداخت محکوم به یا دارای چک 
برگشتی رفع سوءاثر نشده، از دریافت دسته چک و 
صدور چک جدید در سامانه صیاد و استفاده از چک 

موردی جلوگیری کند.
استعلام  امکان  باید  همچنین  کرد:  اضافه  وی 
آخرین وضعیت صادر کننده چک شامل سقف اعتبار 
مجاز، سابقه چک برگشتی در سه سال اخیر و میزان 
تعهدات چک های تسویه نشده را صرفا برای کسانی 

که قصد دریافت چک دارند، فراهم کند.
او ادامه داد: سامانه مذکور به نحوی خواهد بود 
که صدور هر برگه چک مستلزم ثبت هویت دارنده، 
مبلغ و تاریخ مندرج در چک برای شناسه یکتای برگه 
چک توسط صادرکننده بوده و امکان انتقال چک به 
شخص دیگر توسط دارنده تا قبل از تسویه آن، با ثبت 
هویت شخص جدید برای همان شناسه یکتای چک 
امکان پذیر باشد و مبلغ چک نباید از اختلاف سقف 
اعتبار مجاز و تعهدات چک های تسویه نشده بیشتر 

باشد.
* ممنوعیت صدور چک در وجه حامل

بزرگی گفت: طبق تبصره دوم ماده 21 مکرر، پس از 
گذشت دو سال از لازم الاجراء شدن این قانون، تسویه 
چک صرفا در سامانه تسویه چک )چکاوک( طبق 
مبلغ و تاریخ مندرج در سامانه و در وجه مالک نهایی 
چک براساس استعلام از سامانه صیاد انجام خواهد 
شد و چک هایی که مالکیت آنها در سامانه صیاد 
ثبت نشده باشد، مشمول این قانون نبوده و ازمزایای 
قانون صدور چک برخوردار نیستند و بانک ها مکلفند 

از پرداخت وجه آنها خودداری کنند.
نویسی  پشت  و  صدور  همچنین  کرد:  تاکید  وی 
چک در وجه حامل ممنوع است و ثبت انتقال چک 
در سامانه صیاد جایگزین پشت نویسی چک خواهد 
بود و این ممنوعیت ها در مورد اشخاص ورشکسته، 
معسر از پرداخت محکوم به یا دارای چک برگشتی 
رفع سوءاثر نشده )که به وکالت یا نمایندگی از طرف 
یا حقوقی  از شخص حقیقی  اعم  صاحب حساب 

اقدام می کنند( نیز اجرا می شود. 
* درخواست صدور اجرائیه از دادگاه حقوقی 

بدون طرح دعوا
عضو هیات مدیره کانون وکلای دادگستری مرکز 
ادامه داد: به منظور کاهش پرونده های مطروحه در 
می  چک  دارنده  جدید  قانون  مطابق  دادگستری، 
تواند با ارائه گواهینامه عدم پرداخت، از دادگاه صالح 
صدور اجرائیه نسبت به کسری مبلغ چک، خسارت 
تأخیر تأدیه و حق الوکاله وکیل طبق تعرفه قانونی را 
درخواست کند و دادگاه مکلف است در صورت وجود 
حساب،  صاحب  علیه  مورد  حسب  قانونی  شرایط 

صادر کننده یا هر دو اجرائیه صادر کند.
وی افزود: در صورتی که در متن چک، وصول وجه 
آن منوط به تحقق شرطی نبوده و قید نشده باشد 
که چک بابت تضمین انجام معامله یا تعهدی است، 
دادگاه  در  دعوا  طرح  و  ثبتی  طریق  از  آن  وصول 
حقوقی قابل وصول است اما از طریق اجرای احکام 

دادگستری و کیفری قابل وصول نیست. 
بزرگی گفت: در صورتی که گواهینامه عدم پرداخت 
به دلیل دستور عدم پرداخت طبق ماده 16 این قانون 
و تبصره های آن صادر نشده باشد، دارنده این نوع 

چک می تواند شکایت کیفری کند. 
کننده  صادر  شد:  یادآور  دادگستری  وکیل  این 
چک مکلف است ظرف مدت 10 روز از تاریخ ابلاغ 
با موافقت دارنده  یا  اجرائیه، بدهی خود را بپردازد 
چک ترتیبی برای پرداخت آن بدهد یا مالی معرفی 
کند که اجرای حکم را میسر کند و در غیر این صورت 
حسب درخواست دارنده، اجرای احکام دادگستری، 
اجرائیه را طبق قانون »نحوه اجرای محکومیت های 
مالی« به مورد اجرا گذاشته و نسبت به استیفای مبلغ 
چک اقدام می کند.  وی توضیح داد: طبق ماده 
23 اصلاحی، اگر صادرکننده یا قائم مقام قانونی 
او دعوایی مانند مشروط یا بابت تضمین بودن چک 
یا تحصیل چک از طریق کلاهبرداری یا خیانت در 
امانت یا دیگر جرائم در مراجع قضایی اقامه کند، 
اقامه دعوی مانع از جریان عملیات اجرایی نخواهد 
شد مگر در مواردی که مرجع قضایی ظن قوی پیدا 
کند یا از اجرای سند مذکور ضرر جبران ناپذیر وارد 
شود که در این صورت با اخذ تأمین مناسب، قرار 
توقف عملیات اجرایی صادر می شود. بزرگی اظهار 
داشت: در صورتی که دلیل ارائه شده مستند به سند 
رسمی باشد یا اینکه صادرکننده یا قائم مقام قانونی 
مدعی مفقود شدن چک بوده و مرجع قضائی دلایل 
ارائه شده را قابل قبول بداند، توقف عملیات اجرایی 
بدون أخذ تأمین صادر می شود و به دعاوی مذکور 

خارج از نوبت رسیدگی خواهد شد. 
وی گفت: بنابراین وجه چک از چهار طریق »اقامه 
دادخواست«،  تقدیم  با  حقوقی  دادگاه  در  دعوا 
حقوقی«،  دادگاه  از  اجرائیه  صدور  درخواست   «
»درخواست صدور اجرائیه از اداره ثبت« و »شکایت 

کیفری« قابل مطالبه است. 
کارمندان  و  ها  بانک  تخلفات  به  رسیدگی   *

خاطی توسط بانک مرکزی
این حقوقدان در پایان » شناسایی صلاحیت بانک 
مرکزی برای رسیدگی به تخلفات کارمندان بانک های 
قانون جدید  ویژگی  آخرین  را  و غیردولتی«  دولتی 
صدور چک خواند و گفت: طبق ماده 24 الحاقی، در 
صورت تخلف از هر یک از تکالیف مقرر در این قانون، 
بانکها یا مؤسسات اعتباری اعم از دولتی و غیردولتی، 
کارمند خاطی و مسؤول شعبه مربوطه، حسب مورد با 
توجه به شرایط، امکانات، دفعات و مراتب به مجازات 
های مقرر در ماده 9 قانون رسیدگی به تخلفات اداری 
تخلفات در  این  به  محکوم می شوند که رسیدگی 

صلاحیت بانک مرکزی است.

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم خواستارشد

جلوگیری از ورود گندم بی کیفیت به قم
رئیس اتحادیه نانوایان استان قم با بیان اینکه گاهی گندم وارد شده به قم کیفیت لازم را 

ندارد، گفت: این موضوع باعث می شود کیفیت نان دچار نوسان شود.
علی اکبر زارعی در خصوص کیفیت آرد مورد استفاده در نانوایی های قم گفت: از آنجایی که 
گندم قم از استان های دیگر تهیه می شود کیفیت آن دارای نوسان است و گاهی گندم خوب 
و گاهی گندم بد وارد قم می شود. وی با بیان اینکه چنانچه گندم خوب وارد استان شود آرد 
خوب نیز تولید می شود، افزود: در سراسر کشور برای تولید گندم تصمیماتی برای استان هایی 
که مصرف گندم آنها خارجی است، اتخاذ می شود. رئیس اتحادیه نانوایان قم بیان کرد: زمانی 
که کیفیت گندم پایین بیاید در کارخانجات برخی مواد افزودنی که سازمان غذا و دارو مجوز 
داده اند اضافه می شود تا کیفیت آرد را بالا ببرند و یا نانوایان برخی مواد افزودنی از جمله سرکه 
و یا نمک را بیشتر اضافه می کنند که همه این ها دارای عوارض است. وی با بیان اینکه در فصل 

گرما مشکل کیفیت آرد بیشتر است، افزود: با افزایش دمای هوا کیفیت آرد نیز پایین می آید.
زارعی بیان کرد: در استان قم زمین مناسب کشت گندم نداریم بنابراین گندم تولید شده در 
این استان فقط نیاز 2 ماه استان را تأمین می کند و برای ماه های دیگر نیازمند وارد کردن گندم 

هستیم، همچنین گندم تولید شده در قم کیفیت بالایی ندارد.
*مشکل ذخیره گندم در قم نداریم

وی با بیان اینکه کمیت ذخیره سازی گندم در استان قم مطلوب است، افزود: سیلوی قم 
یکی از بزرگترین سیلوهای کشور است و گندم یکسال استان را تأمین می کند بنابراین ما 
مشکل ظرفیت در استان نداریم و تنها مشکل کیفیت داریم. رئیس اتحادیه نانوایان قم بیان 
کرد: برخی از استان ها گندم مازاد بر نیاز خود را که کیفیت خوبی ندارد به قم می فرستند 
که این امر مشکل در کیفیت آرد ایجاد می کند که باید جلوی این امر گرفته شود. وی عنوان 
کرد: زمانی که کیفیت آرد پایین بیاید نان سست می شود بنابراین نانوا یا از کارخانه تولید آرد 
شکایت دارد و تقاضای آرد جدید می کند و یا اینکه خود افزودنی هایی از جمله سرکه و نمک 
اضافه می کند که این امر موجب مشکلات پوستی برای نانوا می شود. زارعی در پایان گفت: 
در کارخانه های تولید آرد به صورت منظم اسیدفولیک افزوده می شود تا آهن مورد نیاز برای 

مصرف کننده نان تأمین شود.
 

معاون آموزش و پرورش قم: 

60 هزار دانش آموز قمی زیر پوشش طرح 
نماد قرار گرفتند 

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش و پرورش قم گفت: امسال بیش از 60 هزار دانش 
آموز این استان زیر پوشش طرح نماد که نظام مراقبت اجتماعی دانش آموزان محسوب می 

شود، قرار گرفته اند. 
امسال در 200  و  آغاز شده  از 2 سال گذشته  این طرح  افزود:  بیگی  مجتبی رمضان 

آموزشگاه واقع در ناحیه 2 آموزش و پرورش قم اجرایی شده است.
وی اضافه کرد: طرح نماد در هر سه مقطع ابتدایی، متوسطه اول و دوم اجرایی شده و شامل 
آموزش مهارت های مختلف زندگی از جمله مهارت نه گفتن، دوست یابی و مقابله با آسیب 
های اجتماعی است. وی با اشاره به این که این طرح شامل 2 بخش آموزش و پیشگیری 
است، هدف از اجرای آن را واکسینه کردن، آموزش دادن و آماده کردن دانش آموز برای مقابله 
با آسیب های اجتماعی عنوان کرد. رمضان بیگی بیان کرد: در این طرح کادر مدرسه و اولیاء 
دانش آموزان نیز ملزم به گذراندن دوره های آموزشی هستند و تمام افراد شرکت کننده از جمله 
دانش آموزان باید چهار ساعت دوره آموزشی بگذرانند. وی افزود: مشاوران واحدهای آموزشی 
که کار تخصصی پیشگیری انجام می دهند، مدرسان آموزش خانوده که در مسائل اجتماعی 
کار کرده اند و کادر متخصص که مورد تایید بهزیستی و دستگاه قضایی هستند و دوره های 
تخصصی طرح نماد را نیز گذرانده اند، آموزش طرح نماد را به مخاطبان برعهده دارند. به گفته 
وی، 12 نهاد و دستگاه دولتی از جمله آموزش و پرورش، بهزیستی، نیروی انتظامی، شورای 
مبارزه با مواد مخدر، دادگستری و اداره اجتماعی و فرهنگی استانداری در اجرای طرح نماد 
مشارکت دارند. جمعیت دانش آموزی استان قم در سال تحصیلی 98-97 حدود 256 هزار 

تن است که 95 درصد در شهر و پنج درصد در مناطق روستایی مشغول به تحصیل هستند.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم :

گذرهای بافت تاریخی قم مرمت می شود 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: گذرهای بافت تاریخی شهر 

قم با اعتباری حدود سه میلیارد ریال از محل اعتبارات ملی مرمت می شود. 
حمید یزدانی افزود: در این طرح گذر تاریخی چهل اختران، گذر حاج حسین، گذر باغ 

پنبه، گذر شاه حمزه، گذر جدا و گذر پنجعلی مرمت و ساماندهی خواهد شد.
وی ادامه داد: سبک سازی بام گذرها، استحکام بخشی و اجرای اندود نهایی جهت حفاظت 
از بام ها، مرمت بدنه ها و اصلاح کف فرش ها از اقدام های این عملیات و طرح مرمتی است.
وی گفت: این طرح در راستای اجرای اهداف و سیاست های ستاد بازآفرینی شهری است 
که این اداره کل به سهم خود در آن مشارکت می کند، چراکه معتقدیم قم، با داشتن محوری 
ترین محلات یکی از نقاط مهم در باز آفرینی شهری در بین شهرهای کشور است. یزدانی ادامه 
داد: بافت تاریخی قم دارای محلات قدیمی و تاریخی سرشار از ذخایر معنوی و ارزش های 
فرهنگی است که در حال حاضر اداره میراث فرهنگی استان با اعتبارات ملی اختصاص یافته 
جهت ساماندهی آن اقدام خواهد کرد. مدیرکل میراث فرهنگی استان با بیان که محدوده 
بافت تاریخی قم حدود 315 هکتار است، گفت: از آنجا که قم به عنوان پایگاه انقلاب اسلامی 
و مرکز تشیع شناخته می شود، حفظ، احیا و معرفی بافت تاریخی گامی موثر جهت حفظ 
هویت ملی و تاریخی این شهر است. در قم، یک هزار و 435 هکتار بافت فرسوده و 315 هکتار 
بافت تاریخی وجود دارد؛ از مجموع 12 هزار و 932 هکتار از اراضی کل شهر، 30 درصد آن 

معادل چهار هزار و 133 هکتار که 715 هزار جمعیت دارد، نیازمند بازآفرینی شهری است.
 

با حضور فعالان عرصه فرش؛

پنجمین همایش گره طلایی در قم برگزار شد
 پنجمین همایش گره طلایی با حضور رئیس مرکز ملی فرش ایران و فعالان عرصه فرش 

در قم برگزار شد.
پنجمین همایش گره طلایی رشتی زاده ظهر جمعه با حضور رئیس مرکز ملی فرش ایران، 
ژوله محقق و استاد فرش، اعضای هیئت مدیره صادرکنندگان فرش ایران، دبیر صادرکنندگان 
فرش ایران، حمید محمدی تاجر برجسته فرش، سرپرست استاندار قم، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه قم و جمعی از استادان و بافندگان عرصه فرش در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد. 
یکی از محققان فرش ایران طی سخنانی در این مراسم به قالی گران بهای مقبره شاه عباس 
دوم اشاره و اظهار داشت: این فرش که 353 سال گذشته توسط تعدادی هنرمند زبده، 
نوگرا و سنت شکن در قم بافته شده بزرگ ترین افتخار تاریخ فرش دستباف ایران است. استاد 
ژوله بیان داشت: این اثر یکی از عجایب هفتگانه فرش ایران است که خالق آن نعمت الله 
جوشقانی است. وی ادامه داد: این فرش یک پازل بزرگ و نزدیک به 60 متر مربع است و 
دارای 14 قطعه می باشد. این محقق فرش ایران با بیان این که چهار مرتبه در تاریخ از این 
فرش یاد شده است، افزود: باید برای ثبت جهانی این اثر بزرگ کاری کرد و حیف است که 
آن را در معرض دید همگان قرار ندهیم. برپایی نمایشگاهی از چنین آثاری از اهمیت زیادی 

برخوردار است.
*فرش دستباف قم ثبت جهانی شود

رئیس انجمن طراحان و نقاشان فرش دستباف قم نیز در سخنانی بر لزوم ثبت آثار طراحی 
و نقاشی تأکید کرد و گفت: مرکز ملی فرش و اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی با ایجاد درگاه 
الکترونیکی، زمینه آسان ثبت آثار طراحان و نقاشان را فراهم کرده تا به این وسیله از کپی 
برداری پیشگیری شود و هنرمندان خودشان پیگیری قانونی طراحی هایشان را داشته باشند.
علی اصغر خوش گفتار ادامه داد: باید فرش ابریشم ایران اولین و بهترین برند در جهان 

معرفی شود و امید که برند فرش دستباف قم ثبت جهانی شود.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

صادرات ۷0 میلیون دلاری فرش دستباف قم
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در ماه های گذشته حجم صادرات 

فرش دستباف استان به 70 میلیون دلار رسیده است. 
 محمود سیجانی اظهار داشت: فرش دستباف قم با توجه به اهمیت در بحث اشتغال و 
صادرات بیشتر از هر کالای دیگری موردعنایت مسئولان استان است. وی افزود: در سال 
گذشته کارگروه در جهت پیگیری وضعیت نمایشگاه فرش انجام شد، همچنین کمیته 
رسیدگی به وضعیت فروش و صادرات فرش با حضور مسئولان مربوطه به صورت ماهیانه 
پیگیری می شود.  رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم با تأکید بر اینکه  برگزاری 
نمایشگاه در جهت تبلیغ و بازاریابی و عرضه مستقیم کالا به مصرف کنندگان نقش مؤثری 
دارد، خاطرنشان کرد: برگزاری نمایشگاه کمک شایانی برای فروش و تبلیغ صنعت دستباف 
در استان قم است و جایگاه بسیار خوبی برای رسیدن به فروش بهتر و افزایش صادرات کالا 
به شمار می رود. وی افزود: از مسئولان مربوطه درخواست می کنیم که در جهت همکاری 
با تولیدکنندگان فرش دست بافت در راستای افزایش تولید و صادرات این کالای گران بها 

همکاری لازم را انجام دهند.
 

رئیس پلیس راه آهن استان قم :

باند سارقان ادوات ریلی راه آهن قم متلاشی شد
رئیس پلیس راه آهن استان قم گفت: با تلاش ماموران، باند 9 نفره سارقان ادوات ریلی راه 

آهن متلاشی و 130 اصله تراورس چوبی به وزن 9 تن از سارقان کشف شد. 
سرهنگ غلام عباس خورشیدوند اظهار داشت: ماموران پلیس راه آهن قم با رصد فضای 
مجازی به یک مورد آگهی فروش تراورس های چوبی در یکی از سایت های خرید و فروش 
مشکوک شدند و موضوع در دستور کار تیم عملیاتی این پلیس قرار گرفت. وی گفت: سپس 
با بدست آمدن مشخصات فرد آگهی دهنده که ساکن استان همجوار قم بود و با توجه به غیر 
مجاز بودن خرید و فروش اموال راه آهن، پس از هماهنگی با مقام قضایی، طی یک عملیات 
پلیسی نامبرده به همراه 8 تن از همدستانش دستگیر شد. وی افزود: ماموران با شناسایی 
محل نگهداری اموال مسروقه، 130 عدد اصله تراورس چوبی به وزن 9 تن را کشف کردند و 

متهمان تحویل مرجع قضایی استان شدند.

عضو هیات مدیره اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم :

قاچاق کتاب بر مشکلات صنعت نشر افزوده است 
عضو هیات مدیره اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم گفت: در ماههای اخیر افزایش چشمگیر 

»کتاب سازی« و »قاچاق کتاب« بر مشکلات صنعت نشر افزوده است. 
علی حاجی تقی قاچاق کتاب و گسترش چاپ های زیرزمینی را تهدید جدید و جدی صنعت 
کتاب دانست و افزود: چاپخانه هایی که به صورت زیرزمینی فعالیت می کنند اقدام به چاپ 
نسخه های دیجیتالی کتاب چاپ شده ناشران با همان ترجمه اصلی ناشر می نمایند و این 
کتاب را با قیمت بسیار پایین تر به صورت دست فروش و یا در فروشگاه ها با تخفیف زیاد به 
فروش می رسانند. وی »حمایت های حساب نشده« و »نبود قانون کپی رایت قوی با پشتوانه 
اجرایی« را از دیگر مشکلات صنعت نشر دانست و اظهار داشت: برخی اقدام ها از جمله برپایی 
نمایشگاه های استانی به عنوان یک راهکار موقت، خوب و مفید است ولی استمرار این راهکارها 
در بلند مدت به طور قطع به ضرر صنعت نشر تمام خواهد شد. حاجی تقی با بیان اینکه برپایی 
نمایشگاه های متنوع موجب شکل گیری »ناشران نمایشگاهی« و »کتاب های نمایشگاهی« 
شده است ادامه داد: »پخته خواری کتاب« از جمله آسیب ها و معلول های نمایشگاه های کتاب 
است. وی ادامه داد: ناشران وقتی مشاهده می کنند یک کتاب در نمایشگاهی بازار خوبی پیدا 
کرده است، آنها نیز اقدام به چاپ آن کتاب می کنند که به این اقدام به اصلاح، »پخته خواری« 
می گوییم و به دلیل نداشتن قانون »کپی رایت« ممنوعیتی برای چاپ این کتاب توسط سایر 
ناشران وجود ندارد. عضو هیات مدیره اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم با بیان اینکه هزینه اصلی 
کتاب شامل حق ترجمه و یا تالیف کتاب است گفت: چاپخانه زیرزمینی به دلیل اینکه هزینه 
حق مولف و همچنین هزینه های جانبی چاپ مانند مالیات و عوارض را پرداخت نمی کند، به 

هین دلیل کتاب ناشر اصلی را به تخفیف بسیار زیاد با همان مشخصات به فروش می رساند.
* صنعت چاپ یارانه نمی خواهد، قانون می خواهد

عضو هیات مدیره اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم در ادامه، وضعیت کنونی بازار کتاب را ناشی 
از وجود یارانه در صنعت چاپ دانست و گفت: صنعت چاپ و شبکه توزیع کتاب نیازمند قانون و 

ایجاد زیرساخت است و دریافت یارانه در شرایط کنونی از سر ناچاری است.
حاجی نقی با با بیان اینکه هر جا که یارانه باشد فساد نیز ممکن است آنجا شکل بگیرد، افزود: 
برای کاهش هزینه های چاپ، اکثر ناشران مخالف پرداخت یارانه توسط دولت هستند، چراکه 
پرداخت یارانه فسادزا است. وی ادامه داد: توقعی نداریم دولت مواد اولیه مورد نیاز صنعت چاپ 
را ارزان در اختیار ما قرا دهد ولی انتظار داریم که با وضع قوانین درست، تسهیل معافیت ها و بیمه 
ناشران، هزینه قاچاقچیان را بالا ببرد. وی با بیان اینکه خطرپذیری سرمایه گذاری برای چاپ 
کتاب جدید به شدت افزایش یافته است گفت: کتاب های ضروری بازار و کتاب های سفارش 

مولف، 2 دسته کتاب هایی است که در شرایط کنونی بیشترین سهم را در چاپ استان دارند.
وی ادامه داد: تعداد ناشران کتاب قم که اقدام به صادرات کتاب به خارج از کشور می نمایند 
انگشت شمار هستند که با توجه به مشکلات کشور، شاهد کاهش چشمگیر صادرات کتاب از 
این استان هستیم. بیش از 200 کتابفروشی و یک هزار و 300 ناشر در قم وجود دارد که از این 

تعداد تمام کتابفروشان و نیمی از ناشران استان فعال هستند.
 

ذوالنور نماینده قم :

روند سرمایه گذاری در استان قم سخت گیرانه است 
نماینده مردم قم در مجلس گردشگری و جذب توریست مذهبی را اولویت نخست اقتصاد و 

اشتغال استان دانست و گفت: روند سرمایه گذاری در استان قم سخت گیرانه است. 
 حجت الاسلام  والمسلمین مجتبی ذوالنور با اشاره به ضرورت توسعه و رونق گردشگری در 
قم اظهار داشت: برای توسعه و رونق اشتغال و اقتصاد قم بهترین راهکار موجود حمایت از 
صنعت گردشگری و خدمات وابسته به آن است. وی با اشاره به ظرفیت های بزرگ و قابل توجه 
و  گردشگری  ظرفیت های  در  سرمایه گذاری  برای  افزود:  قم  استان  در  موجود  گردشگری 
تاریخی قم سرمایه گذاران قدرتمندی متقاضی مشارکت و تعامل هستند اما متأسفانه روند کند 
و بوروکراسی های اداری اصل فعالیت گردشگری در قم را با رکود و آسیب همراه کرده است. 
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی مناطق بکر و دست نخورده با امکان گردشگری در قم 
را مورد توجه قرار داد و گفت: در استان قم مناطق گردشگری و بکر و ناشناخته بسیار است 
اما متأسفانه تاکنون فعالیت ویژه ای برای توسعه و رونق صنعت گردشگری و جذب توریست 
در آن صورت نگرفته است. ذوالنور ضعف تبلیغات و حضور در عرصه ها و سامانه های ثبت 
آثار گردشگری و تاریخی را یکی از عوامل رکود صنعت گردشگری در قم دانست و ادامه داد: 
عدم ثبت و معرفی ظرفیت های گردشگری در سامانه های جهانی سبب شده تا ظرفیت های 
گردشگری قم در سطح بین الملل ناشناخته بماند، استان یزد یکی از شهرهای موفق کشور در 
معرفی و ثبت آثار تاریخی و جذب گردشگران بین المللی در این زمینه است. نماینده مردم قم 
در مجلس بیان کرد: در مراکز دینی و علمی قم از بیش از 110 کشور و ملیت دانشجو و طلبه 
مشغول تحصیل هستند که به نوبه خود می توانند تبدیل به یکی از ظرفیت های مهم و تأثیرگذار 
در معرفی و توسعه گردشگری و جذب توریست مذهبی در سطح بین الملل شوند. وی با انتقاد 
از روند کند و سخت گیرانه دستگاه های استانی در جذب و حمایت از متقاضیان سرمایه گذاری 
در بخش گردشگری استان تأکید کرد: برای سرمایه گذاری در صنعت گردشگری استان قم 
بوروکراسی های بسیار پیچیده ای وجود داشته که سبب می شود تا رغبتی برای سرمایه گذاران 
باقی نماند. نماینده مردم قم در مجلس گردشگری و جذب توریست مذهبی را اولویت نخست 
اقتصاد و رونق اشتغال استان دانست و تصریح کرد: جذب گردشگر و توریست مذهبی امکان 
مهمی بوده که با ظرفیت های موجود تناسب داشته و سبب اشتغال و رونق اقتصادی استان 

می شود.
 

مدیرکل اداره اتباع استانداری قم  خبرداد

اجرای طرح سرشماری اشتغال اتباع در قم
مدیرکل اداره اتباع استانداری قم با اشاره به طرح سرشماری اشتغال اتباع خارجی گفت: 
افرادی که به صورت غیرقانونی در ایران حضور دارند، می توانند با دریافت برگه سرشماری از 

مجازات حضور غیرمجاز در کشور، معاف  شوند.
مهدی رمضان پناهی اظهارداشت :طرح سرشماری اشتغال اتباع خارجی در دو استان قم 
و اصفهان به صورت پایلوت در حال اجرا است. مدیرکل اداره اتباع استانداری قم افزود: کلیه 
اتباعی که در قم مشغول به کار هستند، موظفند با کارفرمایان خود، به دفاتر 18گانه خدمات و 
اشتغال در سطح شهر مراجعه و نسبت به ثبت شغل خود اقدام کنند. وی با بیان اینکه این طرح 
از تاریخ 10 آذر شروع و تا 10 دی ادامه دارد، ادامه داد: افرادی که به صورت غیرقانونی در ایران 
حضور دارند، می توانند با مراجعه به این دفاتر به همراه کارفرمای خود، برگه سرشماری دریافت 

کنند و از مجازات حضور غیرمجاز در کشور، معاف  شوند.
وی تصریح کرد: در بسیاری از مشاغل و صنوف، اتباع به عنوان کارفرما حضور دارند، اما بیشتر 
اتباع کارفرما، در شغل هایی نظیر خیاطی، تولید کفش و استاد بنا مشغول هستند، همچنین 

بیشتر اتباع استان از کشور افغانستان هستند.
رمضان پناهی بیان کرد: اتباع کارفرما می توانند به اداره کار مراجعه و بعد از ثبت سرمایه و 
دریافت مجوزهای مربوطه، از تسهیلات کارآفرینی استفاده کنند، یکی از مزایای این طرح، ثبت 

تمامی اموال اتباع به نام خودشان است.
 

معاون اجتماعی بهزیستی استان قم  خبرداد

آغاز به کار سامانه تصمیم در قم
معاون اجتماعی بهزیستی استان قم گفت: سامانه تصمیم با همکاری بهزیستی و دادگستری 

استان قم با رویکرد کاهش و کنترل طلاق راه اندازی گردیده است.
به  گزارش روابط عمومی بهزیستی استان قم، در آیین افتتاح و راه اندازی سامانه تصمیم 
)مرکز جامع مراقبت از خانواده( که با حضور دکتر رضا سلیقه، حجه الاسلام بزاز بنابی و حجت 
الاسلام یزدی برگزار شد، مریم علیشیری در این رابطه با این سامانه گفت: سامانه تصمیم با 
همکاری بهزیستی و دادگستری استان قم با رویکرد کاهش و کنترل طلاق راه اندازی شده 
است که با عنایت به استقرار دبیرخانه  طرح کنترل و کاهش طلاق در بهزیستی،  با هماهنگی 
کلیه دستگاههای مرتبط با مقوله طلاق به ویژه دادگستری قم توانسته ایم گام های موثری در 
پیشگیری و کاهش طلاق برداریم. وی با اشاره به اهداف طرح کنترل و کاهش طلاق، افزود: 
افزایش کیفیت زندگی و سلامت ازدواج، پیشگیری از آسیب های مرتبط با ازدواج و نهادینه 
سازی ازدواج در گروه های مختلف و دسترسی آسان به خدمات مشاوره ای تخصصی از جمله 
اهداف این طرح است، همچنین احساس رضایت مندی زوجین از زندگی خانوادگی و افزایش 
دانش افراد برای استمرار زندگی و توانمندسازی آنها برای انتخاب همسر از دیگر اهداف این 
طرح هستند.معاون اجتماعی بهزیستی قم ادامه داد: زوجینی که اختلاف دارند، پیش از 
مراجعه به دادگاه خانواده به سامانه وارد می شوند و مشخصات خود را برای ارجاع به مشاور، 
ثبت می کنند.وی خاطرنشان کرد: ارجاع مناسب افراد به مراکز مشاوره مورد تأیید، نظارت 
دقیق تر بر کار مراکز مداخله، عدم ورود خانواده ها در بدو امر به دادگاه، عدم پرداخت هزینه های 
دادرسی و وکیل، ایجاد دسترسی عادلانه به مشاوره، افزایش تعداد جلسات و خدمات مشاوره ای 
و مددکاری، رصد مشکلات موجود در خانواده و علل، عوامل و عوارض طلاق های فعلی با 
امکان گزارش گیری کلان از سامانه، کاهش طلاق و کاهش ورودی پرونده به دستگاه قضایی 
را از مزایای این طرح هستند.علیشیری در خصوص پیشینه اجرای این طرح گفت: این سامانه 
ابتدا در استان خراسان رضوی افتتاح و بهره برداری شد و در 10 استان دیگر از جمله استان قم 

در حال راه اندازی است.
 

آیت الله علوی گرگانی:

عقب افتادگی های کشور در صنعت چاپ
 باید جبران شود

یکی از مراجع تقلید گفت: اینکه کشور در حوزه تولید کاغذ و صنعت چاپ خودکفا نشده 
پذیرفته نیست و باید عقب افتادگی ها در این زمینه تدبیر شده و برطرف شود.

آیت الله سید محمدعلی علوی  گرگانی ظهر دیروز در دیدار اعضای انجمن فرهنگی ناشران 
آموزشی کشور، با تاکید بر ضرورت رفع مشکلات صنعت چاپ و نشر اظهار کرد: اینکه کشور 
در حوزه تولید کاغذ و صنعت چاپ خودکفا نشده پذیرفته نیست و باید عقب افتادگی ها در این 

زمینه تدبیر شده و برطرف شود.
وی اتحاد و یکپارچگی ایران در بین کشورهای منطقه را بی نظیر خواند و با تاکید بر حضور در 
صحنه مردم با همبستگی و همدلیدر کنار ولایت فقیه از هر اقلیت و منشی تصریح کرد: همه گیر 
و همگانی نبودن تشکیلات موجود موجب شده که اختلافات طبقاتی به آسانی در کشور توسعه 
پیدا کند و در امورات کشور باید به نوعی مدیریت شود که مردم خصوصا قشر مستضعف و فقیر 

منشا اثر باشند.
این مرجع تقلید با اشاره به اثرات گسترش مدارس غیرانتفاعی در کشور گفت: توسعه این 

مدارس به اختلافات طبقاتی موجود دامن می زند و نتایج مطلوبی برای جامعه ندارد.

در گفت وگوبا یک حقوقدان بررسی شد 

ویژگی های قانون جدید صدور چک 
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اجلاسی که نمایندگان ایران حاضر به 
عقب نشینی نمادین هم ازحقوق مردم نشدند

ایران و دفاع جانانه از حقوق نفتی 
مذاکرات اخیر کشورهای عضو اوپک و دیگر صادرکنندگان بزرگ این کالا با کسب 
نتیجه دلخواه برای ایران پایان یافت؛ اجلاسی که نمایندگان کشورمان حاضر نشدند به 

صورت نمادین نیز از حقوق خود عقب نشینی کنند. 
صد و هفتاد و پنجمین نشست اوپک در روزهای پایانی هفته گذشته در وین به 
محلی برای مذاکرات دیپلماتیک موفق و ثمربخش مدیران نفتی کشورمان با وزیران انرژی 

کشورهای عضو و غیرعضو اوپک تبدیل شد. 
در نتیجه این مذاکرات سخت و فشرده، مقرر شد کشورهای عضو و غیرعضو اوپک 
از ابتدای سال 2019 به مدت 6 ماه تولید نفت خام خود را روزانه یک میلیون و 200 

هزار بشکه کاهش دهند. 
سهم 11 کشور از 14 عضو اوپک از این میزان کاهش تولید، 800 هزار بشکه و سهم 
کشورهای غیر عضو 400 هزار بشکه در نظر گرفته شده است. در نتیجه توافقات، ایران، 

ونزوئلا و لیبی از مشارکت در کاهش عرضه نفت خام معاف شده اند. 
ابراز رضایت »بیژن نامدار زنگنه« وزیر نفت کشورمان در پایان دو روز نشست نفسگیر 
اوپک، از تامین مطالبات و منافع کشورمان در اجلاس وزرای انرژی سازمانی نشان دارد 
که قرار است با تعیین اهداف تولید نفت با توجه به واقعیات بازار، میزان تولید کشورهای 

عضو را با تکیه بر اجماع تمامی اعضا کنترل کند. 
زنگنه در پایان نشست دو روزه اوپک ابراز خرسندی کرد و گفت: به آنچه  تامین کننده 
منافع اوپک و ایران است، دست یافتیم. حال ببینیم خواسته ایران و اوپک در این نشست 
چه بود که از دید بسیاری از رسانه های جهان توافقات حاصل از آن رضایت ایران و دیگر 

اعضای اوپک را تامین کرده است. 

* واقعیاتی که اوپک را به تحدید تولید سوق داد 
افزایش عرضه نفت و کاهش 30 درصدی قیمت این کالای استراتژیک در سطح 
جهانی در ماه های اخیر، سرانجام سازمان اوپک را به تکاپو انداخت. سایه سیاست های 
آمریکا بر نشست پیشین اوپک در تیرماه سال جاری، به افزایش قابل توجه عرضه نفت به 
بازارهای جهانی از سوی عربستان، امارات، روسیه و ... انجامید، به طوری که تنها عربستان، 
امارات و عراق در ماه اکتبر حدود یک میلیون و 103 هزار بشکه در روز بیشتر از ماه مه 
تولید کردند. روسیه هم به عنوان کشوری غیر عضو، از ماه مه تاکنون بیش از 450 هزار 
بشکه در روز به تولید خود افزوده است. به این ترتیب توافق نفتی که در نشست 2016 

اوپک مبنی بر تحدید عرضه نفت به دست آمده بود، در عمل از بین رفت. 
از سوی دیگر آمریکا هم در یک سال گذشته با بهره گیری از توانمندی های خود در 
بهره برداری از نفت شیل، کفه عرضه این کالای راهبردی در بازارهای جهانی را به طور 
قابل توجهی سنگین کرده است به گونه ای که بر اساس گزارش هفته گذشته وزارت 
انرژی آمریکا، صادرات نفت و سوخت این کشور در رکوردی بی سابقه ای از سال 1973، 

از واردات این کشور پیشی گرفته است. 
همه این مسایل در کنار هم موجب شد قیمت نفت از کانال 80 دلار در سال 2018 
به حدود 55 دلار در روزهای گذشته کاهش یابد؛ مساله ای که منافع کشورهای تولید 
کننده نفت را تحت تاثیر قرار داد و تکاپوهایی را برای توقف این روند ایجاد کرد. برکنار از 
این مساله، اذعان مقام های سعودی به ناتوانی در جایگزینی نفت ایران در بازارهای جهانی 
که پیش از این هم تصمیم ناگزیر مقام های آمریکایی مبنی بر معافیت هشت کشور از 
واردات نفت ایران را رقم زده بود، ضرورت برگزاری نشست اخیر اوپک را افزایش داده بود. 

* تلاش های آمریکایی برای تاثیرگذاری بر نشست اوپک 
ممانعت از شکل گیری اراده ای جمعی برای کاهش تولید نفت از سوی اوپک به 
منظور پایین نگه داشتن قیمت نفت، از مدتها قبل، آمریکا را به تکاپو انداخته است. 
عربستانِ بن سلمان به عنوان یکی از مهمترین شرکای آمریکا در منطقه برای پیاده سازی 
این سیاست به خدمت گرفته شده است. در جریان نشست اخیر اوپک هم واشنگتن برای 

مداخله در تصمیمات جمعی روی عربستان حساب کرده بود. 
حضور »برایان هوک« رییس گروه اقدام ایران در وزارت امور خارجه آمریکا در وین 
یک روز پیش از برگزاری نشست اوپک، نگاه رسانه های جهان را به خود جلب کرد. دیدار 
هوک با »خالد الفاح« وزیر انرژی سعودی در وین جای تردیدی باقی نگذاشت که دستور 
کاری آمریکایی آماده دیکته شدن است. اظهارات خالد الفاح در مورد اینکه مذاکراتش با 
هوک در خصوص تحریم ایران و اثرگذاری بر بازار نفت بوده است، مهر تاییدی بر گمانه 

زنی ناظران بود. 
وزیر نفت کشورمان در مصاحبه ای سفر هوک به وین و ملاقات او با برخی اعضای 
اوپک را »غیر حرفه ای«، »ناشیانه« و »مداخله جویانه« خواند و گفت: اوپک سازمانی 

مستقل است و بخشی از وزارت انرژی آمریکا نیست که از واشنگتن دستور بگیرد. 
توییت »دونالد ترامپ« رییس جمهوری آمریکا در آستانه نشست اوپک هم از تلاش 
برای مداخله در گردهمایی وزرای انرژی کشورهای صادر کننده نفت نشان داشت. او در 
توییت خود به صراحت نوشت: امیدواریم اوپک با حفظ جریان تولید نفت به شکل کنونی، 
مقدار تولید را محدود نکند. جهان نمی خواهد و نیازی ندارد که شاهد افزایش بهای نفت 
باشد. تلاش کشورهای امارات، عربستان و روسیه برای مشارکت ایران در کاهش عرضه 
نفت را هم می توان در راستای خواسته آمریکا ارزیابی کرد. بخش قابل توجهی از زمان 
نشست اوپک در روز جمعه به اعمال فشار این سه کشور به ایران به منظور مشارکت در 
کاهش تولید نفت اختصاص داشت؛ خواسته ای که به گفته زنگنه »غیر طبیعی« بود. او 
در گفت و گویی به صراحت اعلام کرد: من نیازی ندارم معافیتی از دیگران دریافت کنم. 

ما زیر بار کاهش تولید نمی رویم. 
زنگنه در دیدار با »الکساندر نواک« وزیر انرژی روسیه پیشنهاد او مبنی بر کاهش 
سمبلیک صادرات بر مبنای تولید ماه های گذشته خود برای اعلام در بیانیه پایانی را هم 
نپذیرفت و تصویب کاهش تولید برای ایران را خط قرمز جمهوری اسلامی ایران دانست. 
این در حالی است که به گفته ناظران، اعمال تحریم های آمریکایی در ماه های اخیر 
عرضه نفت کشورمان را نسبت به سطح تعیین شده در توافق نفتی اوپک و غیراوپک در 
سال 2016 حدود 800 هزار بشکه در روز کاهش داده است. زنگنه در نشست اوپک بر 
این مساله پافشاری کرد کسانی که تولید نفت خود را در ماه های گذشته افزایش داده و به 

فراتر از سطح مورد توافق رسانده اند، باید در کاهش تولید نفت مشارکت کنند. 
سرانجام در نتیجه دیپلماسی موفق و پایمردی دیپلمات های نفتی ایرانی، کشورمان 
توانست از حق طبیعی خود در اوپک دفاع کند. در نتیجه توافق کشورهای عضو و غیر 
عضو اوپک برای کاهش عرضه روزانه یک میلیون و 200 هزار بشکه نفت خام به بازارهای 

جهانی، قیمت این کالای استراتژیک از دیروز در روند صعودی قرار گرفته است. 
معافیت ایران از مشارکت در سیاست های کاهش تولید نفت، در کنار افزایش قیمت 
آن در بازارهای جهانی بر توان و ظرفیت های کشورمان برای فایق آمدن بر تحریم های 
کنونی خواهد افزود؛ امری که مطلوب دولتمردان آمریکایی نیست و صفحه ای دیگر از 

دفتر پیروزی های کشورمان در برابر آمریکا را ورق می زند. 

دکتر روحانی در کنفرانس روسای مجالس6 کشور آسیایی:نکتـه

آمریکا متهم ردیف اول شکستن پیوندها است 
رییـس جمهـوری اسـلامی ایران گفـت: ما از کسـی که به 
دیوارهـا تعظیـم می کنـد، انتظار نداریـم که به پل هـا احترام 
بگذارد، آمریکا به عنوان متهم ردیف اول شکسـتن پیوندها در 
هـر کجـا که بـرای انهدام جوامع سـهمی داشـته باشـد، اجازه 

نخواهیـم داد از هزینـه خسـارت ها و ویرانی ها بگریزد. 
حجت الاسـلام و المسـلمین دکتر »حسـن روحانـی« روز 
شـنبه در دومین کنفرانس روسـای مجالس 6 کشـور آسیایی 
بـا موضوع چالش های تروریسـم و ارتباطـات درون منطقه ای، 
افـزود: کشـوری کـه جنگ تجـاری با چیـن بـه راه انداخته، به 
پاکسـتان طعنه می زند، افغانسـتان را تحقیر، ترکیه را تنبیه، 
روسـیه را تهدیـد و ایـران را تحریم می کند، متهـم ردیف اول 

در شکسـتن پیوندها است.
وی تصریـح کـرد: اگر آمریـکا گمان می کند کـه می تواند 
مـا را از هـم جدا کند، سـخت بر خطاسـت و ما اینجا هسـتیم 
تـا بگوییم که بنا نداریم این گسـتاخی هـا را تحمل کنیم و ما 

در برابر آنها خواهیم ایسـتاد.

* از کسـی که بـه دیوارهـا تعظیم می کنـد، انتظار 
نداریـم کـه به پل هـا احتـرام بگذارد

رییـس جمهـوری بـا تاکیـد بـر ایـن کـه »از کسـی که به 
دیوارهـا تعظیـم می کنـد، انتظار نداریـم که به پل هـا احترام 
بگـذارد«، اظهارداشـت: از چنیـن مسـئولیت گریـزی، نمـی 

خواهیـم کـه بـه مسـئولیت تـازه ای گـردن بنهد. 
روحانـی ادامـه داد: از آن کس که تمـدن ها را تحقیر کرده، 
نمـی توان خواسـت کـه نگهدارنـده پایه های تمدن مشـترک 
باشـد امـا هرکجا کـه آمریکا در انهدام جوامع سـهمی داشـته 
باشـد، اجـازه نخواهیم داد کـه از هزینه خسـارت ها و ویرانی ها 

بگریزد.
وی بـا ارائـه هشـت راهـکار بـرای تحقـق منطقـه قوی تـر 
تاکیـد کـرد که تهـران برای مشـارکت در سـاخت این منطقه 
قـوی تر آماده اسـت ؛منطقـه ای که نه محصـور در جغرافیایی 
معیـن بلکـه چـراغ راهنمـای مـا در پیشـگاه ورود بـه دنیـای 
پسـاآمریکایی اسـت؛ دنیایـی کـه در آن آمریکا توانایی سـلطه 
بـر دیگـران را نـدارد و ایـن ملت هـا در مناطق جهان هسـتند 
کـه در هـم پیمانی با هـم، آرزوهای مشـترک شـان را پی می 

گیرند.
رییـس جمهوری در بخـش دیگری از سـخنان خود گفت: 
جهـان امروز شـاهد چالـش های سـخت و پیچیـده ای اعم از 
موضـوع تغییـرات آب و هـوا، بحـران هـای اقتصادی، توسـعه 
نیافتگـی، تجـاوز و جنـگ، فقر وگرسـنگی، یک جانبـه گرایی 

افراطـی گری و تروریسـم اسـت.

* ایـران قربانـی تروریسـم و امروز آمریـکا و غرب، 
است  تروریسـتها  پناهگاه 

روحانـی ادامـه داد: ایـران بـه عنـوان بـزرگ تریـن قربانـی 
تروریسـم از بـدو تاسـیس تاکنـون با ایـن پدیده شـوم مواجه 
بـوده اسـت و از ایـن بابـت متحمـل خسـارات جانـی ومالـی 

سـنگین شـده است. 
وی اظهارداشـت: اقدامـات تروریسـتی از جملـه شـهادت 
72 تـن از نماینـدگان مجلس شـورای اسـلامی ،دولتمـردان و 
سیاسـتمداران در یک بمب گذاری در سـال 1360 و شـهادت 
رییس جمهوری ونخسـت وزیر وقت کشـور توسـط تروریست 
هـا در بمـب گـذاری دیگـری در همان سـال و شـهادت بیش 
از 17 هـزار تـن از مـردم عـادی در طول 40 سـال گذشـته به 
دسـت گـروه های تروریسـتی که هم اینـک در اروپـا و آمریکا 

تحـت حمایت دولـت های غربی هسـتند.
رییس شـورای عالی امنیت ملی افزود: شـهادت دانشمندان 
هسـته ای در اوایـل ایـن دهـه از طریـق عوامـل دولـت هـای 
بیگانـه و حمله ترویسـتی داعش در سـال گذشـته به مجلس 
شـورای اسـلامی و حادثـه تروریسـتی اخیـر در شـهر اهـواز 
و همچنیـن حملـه تروریسـتی دو روز گذشـته در چابهـار بی 
تردیـد این حـوادث کوچک ترین خللـی در عـزم و اراده دولت 
ومـردم ایـران بـرای مبـارزه بی امان بـا تمامی اشـکال تروریزم 

واردنکـرده ون خواهـد کرد .
روحانـی خطـاب بـه حضـار گفـت: منطقـه مـا امـروز در 
مقطـع حسـاس تاریخـی قـرار گرفتـه اسـت، مقطعی کـه در 
آن تروریسـت ها، خشـونت طلبـان و قانون شـکنان بـه دنبـال 
راه انداختـن گردابـی از خشـونت، فقـر، تحریم، بحـران، ترور و 

کودتا هسـتند.
وی افزود: از پاکسـتان تا ایران، از افغانسـتان تا روسـیه و از 
چیـن تا ترکیـه، آنها نمی خواهند مـا دور هم جمع شـویم و با 
هـم گفـت وگو کنیـم، کنار هم بنشـینیم و همـدل و همزبان 

باشیم.
رییـس جمهـوری تاکیـد کـرد: امـا بایـد آنهـا بداننـد این 
اراده مـا اسـت کـه دسـت در دسـت هم بر دشـمن مشـترک 
فائـق شـویم؛ البتـه این پیروزی مسـتلزم آن اسـت که همگی 
مسـئولیت خـود را بـرای خشـکاندن ریشـه های خشـونت به 

یاد داشـته باشـیم.
روحانـی یادآورشـد: موفقیـت مـا نیازمنـد اراده مسـتمر و 
خسـتگی ناپذیـر در کشـف سرچشـمه های تباهی و کوشـش 

دسـته جمعـی در خشـکاندن ایـن ریشـه ها اسـت. 

* مردم منطقه از خونریزی و آوارگی خسته اند 
وی بـا بیـان ایـن کـه فقـر و فسـاد و نابرابـری از مهم ترین 

ریشـه هـای خشـونت هـای تروریسـتی در این منطقه اسـت، 
خاطرنشـان کرد: در فضای توسـعه نایافتگی اسـت که اشـکال 
گوناگـون بزهـکاری، قاچاق، پولشـویی و تروریسـم به یکدیگر 
ملحـق می شـوند و امنیـت جوامـع انسـانی را نابـود می کنند. 
رییـس جمهـوری ادامـه داد: صدای مـردم منطقه به خوبی 
شـنیده می شـود که می گویند جنگ و خونریزی بس اسـت، 
آوارگی و بی خانمانی، فقر و گرسـنگی، دیوارکشـی و همسـایه 
کشـی، نفرت و کینـه، عقب ماندگی و تبعیـض، تحریم تحقیر 

است. کافی 
روحانـی تاکیـد کـرد: زنـان و دختـران تحمـل بردگـی و 
محرومیـت دوبـاره از تحصیـل و اشـتغال را ندارند، کـودکان از 
برهنگی و آوارگی خسـته شـده اند و شـهرها و روسـتاها دیگر 

انفجـار و سـوختن و ویرانـی را بـر نمی تابنـد.
وی تصریـح کـرد: دخالت هـای سیاسـی و نظامـی اجـازه 
نمی دهـد کـه جوامع با رشـد طبیعـی و راه حل های مرسـوم 
خـود را در مواجهـه بـا اختلافـات و مشـکلات بیابـد؛ مداخلـه 
گـران بـا پاشـیدن بـذر اختـلاف و نفـرت، کینه و خشـونت را 

درو خواهنـد کرد.
رییـس جمهـوری اضافـه کرد: باید بیندیشـیم کـه چگونه 
مـی توانیـم آنهایـی کـه آگاهانـه میلیاردهـا دلار از درآمدهای 
نفتـی خـود را برای تعمیق اختلافات و افـزودن بر نابردباری ها 
صـرف می کنند، چگونـه متوقف کنیم. در برابـر مداخله گران 
و زورگویان بایسـتیم و ترور و وحشـت را بی پشـتوانه بگذاریم.

روحانـی بـا بیان این کـه امروز هماهنگی و همکاری اسـت 
کـه امنیت می آفریند، گفت: برای مقابله با خطرات مشـترکی 
کـه مـرز قلمرو نمی شناسـند باید نگاهـی تازه به مـرز و قلمرو 
پیش بگیریم. باید حاکمیت های منعطف تری داشـته باشـیم 
کـه با تقسـیم عادلانـه مسـئولیت در برابر تهدیدات مشـترک 

ما سـازگار باشد.
وی ادامـه داد: اگـر می خواهیـم به سـیل پناهنـدگان پایان 
دهیم، باید خشـونت و جنگ را افسـار بزنیـم و اگر می خواهیم 
تروریسـم را شکسـت دهیـم، بایـد بـه پیـکار پول هـای ناپاک 
بشـتابیم و بـرای چنیـن نبـردی بایـد از کارآمـدی حکمرانـی 
یکدیگـر حمایـت کنیم تـا دیگر جایی بـرای پدیده ها نباشـد.

رییـس جمهـوری همچنیـن گفـت: مـا در اینجا گـرد هم 
آمدیـم تـا بـه خـود و دیگـران یـادآور شـویم کـه ملت هـا و 
دولت هـای مـا در پیوند با یکدیگر هسـتند و مـا از دوران دور و 
تاریخـی کهـن بـا هم بوده ایـم؛ فرهنگ های ما در داد و سـتد 
سـرزنده و پویـا، تمدنی مشـترک را آفریـده اند، تمدنـی که از 

چیـن بزرگ تـا آناتولی پهنـاور .
وی یـادآور شـد: مـا فرزندان تمدن هـای بـزرگ در معرض 
یورشـی همه جانبه هسـتیم که نـه تنها هویت و اسـتقلال ما 
را تهدیـد می کنـد بلکـه مصمم اسـت پیونـد های دیرپـای ما 

را از هم بگسـلد.

* همـکاری  ایـران و روسـیه تا رسـیدن بـه نتیجه 
مطلـوب ادامـه یابد 

رئیـس  جمهـور همچنیـن  در حاشـیه دومیـن کنفرانـس 
روسـای مجالـس ایران، افغانسـتان، پاکسـتان، ترکیـه، چین و 
روسـیه؛ و در دیـدار »والودین ویتسـلاو« رئیس مجلس دومای 
روسـیه،  تاکیـد کـرد: جمهوری اسـلامی ایـران آمادگـی دارد 
تـا از همـه ظرفیت هـای موجـود برای توسـعه مناسـبات همه 
جانبه با روسـیه اسـتفاده کند و کشـورهای ثالث قادر به ایجاد 
خلـل در مناسـبات دو جانبـه، منطقـه ای و بین المللـی ایران و 

روسـیه نیستند.
در  کشـور  دو  همکاری هـای  و  روابـط  افـزود:  روحانـی 
سـال های گذشته بسـیار دوسـتانه بوده و طی سـال های اخیر 
شـاهد ارتقاء سـطح همـه جانبه مناسـبات دو کشـور بوده ایم.

رئیـس جمهـور بـا بیان اینکـه در 5 سـال اخیر بـا تلاش و 
اهتمام مسـئولان ایران و روسـیه تحرک جدیدی در مناسبات 
فـی مابین بوجود آمده، گفت: خوشـبختانه در سـال های اخیر 
از ظرفیت هـا و توانمندی هـای موجـود در راسـتای توسـعه 

همکاری هـا و روابـط دو کشـور بـه خوبـی اسـتفاده کرده ایم.
دکتـر روحانـی افـزود: همـکاری در زمینـه انرژی، سـرمایه 

گـذاری مشـترک، کشـاورزی و حمـل و نقل، از جملـه احداث 
خـط آهن اینچه برون - گرمسـار، از نمونه های موفق همکاری 

دوجانبه ایران و روسـیه اسـت.
رئیـس جمهور با اشـاره به ضـرورت تلاش برای تسـریع در 
اجـرای توافقـات موجود میان دو کشـور، اظهار امیـدواری کرد 
کـه پارلمان هـای ایران و روسـیه، بـا حمایـت از دولت ها گامی 
مثبت در مسـیر تسـریع در اجرای توافقات و توسـعه مناسبات 

اقتصادی دو کشـور بردارند.
وی بـا اشـاره بـه همکاری هـای مثبـت ایـران و روسـیه 
در بخش هـای مختلـف از جملـه انـرژی، علمـی و فنـاوری 
و  رایزنی هـا  داشـت:  اظهـار  منطقـه ای،  همکاری هـای  و 
همکاری های ایران و روسـیه در زمینه مسـایل منطقه ای بویژه 
در زمینه حل و فصل بحران سـوریه باید تا رسـیدن به نتیجه 

مطلـوب ادامـه یابد.
رئیـس جمهور با اشـاره بـه طرح اتصـال راه آهن بندرعباس 
به رشـت و پس از آن به آسـتارا، گفت: اسـتفاده از این مسـیر 
می توانـد زمـان حمـل کالا و بار را از هندوسـتان به مسـکو به 

نصف تقلیـل دهد.

* اراده قطعی ما، توسعه روابط صمیمانه با ترکیه 
رئیـس جمهـوری در دیـدار رئیـس مجلـس ترکیـه؛ گفت 
: اراده قطعـی جمهـوری اسـلامی، توسـعه روابـط صمیمانه در 

همـه ابعـاد با کشـور دوسـت و بـرادر ترکیه اسـت.
روحانـی قدردانـی از مواضـع خـوب رئیس جمهـور و دولت 
ترکیـه در برابر تحریم های غیرقانونـی دولت آمریکا علیه ایران، 
گفـت: ایـران قـدردان اهتمـام رئیـس جمهـور و دولـت ترکیه 
برای گسـترش همکاری ها با جمهوری اسـلامی ایران اسـت و 

از آن اسـتقبال می کند.
رئیـس جمهـور با تاکیـد بر اینکـه "اراده قطعـی جمهوری 
اسـلامی، توسـعه روابـط صمیمانـه در همـه ابعـاد بـا کشـور 
دوسـت و بـرادر ترکیـه اسـت"، تصریح کـرد: ایـران علاقه مند 
اسـت توافقـات دو کشـور در زمینـه گسـترش همکاری هـا در 
حوزه هـای مختلـف از جملـه انـرژی و همکاری هـای بانکـی 

سـریع تر اجرایـی شـوند.
رئیـس جمهـور در دیدار رئیس مجلس ترکیه گفـت: ایران 
امنیـت و ثبـات ترکیـه را امنیـت و ثبـات خـود می دانـد و از 
همیـن رو در قبـال کودتای چندی قبل ترکیـه موضع صریح و 

شـفافی در جهـت ثبات و تقویـت دولت ترکیه داشـت.
آقـای روحانی با اسـتقبال از مواضع سـازنده رئیس جمهور 
ترکیـه دربـاره مسـایل جهان اسـلام، خاطر نشـان کـرد: نباید 
زیـر بـار تصمیمـات نادرسـت و خـلاف مصالـح منطقـه رفت. 
اقداماتـی کـه دوسـتی و همکاری هـای کشـورهای منطقـه را 

تحـت تأثیـر قـرار می دهد.
رئیـس جمهـور گفـت: ایـران، ترکیه و روسـیه در نشسـت 
اخیـر خـود تصمیم گرفتنـد که در نشسـت های بعـدی علاوه 
بـر مسـایل امنیتی منطقه، مسـایل مربـوط بـه همکاری های 
اقتصـادی مشـترک را نیـز پیگیـری کننـد و ایـن همکاری ها 
بیـن کشـورهای منطقـه در سـال های اخیـر ثمـرات خوبـی 

است. داشـته 
وی بـا بیـان اینکـه موضوع اجلاس روسـای مجالس شـش 
کشـور بـرای همه کشـورها و بویژه ایـران و ترکیه بسـیار مهم 
اسـت، گفت: ایران و ترکیه سال هاسـت که با مشـکل تروریسم 
مواجـه هسـتند و هـر زمـان کـه همکاری هـای دو کشـور در 
زمینـه مبـارزه با تروریسـم افزایش یافته موفقیت هـای آنها در 
عرصـه مبارزه با این معضل بیشـتر شـده و در سـال های اخیر 
دو کشـور همکاری های خوبی در این زمینه در سـطح منطقه 

داشته اند.

* جدیـت بـرای مبارزه همـه جانبه با تروریسـم در 
منطقـه اهمیت دارد 

رییـس جمهـوری  همچنیـن در دیـدار بـا رییـس مجلس 
پاکسـتان، بـر اهتمام کشـورهای همسـایه بـرای مبـارزه همه 

جانبـه با تروریسـم تاکیـد کرد. 
و  تروریسـم  چالش هـای  دربـاره  روحانـی  دکتـر حسـن 

ارتباطـات درون منطقـه ای، در دیـدار بـا »اسـد قیصـر« رئیس 
مجلس پاکسـتان، اظهار داشـت: برگزاری این اجلاس ابتکاری 
خـوب و مفیـد برای امنیت و توسـعه همکاری هـای منطقه ای 

است.
و  تروریسـم  بـا  مبـارزه همـه جانبـه  رییـس جمهـوری 
افراطی گـری را بـرای همـگان بسـیار حائز اهمیت برشـمرد و 
خاطـر نشـان کـرد: آن هایـی کـه گروه هـای تروریسـتی را در 
دهه هـای گذشـته خلـق کرده انـد، در حقیقت خیانتـی بزرگ 

بـه ملت هـای منطقـه کرده انـد.
دکتـر روحانـی تصریـح کـرد: بسـیاری از ایـن گروه هـای 
تروریسـتی در جنگ نیابتی آمریکا و شـوروی بوجود آمد و در 

ادامـه شـکل ها و اهـداف دیگـری پیـدا کردند.
رئیـس جمهـوری با اشـاره به اینکـه در جمهوری اسـلامی 
ایـران هـم پـس از انقـلاب کـه جنگـی بـا دیگـران نداشـتیم، 
قدرت هـای بـزرگ گروه هـای تروریسـتی را خلـق و از آنـان 
حمایـت کردنـد، گفت: حامیـان فعالیت گروه های تروریسـتی 

در ایـران؛ آمریـکا، غـرب و رژیم صهیونیسـتی هسـتند.
رییس دسـتگاه اجرایی بـا تاکید بر اینکه ایران و پاکسـتان 
بـه عنـوان دو کشـور بـرادر ، همسـایه و مسـلمان کـه در طول 
تاریـخ روابـط صمیمانـه و فرهنگـی بـا هـم داشـته اند، باید در 
مسـیر مبـارزه بـا تروریسـم بـا جدیـت گام برداشـته و مبارزه 
کنند، اظهار داشـت: متأسـفانه در مرزهای ایران با پاکستان که 
باید مرز برادری و دوسـتی بین دو کشـور باشـد، گروهک هایی 

از مرز سـوء اسـتفاده می کنند.
رییـس جمهوری ضمـن اظهار امیـدواری از اینکه همکاری 
نیروهـای امنیتی و مسـلح دو کشـور باعث شـود تـا امن ترین 
مرزها را بین ایران و پاکسـتان داشـته باشـیم، گفـت: امیدوارم 
7 نیـروی مرزبانـی ایـران کـه در خـاک پاکسـتان گـروگان 
گروه هـای تروریسـتی هسـتند، بـا فعالیـت جـدی تـر ارتـش 
پاکسـتان هر چه سـریع تر آزاد شده و سـالم به ایران بازگردند.

دکتـر روحانـی با بیـان اینکه ایران آماده توسـعه مناسـبات 
همـه جانبه اقتصـادی، فرهنگی و علمی با پاکسـتان اسـت بر 
ضـرورت گسـترش روابـط بانکـی تهـران - اسـلام آباد و تلاش 

بـرای حـل موانع و مشـکلات در این راسـتا تأکیـد کرد.
رییـس جمهـور بـا اشـاره بـه اینکه بنـدر چابهـار و گـوادر 
می تواند به عنوان یک فرصت در توسـعه مناسـبات دو کشـور 
مورد اسـتفاده قـرار گیرد، اظهار داشـت: دسترسـی به چین از 
طریق بندر گوادر و رسـیدن به روسـیه، آسـیای مرکزی، قفقاز 
و شـرق و شـمال اروپـا از طریق بندر چابهار ایـن دو بندر مهم 

را بـه عنوان مکمـل یکدیگر قرار داده اسـت.
دکتـر روحانـی با بیان اینکه ایران آماده تامیـن انرژی پایدار 
مـورد نیـاز پاکسـتان از جملـه گاز، نفـت و بـرق در بلندمـدت 
اسـت، افـزود: امیـدوارم ایـران و پاکسـتان به عنوان دو کشـور 
دوسـت و همسـایه که علایـق و اهداف مشـترک دارنـد، از این 
فرصـت بـه خوبـی اسـتفاده کـرده و به نفـع دو ملـت گام های 

مهمـی بردارند.
رییـس جمهـوری تصریـح کـرد: باید بـرای توسـعه روابط 
میـان کشـورهای دوسـت در برابـر قلـدری و تحریـم آمریـکا 
بایسـتیم و راه حل های مناسـب بـرای گسـترش همکاری ها و 

روابـط را پیـدا کنیم.

* چابهار فرصت بسـیار خوبی برای سـرمایه گذاران 
است  ای  منطقه 

رییـس جمهـوری همچنیـن  در دیـدار رییـس مجلـس 
افغانسـتان با بیـان این که روابـط اقتصادی ایران و افغانسـتان 
نیازمنـد یک تحول جدی اسـت، گفت: منطقـه چابهار فرصت 

بسـیار خوبـی بـرای سـرمایه گذاران منطقه ای اسـت. 
حجت الاسـلام والمسـلمین حسـن روحانـی فـزود: روابـط 
تهـران و کابل، روابطی فراتر از همسـایگی اسـت و از همین رو 
غلبه بر تروریسـم و اسـتقرار ثبات و امنیت و توسـعه اقتصادی 
افغانسـتان بـرای جمهوری اسـلامی ایران اهمیـت دو چندانی 

دارد.
روحانـی روابـط اقتصـادی ایـران و افغانسـتان را نیازمند 
یـک تحـول جـدی دانسـت و تاکیـد کرد: تهـران آمـاده هر 
نـوع مسـاعدت و همـکاری با کابـل در حوزه هـای اقتصادی 

است.
وی افـزود: روابـط ایران و افغانسـتان در زمینه های مختلف 
رو به گسـترش اسـت و در حال حاضر ایران در راسـتای اتصال 
ریلـی دو کشـور، خط آهـن را تا مرز افغانسـتان اجرایی کرده و 
بـرای اتصـال این خـط آهن به هـرات در داخل افغانسـتان نیز 

آماده کمک به این کشـور هسـتیم.
رییـس جمهـوری با بیـان اینکـه 'تـلاش داریم خـط آهن 
چابهـار بـه زاهـدان هر چـه سـریع تر به بهره بـرداری برسـد و 
در ادامـه نیز به افغانسـتان متصل شـود'، گفـت: منطقه چابهار 
فرصت بسـیار خوبی برای گسـترش همکاری های اقتصادی دو 
کشـور و فرصتی مناسـب برای سـرمایه گذاری سـرمایه گذاران 

منطقه ای اسـت.
روحانـی در ادامـه با اشـاره به مشـکل تولید و تجـارت مواد 
مخـدر تصریح کـرد: معضل مـواد مخدر آسـیب های زیادی به 
هـر دو ملـت ایران و افغانسـتان وارد کرده و حل جدی آن فقط 
در گـرو همـکاری متقابل اسـت. ایـران با توجه بـه تجاربی که 
در ایـن زمینـه دارد آمـاده اسـت به دولت افغانسـتان در زمینه 
مبـارزه بـا کشـت خشـخاش و توسـعه کشـت های جایگزیـن 

کمـک کند.

قائم مقام پیشین دبیرکل حزب اعتماد ملی گفت: در حال حاضر هرگونه افراطی گری از هر جناحی قابل توجیه 
نیست. ما امروز در شرایط صلح و آرامش هستیم و باید گذشته را نقد کرد. ما آمادگی داریم حرکت های تندی را که 
آن زمان از سوی نیروهای خط امام)ره( صورت می گرفت نقد منصفانه کنیم. البته برخی از تندروی ها هم از سوی 

کسانی انجام می شد که آن زمان هم جزء نیروهای خط امام نبودند و از اصولگرایان فعلی بودند. 
در گفت و گویی اظهارداشت :اصلاح  طلبان خودشان هم معتقد به خودانتقادی هستند و حجم زیادی از نقد به 
گذشته و بررسی عملکرد دوران انقلاب در میان اصلاح طلبان وجود دارد. البته نیروهای موسوم به خط امام)ره( بعد 
از انقلاب به وجود آمدند و بخشی از تندروی ها و حرکت های آن زمان ربطی به نیروهای خط امام نداشت و وضعیت 
جنگی و درگیری های داخلی و اعلام جنگ مسلحانه توسط گروهک های ضدانقلاب و تجزیه طلب این وضعیت را 

تحمیل کرده بود. 
وی ادامه داد: اتفاقاً برخی از دوستانی که در این زمان از دموکراسی و قانون و جامعه مدنی دم می زنند، خودشان 
سردمدار تندروی در اوایل انقلاب بودند و این در تاریخ ثبت شده است، ولی از این نکته نباید غفلت کرد که دهه 
اول انقلاب باید با معیارهای همان اوایل انقلاب سنجیده شود، یعنی باید خودمان را در آن شرایط قرار بدهیم و بعد 

قضاوت کنیم. 
قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی  در گفت و گو با ایرنا اضافه کرد: مثلا آقای ناطق نوری آن زمان وزیر کشور بود 
تعدادی راه افتادند و یک سری بگیر و ببندها در جاهای مختلف اتفاق افتاد، خبر این قضیه به امام)ره( رسید و حضرت 
امام به آقای ناطق نوری پیام دادند با کسانی که فراقانونی عمل کردند و رعایت حقوق مردم را نکردند حتی اگر بچه 
های خوب انقلابی هم باشند برخورد جدی و آن ها را مجازات کنید. یا آن پیام هشت ماده ای حضرت امام و نامه هایی 

که نوشتند، در راستای بازگشت به قانون در چنین شرایطی بوده است. 
منتجب نیا گفت: بخشی از تندروی ها بالاتر از طبیعت انقلاب ما بود. رهبر انقلاب در خیلی از موارد کنترل می کرد. 
اگر به نامه هایی که امام)ره( به قوه قضاییه و نهادهای انتظامی و نظامی و امنیتی نوشته اند مراجعه کنید متوجه دقت 

حضرت امام)ره( در جلوگیری از آن تندروی ها می شوید. ایشان با ماهیت تندروی ها مخالف بود. 
* رییس جمهوری مدیری قوی و با سابقه است

منتجب نیا درباره عملکرد دولت نیز گفت: دولت آقای روحانی نقاط قوت و ضعفی دارد. یکی از نقاط قوت دولت 
آقای روحانی این است که خود وی یک مدیر قوی و باسابقه است و می تواند کشور را اداره کند، البته با نیروهای قوی، 
خوش فکر و متخصص، اما آقای روحانی در گزینش نیروها و مسؤولان دولت در هر دو دوره باید دقت بیشتری داشت. 
اگر آقای روحانی در زمینه های مختلف از یک مجموعه متخصص و کارکشته استفاده می کرد، می توانست موفقیت های 

بیشتری داشته باشد. 

عضو پیشین مجمع روحانیون مبارز اظهار داشت: روحانی برای وزارت خارجه گزینش بسیار خوبی داشت و آقای 
ظریف نیرویی بود که توانست وزارت خارجه را به جایگاه خودش برگرداند. ای کاش، در وزارتخانه های دیگر نیز چنین 
انتخابی وجود داشت. در حال حاضر هم اگر آقای روحانی در ترمیم کابینه و بدنه دولت، انتخاب درستی انجام بدهد در 
مدتی که باقی مانده است می تواند موفق تر شود. وی اضافه کرد: آقای روحانی باید به دیدگاه ها و نظرات مختلف احترام 

بگذارد و از آن ها استفاده کند. بی توجهی به نظرات باعث مصاحبه هایی است که علیه دولت می شود. 
منتجب نیا تاکید کرد: آقای روحانی باید هر ماه یکی دو جلسه برای شنیدن حرف های متخصصان حوزه های 
مختلف داشته باشد. وزیران، معاونان و استانداران اگر درست و کارشناسی شده انتخاب شوند بهتر عمل می کنند. اگر 

در ادامه این کار را بکنند کارنامه آقای روحانی مثبت تر خواهد بود. 
* تحریم ها ما را از پای در نخواهد آورد

منتجب  نیا در ادامه در پاسخ به سوالی در خصوص فشارهای آمریکا و تلاش برای تحریم ایران، گفت: بدون شک 
تحریم ها آثار منفی دارد، ولی به این صورت نیست که بتواند نظام و دولت را از پای در بیاورد. مردم ما عادت کرده اند 
که سختی ها را تحمل کنند. اگر با مردم صادق باشیم و نقطه ضعف های موجود را برطرف کنیم، طبیعتا مردم بهتر 

می توانند بپذیرند. 
وی ادامه داد: ما تجربه هشت سال جنگ را در کارنامه خود داریم. چرا مردم در زمان جنگ این همه تحمل داشتند، 
ولی اکنون اعتماد چندانی ندارند؟ به نظرم بیشتر از آن که فشارهای اقتصادی مردم را آزار بدهد بی عدالتی ها، تبعیض ها، 

ویژه خواری ها، رانت خواری ها و فسادهاست که مردم را آزار می دهد.
* جمهوریت و اسلامیت دوبال جمهوری اسلامی است 

منتجب نیا در ادامه با اشاره به معنای جمهوریت و اسلامیت، گفت: بخش اسلامیت نظام می گوید تمام قوانین 
کشور، سیاست ها و برنامه های کشور باید منطبق بر اسلام باشد و یا حداقل مخالف با اسلام نباشد. لذا نام حکومت دینی 
را بر جمهوری اسلامی گذاشته اند. در واقع یک حکومت مردمی و دینی است. به تعبیری مردم سالاری دینی واژه ای 

است که باید به آن اطلاق شود. یعنی جمهوریت و اسلامیت دو بال حکومت جمهوری اسلامی هستند. 
قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی افزود: همه مردم باید از طریق مردم سالاری در حکومت مشارکت داشته باشند. 
بدین معنی که مردم باید در چارچوب دین و قانون اساسی و امور کشور مشارکت داشته باشند. البته جا دارد اشاره کنم، 

حکومت دینی که از انقلاب بیرون آمد و امام)ره( بنیانگذار آن بودند با دین حکومتی کاملًا متفاوت است. 
وی گفت: دین حکومتی بدین معناست که حکومت، دین را تعریف و چارچوب آن را مشخص می کند، اما حکومت 
دینی می گوید دین باید حاکمان، قوانین، سیاست ها و برنامه ها را کنترل و تنظیم  کند. دین متولیان و کارشناسان 
خاصی دارد و مسؤولان و اولیای امور خیلی همت کنند شاید بتوانند خود را در آن چارچوب قرار بدهند، بنابراین دین 

دولتی و دولت دینی دو مقوله و ماهیت متضاد هستند. قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی افزود: مظهر و نماد حضور 
مردم در حکومت، انتخابات است و چون مردم نمی توانند تک تک در مدیریت حکومت دخالت مستقیم کنند در 
ایام انتخابات با رأی شان تکلیف ارکان نظام را مشخص می کنند. انتخابات ریاست  جمهوری، مجلس شورای اسلامی، 

خبرگان رهبری و شوراهای شهر و روستا نمونه هایی از مشارکت مردم در حکومت است. 
وی اضافه کرد: می توان گفت که یکی از ابعاد بزرگ انقلاب اسلامی همین بعد مردمی بودن آن است و اگر خدای 

ناخواسته خدشه ای به  این بعد و جمهوریت نظام وارد شود، فلسفه تأسیس انقلاب و نظام پایمال می شود. 
* به فرهنگ و معنی تحزب توجهی نداشته ایم

منتجب  نیا در ادامه با اشاره به وضعیت تحزب در دوران دولت اصلاحات، گفت: احزاب در دوره اصلاحات جان تازه 
ای گرفتند. بُعد کمّی احزاب رشد کرد. تشکل ها به وجود آمدند، ولی به فرهنگ و معنی تحزب کمتر توجه می شد. ما 
به جای اینکه افکار عمومی را با تحزب و ساختارهای آن آشنا کنیم، پشت سر هم حزب تشکیل دادیم و از چند حزب 
اول انقلاب به بیش از 200 حزب رسیدیم و در این توسعه کمی به تعمیق تحزب توجه نشد؛ به  طوری که بزرگان ما 
در دوران اصلاحات که اتفاقا از تحزب هم دفاع می کردند، وقتی که مسؤولیتی می گرفتند خود را وامدار هیچ حزب و 
چهره حزبی نمی دانستند و عملًا در دوران مسؤولیت شان تلاش می کردند برچسب هیچ حزبی به آنها نخورد! بنابراین 
نه تنها برای تحکیم و تعمیق تحزب کاری نمی شد، بلکه تقابل منفی هم بود، به همین دلیل مردم به حزب به عنوان 

یک پدیده مثبت نگاه نمی کردند. 
* مجبور به استعفا شدم 

وی در پاسخ به این پرسش که در اختلافات پیش آمده نهایتا آقای حضرتی قائم مقام حزب شد، آیا فکر نمی کنید 
آقای کروبی به خاطر چند بار استعفای شما تصمیم به این امر گرفت؟ گفت: فکر نمی کنم آقای کروبی خودشان در 
خصوص من برنامه  ریزی کرده باشند. استعفای من به خاطر کارهای خودسرانه ای بود که هسته مورد اشاره در درون 
حزب انجام می داد؛ چون این اعمال و حرکت ها برخلاف عهدی بود که ما در ابتدای تاسیس حزب با آقای کروبی بسته 
بودیم، من خواستار تعیین تکلیف بودم. آقای کروبی پیغام می دادند یا نامه می نوشتند و می گفتند می دانند مشکلاتی 
هست و با شما هم نظر هستم و اختلاف نظر ندارم، ولی برای حفظ نیروها شما حضور داشته باشید و از فروپاشی حزب 

جلوگیری کنید، ولی چون من در نهایت این روند را به صلاح و مفید نمی دانستم، مجبور به استعفا  شدم. 
منتجب  نیا ادامه داد: در نهایت بعد از کنگره وقتی که کنگره را به این وضع رساندند نامه ای نوشتم و گفتم اجازه 
بدهید من نباشم، ولی آقای کروبی به جای قبول استعفای من خودشان استعفا کردند. البته ممکن است دل خور هم 
شده باشند که چرا منتجب  نیا استعفا کرده است. در حال حاضر هم دوستانی که با آقای کروبی ملاقات می کنند 

می گویند که در مورد جدا شدن من و دوستان دیگر ناراحتند. 

حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا :

افراطی گری از هر جناحی قابل توجیه نیست 
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قم  استان  هواشناسی  مدیرکل 
گفت: بارندگی های اخیر و بارش های 
قم  مختلف  های  دربخش  که  نرمالی 
ثبت شد، خشکسالی 10 ساله استان را 
جبران نخواهد کرد. مهران حیدری نبی 
تحلیل  از  آمده  بدست  اطلاعات  افزود: 
وضعیت جوی قم نشان می دهد استان 
با خشکسالی هیدرولوژیکی مواجه است 
و باید با کنترل مصرف و صرفه جویی، 

آبی  منابع  بر  مصرف  صحیح  مدیریت 
اساس  بر  کرد:  اضافه  شود.وی  اعمال 
داریم  انتظار  دریافتی  اطلاعات  آخرین 
به  امسال  درزمستان  بارش های فصل 
ویژه در اسفندماه کاهش قابل ملاحظه ای 
داشته باشد و در عین حال با افزایش دما 
در زمستان امسال مواجه خواهیم بود.وی 
ادامه داد: سال زراعی جاری)از اول مهرماه 
تاکنون(، میانگین بارش ها در استان قم 

55.6 میلی متر بوده است که نسبت به 
میانگین بلند مدت که 30.2 میلی متر 
می باشد، 84 درصد افزایش نشان می 
دهد.حیدری خاطرنشان کرد: در مدت 
مشابه سال زراعی گذشته، 0.2 میلی متر 
در قم بارش باران داشته ایم.وی روز شنبه 
با حضور در خبرگزاری جمهوری اسلامی 
در گفت و گو با خبرنگاران ایرنا، گفت: 
بارندگی و  به ویژه کاهش  اقلیم  تغییر 

افزایش دما بر بخش های مختلف از جمله 
کشاورزی، اقتصادی و اجتماعی تاثیرگذار 
است و می تواند پیامدهای منفی به دنبال 
داشته باشد. به گفته وی، 13 ایستگاه 
هواشناسی شامل 11 ایستگاه سینوپتیک 
هواشناسی خودکار و 2 ایستگاه جاده ای 
و همچنین 52 ایستگاه باران سنج، 35 
ایستگاه باران سنج سنتی و هشت ایستگاه 

سطح سنج در استان قم فعال است.

مدیرکل هواشناسی استان قم: 

بارش های اخیرخشکسالی 10 ساله قم را جبران نمی کند 

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم با اشاره به اقدامات گسترده 
فنی، مهندسی و فرهنگی شرکت آب 
و فاضلاب در سطح استان، از کاهش 

مصرف آب در قم خبر داد.
دکتر علی جان صادق پور از کاهش 
مصرف آب در مصارف خانگی در قم 
خبر داد و گفت: مصرف آب در هشت 
ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل بیش از 556 میلیون 
لیتر کاهش یافت.وی سرانه مصرف آب 
برای هر شهروند قمی را درسال گذشته 
حدود 156 لیتر در روز اعلام کرد و با 
برنامه های  با  مردم  همراهی  از  تشکر 
شرکت آب و فاضلاب در زمینه مدیریت 
ماه  در هشت  یادآور شد:  آب  مصرف 
نخست سال جاری میانگین مصرف آب 
هر شهروند قمی با حدود دو لیتر در روز 

به 154 لیتر درصد رسیده است.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
و  مهندسی  فنی،  اقدامات  قم  استان 

فرهنگی شرکت آب و فاضلاب را در 
راستای کاهش مصرف آب در شهر قم 
موثر دانست و اظهار داشت: مدیریت 
فشار شبکه با زون بندی مناطق مختلف 
شهر از جمله اقداماتی فنی و مهندسی 
است که در این زمینه صورت گرفته که 

در کاهش مصرف موثر بوده است.
وی همچنین با اشاره به برنامه های 
فرهنگی شرکت آب و فاضلاب مبنی بر 
فرهنگ سازی مصرف بهینه آب، تغییر 
نگاه به استفاده از آب را در این زمینه 
مهم ارزیابی و خاطرنشان کرد: نهادینه 
کردن مصرف صحیح آب در جامعه با 
استفاده از اقدامات فرهنگی و آموزشی 

می تواند منجر به این تغییر نگاه شود.
اینکه  بر  تاکید  با  دکتر صادق پور 
شرکت آب و فاضلاب قم از سال های 
گذشته برنامه های متنوعی را در این 
زمینه در سطح استان به اجرا درآورده 
ظرفیت  از  استفاده  شد:  یادآور  است 
ویژه صدا و سیما، حضور  به  رسانه ها 

مدیران شرکت آب و فاضلاب در مساجد، 
استفاده از ظرفیت مبلغان مذهبی، انعقاد 
و  مهندسی  بسیج  سازمان  با  قرارداد 
کاهنده  تجهیزات  نصب  طرح  اجرای 
مصرف در ادارات از جمله برنامه هایی 
است که با حمایت مسئولان استان از 
فرهنگی در  و مدیران  استاندار  جمله 
راستای فرهنگ سازی مصرف بهینه آب 
در قم به اجرا درآمده است.وی همچنین 
با تاکید بر لزوم فرهنگ سازی از سنین 
برنامه های  مهم ترین  از  یکی  کودکی، 
آموزشی و ترویجی آبفا حضور مستمر 
مروجین مصرف بهینه آب در مدارس 
استان و اجرای نمایش های آموزشی و 

ترویجی  اعلام کرد.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
اینکه این مروجین  با بیان  استان قم 
با اجرای برنامه های مختلف آموزشی، 
با  را  دانش آموزان  نمایشی  و  فرهنگی 
مراحل دشوار تهیه و توزیع آب آشنا 
می کنند، یادآور شد: پس از اینکه این 

دغدغه برای دانش آموزان ایجاد شد با 
استفاده از زبان هنر روش های غلط و 
آموزش  آن ها  به  آب  مصرف  صحیح 
داده می شود. دکتر صادق پور با اشاره 
به اجرای طرح حامیان آب در مدارس 
در  آب  حامی  هزار   6 داشت:  ابراز 
مدارس قم از بین دانش آموزان انتخاب 
و آموزش های لازم به آن ها داده شده تا 
به عنوان سفیران مصرف درست آب در 

مدارس و منازل فعالیت کنند.
بزرگ  گردهمایی  برگزاری  وی 
ورزشگاه  زمین چمن  در  آب  حامیان 
شهید حیدریان قم را از جمله برنامه های 
سال جاری شرکت آب و فاضلاب قم 
با حضور  برنامه  این  برشمرد و گفت: 
مسئولان  از  جمعی  و  قم  استاندار 
کشوری و استانی و بیش از 4 هزار حامی 
آب و والدین ایشان با اجرای برنامه های 
متنوع فرهنگی در تابستان امسال برگزار 
شد و انعکاس بسیار خوبی در رسانه ها 

داشت.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

قمی ها مصرف خود را 2 لیتر کاهش دادند

نامحـرمانه 

دل نوشته

اطلاعات تازه از نامه جهانگیری به رهبر معظم انقلاب
عبدالله ناصری عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات می گوید نامه اسحاق جهانگیری 
به رهبر انقلاب مربوط به حدود شش ماه قبل یعنی بعد از حوادث دی ماه بوده است. خبری 
منتشر شده مبنی  بر اینکه آقای جهانگیری برای خروج کشور از بحران نامه ای خطاب به رهبری 
نوشته اند. من هم قبلًا این موضوع را شنیده بودم.اصل خبر دیروز تلویحاً از سوی آقای صالحی 
امیری تأیید شده است. ما در جلسات شنیدیم آقای جهانگیری قصد دارند برای رهبری نامه ای 
بنویسند، بعد از مدتی هم شنیدیم که این کار را کردند ولی اینکه جزئیات چه بوده و بعد از آن 
چه شده را نمی دانم.تاریخ این نامه برای چه زمانی بوده؟ برای شش ماه پیش. این نامه جدید 
نیست اما الان خبری شده است.یعنی نامه بعد از حوادث دی ماه برای رهبری نگارش شده است؟ 
بله ظاهراً بعد از دی ماه بوده است.آقای جهانگیری برای نگارش این نامه با اصلاح طلبان مشورت 
کرده بودند؟ من از جزئیات خبر ندارم.در آن جمعی که خبر نوشته شدن نامه را به شما دادند، آیا 
درباره این نامه صحبت یا بحثی شد؟  در آن جمع بحثی نشد و فقط در حد خبر بود.محورهای 
این نامه برشمردن مشکلات کشور و رسیدن به وحدت و آزادی محصوران بوده است؟ بله ظاهراً 

محورها همین ها بود.

اعلام هزینه سفر به عتبات در ماه آینده
 مدیر کل عتبات سازمان حج و زیارت با اشاره به آغاز نام نویسی دور جدید اعزام های عتبات، 
هزینه های این سفر نورانی در دی ماه را اعلام کرد.مرتضی آقایی مدیر کل عتبات سازمان حج 
و زیارت با اشاره به آغاز نام نویسی دور جدید سفر به عتبات از امروز، اظهار داشت: علاقه مندان 
به سفر به عتبات از دیروز 1۷ آذرماه می توانند برای اعزام های دی ماه اقدام کنند.وی درباره 
هزینه های سفر به عتبات در دی ماه خاطر نشان کرد: کاروان ها در این دوره به دو صورت زمینی و 
هوایی به عتبات مشرف می شوند که مدت زمان سفر آن ها ۷ شب و 8 روز است.آقایی با بیان اینکه 
هزینه های سفر به عتبات در دی ماه نسبت به آذرماه با کاهش تقریبی مواجه شده است، گفت: 
قیمت کاروان های عتبات به صورت هوایی از 3 میلیون و 200 هزار تومان تا 3 میلیون و 500 هزار 
تومان و به صورت زمینی از یک میلیون و ۹00 هزار تومان تا 2 میلیون و 200 هزار تومان است.

ایرانیان چاق شده اند
چاقی امروزه به عنوان یک بیماری مدرن شناخته می شود در ایران نیز تعداد افرادی که دچار 
»بیماری چاقی« هستند طی چهار دهه گذشته حدود 5.5 برابر و تعداد افراد دارای اضافه وزن 
3.5 برابر شده اند.قباد شهبازی، متخصص غدد گفت : طی 40 سال اخیر چاقی در تمام دنیا 
به صورت تصاعدی در حال بالا رفتن است و یکی از بیشترین معضلاتی که باعث چاقی شده 
دسترسی به انواع غذاهاست و دیگری شهرنشینی و زندگی ماشینی افراد است. وی می افزاید: 
زندگی شهری باعث افزایش چاقی شده است باید مردم را از خطرات این بیماری آگاه کنیم. چاقی 
مفرط یک بیماری است و در حال حاضر در کشورهای اروپایی از چاقی به عنوان یک بیماری 
خطرناک نام برده می شود. شهبازی تصریح می کند: وقتی فشار خون به عنوان یک بیماری 
شناخته شده چاقی نیز به عنوان بیماری باعث می شود که زندگی مردم عوض شود و پزشکان 

بتوانند با چاقی مردم مثل یک بیماری برخورد و آن را کنترل و درمان کنند. 

حذف طرح خرید غیبت سربازی در سال آینده
رئیس اداره نیروی انسانی مشمولان وظیفه عمومی ستاد کل نیروهای مسلح از حذف طرح 
خرید غیبت سربازی در سال آینده خبر داد و گفت: مشمولان در وقت قانونی اعزام به خدمت 
اقدام کنند.سردار "موسی کمالی" در حاشیه بازدید از معاونت وظیفه عمومی پلیس اصفهان اظهار 
داشت: هم اکنون خدمت مقدس سربازی برای دستگاه های دولتی 24 ماه، برای نیروهای مسلح 
مناطق عادی 21 ماه، مناطق محروم 1۹ ماه و مناطق امنیتی درگیر 18 ماه است.سردار کمالی 
با اشاره به این موضوع که متوسط خدمت سربازی با توجه به قانون کسر خدمت در کشور 16 
ماه است، بیان داشت: با توجه به کاهش موالید، گسترش دانشگاه ها و افزایش کسر خدمت ها، 
تعداد سربازان جوابگوی نیازهای نیروهای مسلح نیست ولی با این وجود ستاد کل برنامه ای برای 

افزایش مدت خدمت سربازی ندارد.

خبرخوش آقای وزیر برای کنکوری ها
 دکتر منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از حذف مرحله ای کنکور از مهرماه 
سال 13۹8 بر اساس قانون سنجش و پذیرش دانشجو خبر داد.دکتر منصور غلامی در این 
خصوص گفت: پذیرش حداقل 85 درصد کلیه ظرفیتهای آموزش عالی در دانشگاه های دولتی، 
ازاد اسلامی، پیام نور، موسسات غیر انتفاعی، فنی حرفه ای و علمی کاربردی بر اساس سوابق 
تحصیلی به دانشگاه های فوق واگذار می شود و داوطلبان متقاضی رشته محل های اعلامی 
ضرورتی به ثبت نام و شرکت در کنکور سراسری ندارند.وی ادامه داد: لیست رشته محل های 
دانشگاهی تا اخر دی ماه قبل از ثبت نام کنکور سراسری از طریق سازمان سنجش اموزش کشور 

اعلام خواهد شد.

حجاریان: با روحانی ائتلاف نکرده ایم
 سعید حجاریان می  گوید اصلاح طلبان هیچگاه با روحانی عقدی به معنای ائتلاف نبسته بودند 
و حالا که  آقای روحانی از خودش عبور کرده، طبیعی است که برخی اصلاح طلبان با او زاویه پیدا 
کنند.سعید حجاریان تحلیل گر شاخص جناح دوم خرداد است که اظهارات و مواضع او معمولًا 
مورد توجه قرار می گیرد. برخی او را تئوریسین جناح دوم خرداد می دانند و معتقدند که بخش 
موثری از این جناح بیش از هرچیز، تزها و تحلیلهای او را دنبال می کنند. او البته منتقدان جدی 
هم دارد و غیر از مخالفان مبنایی و ایدئولوژیکش در جناح مقابل، بعضی مواضع و تحلیل های 
صاحب نظران اصلاح طلب هم رنگ و بوی عدم همدلی با برخی مواضع حجاریان را دارد. برخی 

تحلیل های محمدرضا تاجیک از آن جمله است.

 معاون دادستان: فیلترینگ تلگرام موفقیت آمیز بود
معاون امور فضای مجازی دادستانی کل کشور با بیان این که فیلترینگ تلگرام موفقیت آمیز 
بود، گفت: نباید یکباره از پیام رسان داخلی که عمر یکساله دارد انتظار بالایی داشته باشیم.جواد 
جاویدنیا در خصوص این که آیا سیاست یکپارچه فیلترینگ تلگرام توانست به اهداف خود دست 
پیدا کند و چقدر توانست موفق باشد، اظهار کرد: اجرای فیلترنیگ تلگرام و میزان موفقیت آن را 
می توان از منظرهای مختلف بررسی کرد، از یک نظر فیلترینگ موفقیت آمیز بود زیرا شبکه های 

پیام رسان داخلی به معایب خود پی برده و آن ها را اصلاح کردند.

روایت همتی از دستور رهبری به بانک مرکزی
همتی یا اشاره به دیدار اخیر خود با مقام معظم رهبری به دستور ایشان به بانک مرکزی برای 
تقویت هرچه بیشتر ارزش پول ملی و نیز اهمیت استقلال بانک مرکزی اشاره و اعلام کرد بانک 
مرکزی و نظام بانکی تمام توان مدیریتی و کارشناسی برای تحقق منویات مقام معظم رهبری 

به  کار خواهد برد.

اثری که دل را شیدایی می کند
محمد خامه یار

سلام برادر عزیزم حاج حامد 
کتاب  که  روزی  چند  حجتی، 
شش گوشه را به دستم سپردی، 
مرا مجنون نوشته هایت کردی، در 
این هیاهوی زندگی ام، عجیب دل 
به آن بسته ام و در هر فرصتی که 
پیش می آید چشمانم را به تبرک 

واژه واژه آن می سپارم. 
را  آن  های  صفحه  وقت  هر 
تورق می کنم، بدون اغراق خود 
را در حرم مولا و کنار ضریح شش 
جسارت  قصد  بینم.  می  گوشه 
ندارم. وجودتان را برای اهل ادب 
سرمایه ای بزرگ می دانم اما این 
توفیق را که هیچ چیز جز  همین 
پاداش  تواند  نمی  بزرگ  افتخار 
آن باشد، برای همیشه نگه دارید 
و برای خود سرمایه ای بزرگ و 
گنجی گران بها و دست نایافتنی 
بدانید و همیشه در پاسداشت آن 

تلاش کنید. 
باور داشته باشید که مطالعه این 
اثر گرانسک را در هر فرصتی برای 
خود مغتنم می دانم و لحظه لحظه 
زندگی را با آن آرام و متبرک می 

کنم. مثل همین ساعت پنج بامداد امروز که از شدت درد و بیماری چند روزی زمینگیر شده ام. 
مطالعه چند بار این اثر زیبا و ماندگار را به همه دل های شیدایی و کربلایی و لشکر پیاده نظام اربعین 
و دلدادگان کوی عاشقی توصیه و تاکید می کنم. برای شما که یقین دارم واژه های این اثر زیبا را با 
اشک دیده و بغض مانده در گلو قلمی و برای همیشه تاریخ ماندگار کردید، آرزوی توفیق روز افزون 
دارم. خوشا به حال شما. خوشا به حال مردان بزرگ این دوران، عزیزانی همچون حاج محمود پارچه 
باف دوست داشتنی، خوشا به حال حاج حسین خلج و دیگر اعضای محترم هیات امنای ضریح 
مولا اباعبدالله الحسین)ع( که توفیق رفیق راهشان شد و افتخار بزرگ ساخت ضریح نصیبشان شد.

لحظه نگاری واقعه ای بزرگ، آن هم نصب ضریح مقدس حضرت ارباب، از هر قلم و هر نویسنده 
ای ساخته نیست چرا که دلی دریایی و قلم و جراتی پاک و معنوی و خدادادی می طلبد.

به هر حال هر چند برای همه لحظه های ناب حضور چهل و پنج روزه شما در وقایع نگاری این 
کار مقدس غبطه می خورم، مطالعه این اثر به یادماندنی را به همه دوستان عزیزم، فرهیختگان و 
پیروان مکتب عاشورا توصیه می کنم. اثری که از سر اخلاص نگاشته شده است و دل ها را تا قیام 

قیامت به پنجره های ضریح گره خواهد زد.

اخبــار
آیت الله حسینی بوشهری:

طرح عدم نیاز دانش آموزان 
به تکلیف تفریط است

امام جمعه قم گفت: گاهی آن قدر در مدرسه سخت گیری می شود 
که دانش آموز از اسم مدرسه هم انزجار پیدا می کند که افراط است، گاهی 
هم می گوییم که دانش آموز نیازی به تکلیف ندارد و دانش آموز به تفریح 

بپردازد که تفریط است.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در دیدار اعضای انجمن 
فرهنگی ناشران علمی آموزشی با اشاره به اهمیت بخش فرهنگ اظهار کرد: 
اهمیت مسائل سیاسی و اقتصادی را نفی نمی کنیم، اما فرهنگ در همه 
جوامع نقش بارزی دارد و هر چه فرهنگ یک جامعه بالاتر باشد، وحدت در 
آن جامعه بیشتر خواهد بود.وی ادامه داد: نگاه جامعه به اقتصاد از فرهنگ 
منشا می گیرد و خودکفایی در جامعه ای رخ نمی دهد، مگر فرهنگ آن 
جامعه ارتقا پیدا کند، آموزش به عنوان یک پایه و اساس، فرهنگ را در یک 
جامعه شکل می دهد.امام جمعه قم افزود: تا آموزشی نباشد، تربیتی وجود 
نخواهد داشت و آموزش از دوران کودکی شروع می شود، هر چه پایه های 
آموزش دقیق تر باشد، شاهد اتفاقات بهتری خواهیم بود.آیت الله حسینی 
بوشهری با اشاره به عوامل موثر در آموزش اظهار کرد: استاد، آموزش گیرنده 
و متن درسی در بحث آموزش نقش دارند، متن رابط بین معلم و شاگرد 
است و معلم نقش کلیدی در آموزش دارد.وی ادامه داد: متن درسی همیشه 
در کنار شاگرد در خانه و مدرسه است و شاگرد بیش از آن که از معلم 
استفاده کند، از متن درسی کمک می گیرد.دبیر شورای عالی حوزه های 
علمیه افزود: کتاب های آموزشی می توانند زمینه رشد دانش آموز را فراهم 
کنند، عدم رعایت کپی رایت در زمینه چاپ به ناشران ضربه می زند و 
کارهای تجاری این گونه در واقع نوعی قلم شکستن است.آیت الله حسینی 
بوشهری افراط و تفریط را از مشکلات در جامعه دانست و تصریح کرد: گاهی 
آن قدر در مدرسه سخت گیری می شود که دانش آموز از اسم مدرسه هم 
انزجار پیدا می کند که افراط است، گاهی هم می گوییم که دانش آموز نیازی 

به تکلیف ندارد و دانش آموز به تفریح بپردازد که تفریط است.
* کپی کردن محض ازسیستم آموزشی غربی در ایران جواب 

نمی دهد
عضو انجمن فرهنگی ناشران علمی آموزشی  نیز در این دیدار گفت: 
اینکه بخواهیم سیستم آموزشی یک کشور خارجی دیگر را کپی کرده و آن 
را در کشورمان اجرا کنیم، جواب نمی دهد.ابوالفضل جوکار با اشاره به فواید 
کتاب های کمک آموزشی اظهار کرد: در حال حاضر شاهد تحصیل دانش 
آموزان از مناطق محروم در دانشگاه های بزرگ کشور هستیم که این مساله 
ناشی از استفاده این دانش آموزان از کتاب های کمک آموزشی است.عضو 
انجمن فرهنگی ناشران علمی آموزشی افزود: اکنون شاهد حذف تکالیف در 
مدارس هستیم، اینکه بخواهیم سیستم آموزشی یک کشور خارجی دیگر را 

کپی و آن را در کشورمان اجرا کنیم، جواب نمی دهد.

رئیس مرکز اورژانس 115 قم: 

58 درصد مصدومان حوادث ترافیکی قم 
سرنشینان موتور بوده اند

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: 
58 درصد مصدومان حوادث ترافیکی این استان در یک هفته گذشته، 

سرنشینان موتورسیکلت بوده اند. 
دکتر محمد شهیدی افزود: در یک هفته گذشته یک هزار و 65۹ 
ماموریت توسط کارشناسان اورژانس انجام شد که یک هزار و 48۹ مورد 
شهری و 1۷0 مورد جاده ای بوده است.وی اضافه کرد: در این مدت 
425 تصادف اتفاق افتاد که 382 تصادف داخل شهر و 43 تصادف نیز در 
محورهای مواصلاتی بوده است. وی ادامه داد: تعداد مصدومان تصادفی 458 
تَن بوده اند که 216 تَن به صورت سرپایی در محل حادثه درمان و 242 
تَن نیز به مرکز درمانی منتقل شده اند.شهیدی خاطرنشان کرد: تصادفات 
مربوط به موتورسیکلت سواران 24۷ مورد بود که 238 تصادف در شهر و 
۹ تصادف نیز در محورهای مواصلاتی به وقوع پیوسته است.به گفته وی، 
در تصادفات مربوط به موتورسیکت سواران 26۹ تَن مصدوم که 144 به 
صورت سرپایی در محل حادثه درمان و 125 تن نیز به مراکز درمانی منتقل 
شدند.وی در ادامه با توصیه نسبت به استفاده صحیح از وسایل گرمازا در 
زمستان، گفت: شهروندان با توجه به سردشدن هوا، در نصب صحیح بخاری 
و دودکش دقت لازم را داشته باشند و مبادی ورودی و خروجی وسایل 

گازسوز را بررسی کنند تا دچار مسمومیت با گاز مونواکسید کربن نشوند.

 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

اجرای طرح تبادل کتاب 
با پسماند خشک 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح تبادل 
کتاب با پسماند خشک در غرفه های بازیافت شهر خبر داد.

سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اجرای طرح تبادل کتاب با پسماند 
خشک در غرفه های بازیافت اظهار کرد: پیش از این نیز طرح های متنوعی 
با محوریت تبادل پسماند خشک در غرفه های بازیافت سطح شهر اجرایی 
شده است .وی با اشاره به اجرای طرح تبادل پسماند خشک با کتاب، گل 
و گیاه، لوازم ورزشی، لوازم التحریر و ... گفت: این طرح ها به صورت دائم 
و مناسبتی در غرفه ها اجرا شده است که با استقبال مناسبی از سوی 
شهروندان همراه بوده است .وی با بیان اینکه طرح تبادل پسماند خشک با 
کتاب در پنج غرفه بازیافت اجرا می شود، یادآور شد: غرفه کد 21 واقع در 
میدان توحید تقاطع خیابان مالک اشتر و سواران، غرفه با کد غرفه 31 واقع 
در بلوار شهید نواب صفوی-نبش کوچه 8، غرفه کد 41 واقع در بلوار شهید 
صدوقی-نبش کوچه 35، غرفه با کد 42 واقع در بلوار امین-نبش کوچه 
16، غرفه با کد ۷3 واقع در بلوار عمار یاسر-نبش کوچه 20 محل اجرای 

این طرح می باشند .
 

شهردار منطقه 3 قم خبرداد

بهسازی و بازپیرایی بوستان امام حسن )ع(
شهردار منطقه سه قم از اجرای طرح بهسازی و بازپیرایی بوستان واقع در 
خیابان امام حسن مجتبی )ع( خبر داد.سیدشمس الدین نعمتی در خصوص 
بهسازی و بازپیرایی بوستان امام حسن مجتبی)ع( گفت: اجرای این طرح 
باهدف بهسازی، زیبا سازی و استفاده  بهتر و بهینه شهروندان از این بوستان 
صورت خواهد گرفت.شهردار منطقه سه هزینه اجرای این طرح را 3 میلیارد 
ریال عنوان کرد و افزود: احداث سنگ فرش و پیاده رو سازی داخل بوستان 
به طول 500 متر و جدولگذاری سنگی و باغچه سازی از جمله اقدامات 
اجرایی در این طرح می باشد.وی اذعان کرد: در این پروژه؛ افزایش سطح 
فضای سبز، احداث ایستگاه شارژ تلفن همراه، احداث فلاورباکس و محل 
نشیمن،احداث نیمکت های پارکی جدید و کاشت و بازکاشت گل ها و گونه 

های مقاوم گیاهی در دستور کار است.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغاز عملیات عمرانی بوستان 
محله 7 مسکن مهر در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات عمرانی بوستان محله ۷ مسکن 
مهر در پردیسان خبرداد. ابوالفضل مستقیمی با اشاره به توجه ویژه شهرداری 
قم به توسعه بوستان ها و فضای سبز شهری گفت: این بوستان با مساحت 
۷02۹ متر مربع واقع در خیابان شهید ایمانی در محله ۷ مسکن مهر احداث 
می شود.وی در ادامه برآورد اولیه هزینه احداث این بوستان را 11میلیارد 
ریال عنوان کرد و افزود: بوستان فوق با هدف توسعه فضای سبز محلی و 
منطقه ای و با توجه به فقدان فضای سبز و محل تفرجگاهی در محله ۷ 
مسکن مهر و همچنین تامین اوقات فراغت و توسعه ورزش همگانی احداث 
می شود.شهردار منطقه هشت قم در ادامه به امکانات پیش بینی شده در این 
بوستان اشاره کرد و افزود: امکاناتی از قبیل سرویس بهداشتی، محوطه بازی 
کودکان،  پارکینگ عمومی، رینگ دوچرخه سواری، کمپلکس تندرستی، 
ساختمان بوفه، مدیریت و انبار و... برای این بوستان در نظر گرفته شده است.

بر  تاکید  با  استانداری قم  سرپرست 
تامین  برای  مردم  مشارکت  از  استفاده 
امنیت اظهار داشت: امنیت پایدار بدون 

همراهی مردم میسر نخواهد بود.
سید محمدرضا هاشمی در جلسه طرح 
مشارکت مردمی در توسعه نظم و امنیت 
عمومی که پیش از ظهر امروز در سالن 
امام جواد )ع( استانداری برگزار شد طی 
سخنانی با اشاره به تاکیدات رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر مشارکت همگانی در تامین 
امنیت اظهار داشت:  عمومی نمودن این 
دغدغه نیازمد آگاهی بخشی به مردم و 

مسئولان است.
به  اشاره  با  قم  استانداری  سرپرست 
موفقیت ایران در جنگ 8 ساله ی تحمیلی 
افزود: در سالهای پس از انقلاب اسلامی، 
هرجا از ظرفیت مردم استفاده کرده ایم 

دستاوردهای خوبی حاصل شده است.
هاشمی بالاترین دستاورد نظام را امنیت 
دانست و تصریح کرد:  در منطقه ای زندگی 
می کنیم که اکثر کشورهای همسایه دچار 
مشکلات امنیتی هستند و تامین امنیت در 

چنین منطقه ای دارای ارزش است.
وی با بیان اینکه امنیت پایدار جز با 

همراهی مردم میسر نخواهد بود خاطرنشان 
کرد: در مباحث مختلف از جمله مبارزه با 
مواد مخدر، آسیب های اجتماعی، اراذل 
و اوباش و سرقت، حضور مردم بایستی 

عمومیت بیشتری پیدا کند.
مدارس  از  درصد   48 ساخت   *

استان قم توسط خیرین
بخش  در  قم  استانداری  سرپرست 
دیگری از سخنان خود با اشاره به ساخت 

توسط  قم  استان  مدارس  از  درصد   48
خیرین گفت: در صورت معرفی طرح های 
حوزه ی امنیتی شاهد حضور خیرین در 

این بخش نیز خواهیم بود.
با حضور  برگزاری جلساتی  هاشمی 
طرح  وافزود:  شد  خواستار  را  خیرین 
های اولویت دار امنیتی انتظامی استان 
قم بایستی احصاء و ضمن معرفی آنها به 
خیرین، زمینه ی جلب مشارکت ایشان 

فراهم گردد.
ظرفیت  از  استفاده  همچنین  وی 
مساجد و پایگاه های بسیج برای عمومی 
کردن مشارکت در تامین امنیت را مورد 
تاکید قرار داد و گفت:  بایستی جلساتی با 
حضور بسیجیان و روحانیت در این زمینه 

برگزار شود.
سرپرست استانداری قم در پایان اظهار 
داشت: برگزاری جلسات طرح مشارکت 
مردمی به صورت منظم و با جدیت پیگیری 
شود و مصوبات آن در راستای اجرایی شدن 

مورد توجه قرار بگیرد
سردار آقاخانی فرمانده ناجای قم نیز در 
این جلسه با بیان اینکه در سال ۹۷ و ۹8 
توسعه ی زیرساخت های امنیتی با جدیت 
از سوی نیروی انتظامی پیگیری می شود 
اظهار داشت: برای تامین زیرساخت ها 
دولتی  های  دستگاه  مشارکت  نیازمند 

هستیم.
وی ایجاد حساسیت در بین آحاد جامعه 
برای توسعه ی امنیت را ضروری دانست و 
تصریح کرد: جلب مشارکت عمومی حامی 
مسئولان امنیتی و انتظامی در تامین امنیت 

پایدار خواهد بود.

سرپرست استانداری قم:

امنیت پایدار بدون همراهی مردم میسر نخواهد بود

تخصص جدید مهناز افشارکاریکاتور

محمدعلی رجبی

رئیس شورای اسلامی استان قم گفت: 
اعتقاد دارم باید پروژه منوریل قم به صورت 
کامل و به اندازه 18 کیلومتر احداث شود تا 

تکمیل آن اقتصادی تر باشد.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد 
شورای  جلسه  در  دیروز  ظهر  زر  آتش 
جلسات  سالن  در  قم  استان  اسلامی 
امام رضا)ع( فرمانداری با اشاره به حادثه 
تروریستی چابهار اظهار کرد: ۹5 درصد 
زندگی  قم  شهر  در  استان  جمعیت 
به  زائر  میلیون  و سالیانه 20  می کنند 
این شهر می آیند، به همین دلیل باید 

زیرساخت های لازم در قم به وجود بیاید، 
حمل و نقل ریلی درون شهری برای این 

شهر ضروری است.
مصوبه  بدون  منوریل  پروژه    *

شورای شهر وقت شروع شد
آتش زر با اشاره به پروژه منوریل قم 
اظهار کرد: این پروژه بدون مصوبه شورای 
شهر وقت و به دلیل علاقه رئیس جمهور 
وقت در شهر قم شروع شد. پروژه منوریل 
قم باید از پردیسان شروع می شد و در آن 
صورت مشکلات فعلی را به همراه نداشت، 
تصمیمات این چنینی در خارج از استان 

اخذ شد و حتی اطلاعات پروژه را به شورا 
پروژه  تکمیل  داد:  ادامه  نمی دادند.وی 
منوریل قم به میلیاردها تومان اعتبار نیاز 
دارد و شورای کنونی شهر حاضر به صرف 
بودجه از شهرداری در این پروژه نیست، 
باید پروژه منوریل قم تعیین تکلیف شود، 
 4.۷ اندازه  به  حتی  پروژه  این  احداث 
کیلومتر هزینه زیادی دارد، البته حمل 
و  نقل ریلی در همه جا دنیا به لحاظ 
شورای  نیست.رئیس  اقتصادی  هزینه 
اسلامی استان قم افزود: اعتقاد دارم که 
باید پروژه منوریل قم به صورت کامل 

و به اندازه 18 کیلومتر احداث شود تا 
تکمیل آن اقتصادی تر باشد، امکان عبور 
پروژه منوریل قم از مقابل حرم حضرت 
معصومه)س( بدون خدشه دار شدن دید 

به این بارگاه مقدس وجود دارد.
وسیله  یک  را  قم  منوریل  زر  آتش 
مطمئن برای حمل و نقل مسافر دانست و 
خاطرنشان کرد: پروژه منوریل قم به دلیل 
توقف اجرای چند ساله آن به آینه دق 
تبدیل شده است، باید ترمینال مرکزی قم 
در مکانی احداث شود که امکان استفاده از 

منوریل در آن باشد.

مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس  رئیس 
فرماندهی انتظامی استان قم گفت: یک 
لابراتوار تهیه و تولید مواد مخدر در این 
استان منهدم و 36 لیتر محلول هروئین 

کشف شد. 
سرهنگ هادی میرزایی اظهار داشت: 
در راستای کنترل عناصر اصلی تهیه و 
توزیع مواد مخدر مشخص شد شخصی 
با همکاری همدستانش لابراتوار ساخت 

هروئین در یکی از قلعه های اطراف استان 
راه اندازی کرده است.

وی افزود: تداوم رصد و پیگیری پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان حکایت از آن 
مقادیر  موصوف  قاچاقچیان  که  داشت 
قابل توجهی مواد مخدر از نوع مرفین را 
از مرتبطین خود در یکی از استان های 
همجوار تحویل گرفته و به قصد تولید 
هروئین به قلعه پیش گفته منتقل کرده اند.

میرزایی ادامه داد: ماموران با هماهنگی 
مقام قضایی از قلعه و سه باب منزل در 
اختیار این قاچاقچیان بازرسی و مقادیری 
محلول هروئین و وسایل ساخت و تولید این 

ماده مخدر را کشف کردند.
از منازل  بازرسی  وی اضافه کرد: در 
نامبردگان چهار دستگاه خودروی سواری، 
یک دستگاه موتورسیکلت، مقادیری وجه 
نقد و یک قطعه دستبند زنانه نیز کشف 

و توقیف شد.
ادامه داد: ماموران مقادیر زیادی  وی 
محلول هروئین که در کف زیرزمین پخش 
و مقدار قابل توجهی از طریق فاضلاب دفع 
شده بود برای جلوگیری از امحاء کامل آن 
اقدام به مسدود کردن درب لوله فاضلاب 
کردند و در نهایت مقدار 36 لیتر محلول 
هروئین را کشف و یک تن از اعضای اصلی 

این باند را نیز شناسایی و دستگیر کردند.

رئیس شورای اسلامی استان قم:

پروژه منوریل باید کامل اجرا شود

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدراستان قم  خبرداد

کشف و انهدام لابراتوار تولید مواد مخدر در قم 


